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Commission de l'Énergie, de 
l'Environnement et du Climat 
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du 

 

MERCREDI 12 JUILLET 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 12 JULI 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
De behandeling van de vragen vangt aan om 16.12 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Christian Leysen. 
Le développement des questions commence à 16 h 12. La réunion est présidée par M. Christian Leysen. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 
uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 

01 Actualiteitsdebat over de hervorming van het sociaal tarief en toegevoegde vragen van 

- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De hervorming van het sociaal tarief" 
(55037735C) 
- Thierry Warmoes aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De hervorming van het sociaal tarief" 
(55037788C) 
- Kim Buyst aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De hervorming van het sociaal tarief" 
(55037845C) 
- Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De hervorming van het sociaal tarief" 
(55037849C) 
- Leen Dierick aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De hervorming van het sociaal tarief energie" 
(55038063C) 

01 Débat d'actualité sur la réforme du tarif social et questions jointes de 

- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réforme du tarif social" (55037735C) 
- Thierry Warmoes à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réforme du tarif social" (55037788C) 
- Kim Buyst à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réforme du tarif social" (55037845C) 
- Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réforme du tarif social" (55037849C) 
- Leen Dierick à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réforme du tarif social énergie" (55038063C) 
 

01.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, we hebben onder-

tussen kunnen vernemen dat u werkt aan een hervorming van het so-
ciaal tarief, waarbij u denkt aan een getrapt systeem. In dit systeem 
zou de eerste trap bestaan uit gezinnen waarvan een van de leden een 
tegemoetkoming krijgt, dus eigenlijk via het statuut. Een tweede trap 
vormen de gezinnen met een inkomen lager dan 17.500 euro per jaar 
en de derde trap gezinnen met een inkomen tussen 17.500 en 
25.200 euro per jaar. Dat maakt natuurlijk dat de link met het inkomen 
voor die eerste categorie niet bestaat, maar wel het al dan niet krijgen 
van een tegemoetkoming. Daarover is mevrouw Muylle al tussengeko-
men in de plenaire vergadering. Ik heb daarover zelf in het verleden 
ook al een aantal keer het woord genomen. De grote vraag is immers 
of het statuut wel helemaal geschikt is om daarop het sociaal tarief toe 
te kennen. U hebt eerder op een schriftelijke vraag geantwoord dat er 
vandaag ook in de hogere inkomensdecielen mensen zitten die kunnen 
genieten van het sociaal tarief, waarbij u verwees naar een onderzoek 
uit 2018. Dan rijst natuurlijk de vraag of dat wel zo wenselijk is en of u 
niet van de gelegenheid gebruik moet maken om daar paal en perk aan 
te stellen. 

01.01  Bert Wollants (N-VA): La 

ministre prépare une réforme du ta-
rif social, sur la base d'un système 
en cascade. Une première catégo-
rie se compose des ménages dont 
l'un des membres est bénéficiaire 
d'allocations; la deuxième catégo-
rie, des ménages ayant un revenu 
inférieur à 17 500 euros par an, et 
la troisième catégorie, des mé-
nages ayant un revenu compris 
entre 17 500 et 25 200 euros par 
an. 
 
Pour la première catégorie, il n'y 
aurait pas de lien avec les revenus 
bien que tous les bénéficiaires d'al-
locations n'aient pas de revenus 
faibles. Est-il exact qu'aucun  
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Kan u uw voorgestelde systeem in detail toelichten? 
 
Klopt het dat er nog steeds sociale tarieven zullen blijven die aan geen 
enkel inkomensplafond zijn gelinkt? 
 
Op welke manier zal u werkloosheidsvallen voorkomen, waarbij wer-
ken wordt ontmoedigd in het kader van dat systeem? 
 

plafond de revenu n'est prévu pour 
cette catégorie? S'agit-il bien, dès 
lors, d'un critère approprié pour dé-
limiter le groupe cible? 
 
La ministre peut-elle expliquer en 
détail la réforme prévue? Comment 
évitera-t-elle les pièges à l'emploi?  
 

01.02  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, op 1 juli 

heeft een half miljoen gezinnen het recht op een sociaal tarief verloren. 
Daardoor betalen ze nu, ook wanneer het goedkoopste tarief van toe-
passing is, enkele honderden euro's per jaar extra. Dit dan als ze het 
goedkoopste tarief zouden krijgen, wat volgens de pers niet altijd het 
geval zou zijn. U doet de zaken in de verkeerde volgorde: u schaft iets 
af, maar de hervorming is er nog niet. Andersom zou logisch geweest 
zijn. Collega Wollants heeft al aangehaald wat we via de pers hebben 
vernomen. Zo wil u het sociaal tarief blijkbaar in verschillende stukken 
snijden. Ook belangrijk daarin is wat we in de pers lezen, namelijk dat 
u de rem op de prijsstijgingen van het sociaal tarief wilt afschaffen. Nu 
stijgt dat tarief per drie maanden met een maximumpercentage. Als 
men dat in het verleden zou hebben afgeschaft, dan hadden de men-
sen het voorbije jaar tot 1.000 euro meer moeten betalen. 
 
Bevestigt u dat u de getrapte stijging op basis van de marktprijzen wilt 
afschaffen? Indien ja, waarom? 
 
Elke groep zou een bepaalde korting krijgen. Ik zou voor de drie cate-
gorieën graag weten hoeveel die bedraagt. Ik las in een artikel dat er 
sprake is van 2.150 euro voor de eerste groep en 50 euro voor de 
tweede groep. 
 
Hoe wilt u dat financieren? Ook daarover lazen we in de pers. U sprak 
over zonnepanelen. Als dit niet volstaat, hoe wordt er dan bijgepast? 
Uit de begroting? Via accijnzen, dus op de factuur? Zal de tegemoet-
koming lager liggen als u niet genoeg inkomsten hebt? 
 
Als ik het goed voorheb, wordt de groep kleiner. Het bezwaar tegen het 
uitgebreide sociaal tarief was dat als men 1 euro te veel verdiende, 
men net uit de boot viel, ondanks een klein inkomen. 
 
De groep die u nu bereikt, wordt kleiner. Het probleem van het verschil 
van 1 euro om in een andere groep te belanden, wordt bijgevolg niet 
opgelost. Wat is uw visie daarop? De oorspronkelijke bedoeling be-
stond erin de groep uit te breiden naar lage inkomens. Het ziet er even-
wel naar uit dat de groep van de begunstigden verkleint. 
 

01.02  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): À partir du 1er juillet, un demi-
million de ménages n'auront plus 
droit au tarif social et devront dès 
lors débourser quelques centaines 
d'euros supplémentaires par an. 
Ce tarif est donc supprimé alors 
que le nouveau système n'existe 
même pas encore. Nous pouvons 
lire dans la presse que la ministre 
souhaite désormais mettre en 
place un système progressif et 
supprimer le frein aux augmenta-
tions du tarif social. Toutefois, si ce 
frein n'avait pas existé l'an dernier, 
de nombreuses personnes au-
raient dû payer jusqu'à 1 000 euros 
supplémentaires. Est-il exact que 
la ministre entend supprimer l'aug-
mentation progressive en fonction 
des prix du marché? Pour quelle 
raison? 
 
Chaque "groupe" prévu dans le 
système bénéficierait d'une réduc-
tion. Quel en sera le montant? 
Comment le système sera-t-il fi-
nancé? Et qu'adviendra-t-il si les 
panneaux solaires ne suffisent 
pas? L'intervention sera-t-elle ré-
duite en cas de recettes insuffi-
santes? 
 
Un euro suffit pour basculer d'un 
groupe à l'autre. Que pense la mi-
nistre du fait que le nombre de bé-
néficiaires diminue?  
 

01.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, energie moet 

voor iedereen betaalbaar zijn, want het is een basisbehoefte. Het voor-
bije anderhalve jaar hebben u en de federale regering tijdens de ener-
giecrisis een aantal maatregelen getroffen om de hoge energieprijzen 
deels te temperen. Een van de crisismaatregelen waarmee we 1 mil-
joen gezinnen hebben beschermd, was het sociaal tarief. 
 
U hebt zelf tijdens de plenaire vergadering twee weken geleden ver-
klaard dat het sociaal energietarief tijdens de coronacrisis en de ener-
giecrisis 1 miljoen gezinnen heeft beschermd. Uit studies en mediabe-
richten blijkt dat dat in Europa een van de belangrijkste maatregelen 
was om de meest kwetsbaren in onze maatschappij te beschermen. 
 

01.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Le tarif social était l'une des me-
sures visant à réduire les prix éle-
vés de l'énergie. Un million de mé-
nages ont été protégés grâce à ce 
tarif. Depuis, les prix ont été tempé-
rés, mais cette proposition montre 
que la ministre reste, à juste titre, 
inquiète.  
 
Quelles sont ses prochaines me-
sures? Pourra-t-elle garantir l'octroi 
automatique du tarif social?  
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Hoewel de prijzen wat zijn genormaliseerd, beseffen we natuurlijk dat 
de bezorgdheid niet weg is. Dat u zelf een voorstel op tafel legt van de 
federale regering, geeft aan dat ook u die bezorgdheid heel ernstig 
neemt. 
 
Wat zijn de volgende stappen in de uitwerking van uw voorstel? 
 
De automatische toekenning van rechten is heel belangrijk, voor ieder-
een maar zeker ook voor kwetsbare gezinnen. Op welke manier wilt of 
kunt u daarvan werk maken? 
 

 

01.04  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, wat hier ge-

zegd wordt klopt, maar men heeft het niet alleen geprobeerd, twee jaar 
lang is er effectief een uitbreiding van het sociaal tarief geweest. Die is 
van start gegaan tijdens de coronacrisis en heeft in heel de periode 
van extreem hoge energieprijzen heel wat gezinnen beschermd. Op 
zich is dat een goed en positief verhaal en ik deel de negativiteit van 
de collega naast mij dus zeker niet. 
 
Wij hebben tijdens die periode echter ook lessen getrokken uit dat so-
ciaal tarief. We hebben gezien dat er een verschil was tussen wie er 
onder viel en wie er niet onder viel. Ik vermoed dat er daarom in de 
voorstellen wordt gesproken over een getrapt systeem. Mijnheer War-
moes, als er een inkomensgrens wordt getrokken, zal er altijd iemand 
net boven of net onder zitten, maar de pijn kan wel verzacht worden 
door getrapt te werken. Alleen stel ik mij dan de vraag hoe zoiets eruit-
ziet. Ik kan mij voorstellen wat een sociaal tarief en een commercieel 
tarief is, maar wat moet ik mij voorstellen bij een tussencategorie? Ik 
krijg graag wat meer informatie over de krijtlijnen van uw voorstel en 
de status daarvan. 
 
Ik heb nog een praktische vraag over inwoners van België met de Ne-
derlandse nationaliteit die een lage ziekte-uitkering uit Nederland krij-
gen, maar geen recht hebben op het Belgische sociaal tarief. Zullen zij 
vanwege hun laag inkomen in de toekomst wel kans maken op het 
sociaal tarief? 
 

01.04  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Le tarif social a été élargi pendant 
deux ans, ce qui a permis de proté-
ger de nombreux ménages pen-
dant une période où les prix de 
l'énergie étaient extrêmement éle-
vés. L'un des problèmes était que 
soit on y avait droit, soit pas du tout. 
Il va de soi que certaines per-
sonnes se trouveront toujours juste 
en dessous d'une certaine limite de 
revenus, mais l'instauration d'un 
système par paliers permet en tout 
cas d'atténuer les situations pé-
nibles.  
 
La ministre peut-elle expliquer le 
fonctionnement du tarif social en 
paliers? Les Néerlandais bénéfi-
ciant d'une faible allocation de ma-
ladie et vivant dans notre pays au-
ront-ils droit au tarif social dans le 
nouveau système?  
 

01.05  Leen Dierick (cd&v): Mevrouw de minister, onze fractie pleit al 

geruime tijd voor een hervorming van het sociaal tarief voor energie. 
Het huidige systeem is nog altijd gebaseerd op het alles-of-nietsprin-
cipe. Wie een laag inkomen maar geen bijzonder statuut heeft, valt nog 
steeds uit de boot. Dat willen wij anders zien. 
 
U hebt in de plenaire vergadering van 29 juni aangekondigd dat u een 
voorstel tot hervorming klaar hebt. Dat is heel positief, maar het is be-
langrijk dat uw voorstel rechtvaardig is, zonder een onderscheid te ma-
ken tussen iemand met een statuut en iemand met een even hoog in-
komen zonder statuut. Het voorstel mag dus niet leiden tot inactiviteits-
vallen. Dat is onze grote bezorgdheid. 
 
U pleit er in uw voorstel voor om de hervorming pas vanaf 1 janu-
ari 2024 in werking te laten treden. Die datum ligt nog veraf. Kan het 
niet eerder gebeuren? In uw voorstel krijgen drie categorieën van 
rechthebbenden een standaard gereguleerd sociaal tarief, maar afhan-
kelijk van de categorie krijgen ze een bijkomende korting. Waarom zou 
de eerste categorie, de groep die vandaag een bijzonder statuut heeft, 
een hogere korting krijgen dan de categorie van mensen die vandaag 
een even laag inkomen hebben maar geen bijzonder statuut? Wat is 
de redenering daarachter? 
 

01.05  Leen Dierick (cd&v): Nous 

plaidons depuis longtemps déjà 
pour une réforme du tarif social, car 
les personnes à faibles revenus 
sans statut particulier en sont ex-
clues. La ministre a élaboré une 
proposition et nous estimons qu'il 
est très important que le nouveau 
système ne conduise pas à des 
pièges à l'inactivité. Pourquoi une 
personne ayant un statut particulier 
est-elle classée dans la catégorie 
1, avec la réduction la plus élevée, 
tandis qu'une personne ayant un 
revenu tout aussi faible, mais sans 
statut particulier, est classée dans 
une catégorie pour laquelle la ré-
duction est moins importante?  
 
La ministre souhaite que le nou-
veau système n'entre en vigueur 
que le 1er janvier 2024. Une entrée 
en vigueur plus rapide n'est-elle 
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Het is ook belangrijk dat het sociaal tarief automatisch wordt toege-
kend. Is dat opgenomen in uw voorstel tot hervorming? 
 
Ik heb ook nog een vraag over het zorgwonen. Twee jaar geleden hebt 
u geantwoord dat u zou bekijken of deze mensen automatisch het so-
ciaal tarief kunnen krijgen, door gegevens van de zorgwoners uit de 
Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid mee te nemen in de verwer-
king door de FOD Economie. U hebt in uw beleidsnota opgenomen dat 
u voor 1 juli maatregelen zou nemen, waaronder het opzetten van een 
databank waardoor de toekenning en de beëindiging van het sociaal 
tarief sneller kunnen gebeuren. Kunt u een toelichting geven bij de 
stappen die u al gezet hebt? Kan dat mechanisme op korte termijn in 
werking treden? 
 

pas envisageable?  
 
Un système d'octroi automatique 
du tarif social sera-t-il instauré? 
Dans l'affirmative, s'appliquera-t-il 
également à l'habitat accompa-
gné?  
 
La ministre a-t-elle pris des initia-
tives pour créer une base de don-
nées permettant d'accélérer l'octroi 
et l'annulation du tarif social?  
 

01.06  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de minister, de col-

lega’s hebben erop gewezen dat ons huidige systeem een zwart-wit-
verhaal is waar een paar euro meer of minder maakt dat iemand uit de 
boot valt. Het is des mensen dat men vaak niet door hebzucht, maar 
door vergelijking wordt gedreven, soms een beetje door jaloezie. Het 
is zeer moeilijk om een systeem zoals dat nu bestaat te rechtvaardigen 
tegenover de mensen die net buiten de doelgroep vallen. 
 
Een hervorming dringt zich dan ook op, waarbij het sociale karakter 
doorslaggevend moet zijn. Iedereen wil graag een tegemoetkoming 
ontvangen als iets duur is, als de prijs stijgt, maar we moeten daar met 
veel nuchterheid naar kijken, anders gaan wij nog verder in de richting 
van een overheid die van iedereen al het geld afneemt om het te her-
verdelen. Enkele van de hier genoemde voorbeelden tonen ook de ab-
surde kant van het systeem aan. Bovendien leidt het tot veel frustraties. 
 
Individuele situaties moeten in ogenschouw worden genomen, maar 
ook de toestand van de begroting moet bekeken worden. Aangezien 
het gaat om tegemoetkomingen, moet de lat duidelijk en ook op een 
verantwoorde manier worden geplaatst. 
 
Ook ik kijk met aandacht uit naar uw voorstellen. Ik ben benieuwd wat 
eruit komt. 
 

01.06  Christian Leysen (Open 

Vld): Le système actuel du "tout ou 
rien" est difficilement justifiable 
pour les personnes qui se situent 
juste en dehors du groupe cible 
parce qu'elles gagnent quelques 
euros de trop. La réforme de ce 
système doit privilégier le caractère 
social de l’intervention. Il faut faire 
preuve de bon sens dans ce dos-
sier, sinon nous nous retrouverons 
encore plus dans une situation où 
les autorités prennent l’intégralité 
de l'argent de tout un chacun pour 
le redistribuer. Il faut tenir compte 
des situations individuelles, mais 
aussi de l'état du budget. Quelles 
sont les propositions concrètes de 
la ministre?  
 

01.07 Minister Tinne Van der Straeten: We hebben het er inderdaad 

erg kort over gehad in de plenaire vergadering. Het sociaal tarief heeft 
tijdens de corona- en de energiecrisis ongeveer 1 miljoen gezinnen be-
schermd tegen de dure prijzen. We hebben heel hard gewerkt.  
 
Men mag niet vergeten dat het implementeren van het sociaal tarief als 
coronamaatregel vrij veel tijd genomen heeft. De beslissing was al in 
oktober-november 2020 genomen, maar de implementatie ervan vond 
pas plaats in februari 2021. Omdat het tarief toen reeds geïmplemen-
teerd is, was het eenvoudiger om dit telkens per kwartaal te verlengen 
tijdens de energiecrisis. Tijdens die crisis stootten we op een aantal 
problemen bij de toepassing. Daarbij denk ik bijvoorbeeld aan de col-
lectieve aansluitingen.  
 
Omdat het een crisismaatregel was en de prijzen ondertussen voor een 
groot stuk zijn gaan liggen, hoewel de crisis op zich niet helemaal ver-
dwenen is, is de tijdelijke maatregel afgelopen op 1 juli 2023 en over-
gegaan in een laagsteprijsgarantie voor minstens drie maanden. Dat 
werd wettelijk verankerd onder controle van de CREG, die voor elke 
leverancier heeft aangeduid wat het goedkoopste product op de markt 
is waarbij de klanten terechtkomen.  
 

01.07  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le tarif social a protégé 
1 million de familles contre des prix 
de l'énergie élevés durant la crise 
du coronavirus et la crise énergé-
tique. Vu que les prix sont redes-
cendus depuis lors, et bien que la 
crise n'ait pas encore complète-
ment disparu, le tarif social en tant 
que mesure temporaire a pris fin le 
1er juillet 2023. Il a été remplacé 
par un prix garanti durant une pé-
riode de trois mois minimum. Cette 
garantie est ancrée dans la législa-
tion et contrôlée par la CREG, qui 
a indiqué le produit le moins cher 
pour chaque fournisseur. Les per-
sonnes concernées ne devront ef-
fectuer aucune démarche. La 
CREG a demandé aux fournis-
seurs de confirmer qu'ils appli-
quent automatiquement le tarif le 
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Mevrouw Buyst, mensen hoeven daar effectief geen stappen voor te 
ondernemen. De CREG heeft immers per leverancier opgelijst om 
welke producten het gaat. De CREG is ook in gesprek gegaan met de 
leveranciers om van hen de bevestiging te krijgen dat dit gebeurt. Bij 
een drietal leveranciers was er enige discussie over om welk product 
het precies ging. Die leveranciers heb ik zelf ook gezien. Zo kan een 
en ander automatisch verlopen, zonder discussies achteraf.  
 
Het blijft natuurlijk belangrijk – dat geldt voor iedereen – om de prijzen 
te vergelijken en tijdig te switchen, teneinde te kunnen blijven genieten 
van de laagste prijzen. 
 
Zoals vele leden vandaag en voordien hebben aangegeven, is het so-
ciaal tarief zwart-wit. De consument krijgt het of krijgt het niet. Daarom 
ben ik samen met u een voorstander van de hervorming via een getrapt 
systeem, door te werken met een standaardtarief, aangevuld met een 
bijkomende korting. 
 
Zoals ik al heb meegegeven, hebben wij drie categorieën geïdentifi-
ceerd die recht hebben op het sociaal tarief, namelijk, ten eerste, men-
sen die recht hebben op een tegemoetkoming, ten tweede, mensen 
met een inkomen tot 17.500 euro per jaar en, ten derde, mensen met 
een inkomen tussen 17.500 en 25.200 euro per jaar. 
 
Mijnheer Warmoes, mevrouw Dierick, bij die drie groepen krijgen men-
sen met een tegemoetkoming en mensen met een inkomen tot 
17.500 euro per jaar de korting erbovenop. Voor de eerste groep, voor 
wie wij uitgaan van een referentie-inkomen van 12.000 euro per jaar, 
zal de korting groter zijn dan voor de tweede groep. 
 
Mijnheer Verduyckt, de korting moet de impact van de energiekosten 
op het gezinsinkomen tot een afgesproken niveau beperken. Het ver-
trekpunt van de hervorming of van het sociaal tarief tout court is altijd 
al, ook in het verleden, geweest dat een grote groep mensen de ener-
giefactuur niet kan betalen en dat bij die groep de energiekosten te veel 
beslag leggen op de uitgaven. 
 
Over dat vertrekpunt hebben wij ons geïnformeerd en bekeken welke 
data ter zake ter beschikking zijn, om een antwoord te vinden op de 
vraag hoe een en ander moet worden afgewogen. De referentie die wij 
hebben genomen, is dat de energiekosten maar 6,3 % van het gezins-
inkomen zouden mogen uitmaken. Daarop wordt de korting afgestemd. 
 
Mijn voorstel wordt morgen voor de eerste keer besproken op de inter-
kabinettenwerkgroep. Ik ga ervan uit dat het getrapte systeem, vooral 
de vraag hoe die kortingen werken, nog het voorwerp van discussie zal 
zijn in de regering. Gelijke categorieën moeten inderdaad gelijk behan-
deld worden. Wij zullen daarvoor oog moeten hebben. Wij hebben dat 
mijns inziens afgedekt, maar het is geen concurrentie. Sommige men-
sen hebben het moeilijk om hun energiefactuur te betalen. Wij hebben 
een benchmark gedaan en de lat gelegd op 6,3 %. Dan mag er verder 
geen onderscheid gemaakt worden. Wij hebben wel geprobeerd om te 
gaan differentiëren in functie van het inkomen, om dat zwart-witverhaal 
te vermijden.  
 
Dat gaat inderdaad verder voorwerp zijn van discussie, ook hier met u, 
om te bekijken hoe wij dat op de beste manier vorm kunnen geven. De 
bottomline is echter hoe groter de nood, hoe hoger de steun.  
 
Mijnheer Wollants, het doel is dus om te komen tot een gedifferentieerd 

plus bas pour ces personnes. Chez 
trois fournisseurs, il y a eu une dis-
cussion concernant le tarif correct. 
Je me suis moi-même entretenue 
avec ces fournisseurs.  
 
Il reste important pour tout le 
monde de continuer à comparer les 
prix et de changer de fournisseur à 
temps. 
 
L'octroi du tarif social étant aujour-
d'hui un dossier dénué de toute 
nuance, je souhaite le réformer 
pour le transformer en un système 
en cascade prévoyant un tarif de 
base associé à une réduction sup-
plémentaire. Nous avons recensé 
trois catégories: les personnes 
ayant droit à une intervention, les 
personnes ayant un revenu infé-
rieur à 17 500 euros par an et les 
personnes ayant un revenu com-
pris entre 17 500 et 25 200 euros 
par an. Les deux premiers groupes 
bénéficieront d'une réduction sup-
plémentaire. Cette réduction sera 
plus élevée pour le premier groupe, 
pour lequel nous nous basons sur 
un revenu de référence de 
12 000 euros par an, que pour le 
deuxième groupe. 
 
La réduction doit limiter l'incidence 
des coûts de l'énergie sur le revenu 
du ménage à un niveau convenu. 
Nous avons fixé ce niveau à 6,3 % 
du revenu du ménage.  
 
Ma proposition sera discutée une 
première fois demain dans le cadre 
d'un groupe de travail intercabi-
nets. Je suppose que le système 
échelonné fera encore l'objet de 
discussions. Nous devons veiller à 
ce que les mêmes catégories 
soient traitées de manière égale. 
Nous fixons la barre à 6,3 % des 
revenus du ménage et différen-
cions le tarif en fonction de ces re-
venus: plus les besoins sont éle-
vés, plus l'aide est importante. Ce 
système est plus juste que celui qui 
consiste à accorder la même aide 
à tout le monde. La combinaison 
de la situation personnelle et des 
revenus disponibles est toutefois 
complexe et dépend également de 
la consommation d'énergie, de la 
qualité du logement, de la situation 
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sociaal tarief, dat rekening houdt met het gezinsinkomen. Gedifferenti-
eerd is rechtvaardiger dan aan iedereen hetzelfde te geven, ook al is 
de persoonlijke situatie anders. De combinatie van de persoonlijke si-
tuatie en het beschikbare inkomen is bijzonder complex en natuurlijk 
ook afhankelijk van het energieverbruik, de kwaliteit van de woning, de 
inkomens- en gezinssituatie en het algemene prijsniveau. Ook de zorg 
voor een gehandicapt kind of voor een ouder kan zwaar doorwegen.  
 
Natuurlijk proberen wij vanuit onze federale bevoegdheid te handelen, 
via een prijzenbeleid en het geven van een ondersteuning. De armoe-
deverenigingen, waarmee ik gesproken heb, geven aan dat het sociaal 
tarief op zich heel erg nodig is, maar dat het niet altijd de grootste hef-
boom is. Ervoor zorgen dat mensen in een gezonde, betaalbare, goed 
geïsoleerde woning wonen, heeft natuurlijk een veel grotere impact op 
de energiefactuur en dus ook op het welzijn en het inkomen van de 
mensen. Dat is echter geen domein waarop ik een impact heb. Om de 
grootste slagkracht te kunnen hebben ten aanzien van mensen die 
moeite hebben om hun energiefactuur te betalen, zal er vanuit verschil-
lende domeinen, op verschillende bevoegdheidsniveaus, moeten wor-
den samengewerkt. 
 
Wat de non-take-up betreft, moeten wij ervoor zorgen dat wie bescher-
ming nodig heeft, die bescherming ook krijgt en daarvoor geen com-
plexe, trage en denigrerende procedures moet doorlopen. Wij krijgen 
vaak als feedback dat men het dikwijls moet vragen. Vervolgens wordt 
men nog op alle vlakken gecontroleerd, terwijl het vaak gaat over ge-
gevens waarover de overheid al beschikt. Daarom behouden we de 
automatische toekenning, een essentieel en effectief instrument tegen 
de non-take-up. 
 
Mijnheer Verduyckt, indien inwoners met de Nederlandse nationaliteit 
en een bepaald inkomen voldoen aan de criteria voor de toekenning 
van het sociaal tarief, dan krijgen zij dat. Momenteel beschikken dege-
nen waarover u sprak, vermoedelijk niet over een statuut dat hun recht 
geeft op het sociaal tarief. 
 
De kostprijs is afhankelijk van de energieprijs en de hoogte van de 
drempels. Wij hebben natuurlijk ook zelf nagedacht over de financie-
ring van het sociaal tarief. Ons voorstel is om te kijken naar extra in-
vesteringen in hernieuwbare energie op federaal niveau. Mijnheer Wol-
lants, het is al lang geleden dat u mij nog hebt ondervraagd over zon-
nepanelen op federale gebouwen. De federale overheid heeft de mo-
gelijkheid om op federale gebouwen of gronden hernieuwbare energie 
op te wekken, die deels zelf kan worden verbruikt en deels kan worden 
vermarkt. Via de vermarkting van die hernieuwbare energie zouden wij 
de inkomsten kunnen laten terugvloeien naar het energiebeleid, bij-
voorbeeld voor het sociaal tarief. 
 
Ik heb zelf al gesproken met verschillende armoedeorganisaties en zij 
hebben dat ab initio positief onthaald. Nu wordt het besproken in de 
regering. Ik ben alvast tevreden met de steun die ik krijg in het Parle-
ment, en zal de regeling zeker aan het Parlement voorleggen. 
 
Ik herinner mij nog zeer goed dat mevrouw Lanjri mij twee jaar geleden 
een vraag stelde over het zorgwonen, want toen liet mijn administratie 
mij weten dat het probleem opgelost kon worden. Intussen is echter 
gebleken dat dat toch niet zo gemakkelijk is. Dat het sociaal tarief in 
die gevallen niet automatisch wordt toegekend, is te wijten aan de ar-
tificiële opsplitsing in het Rijksregister, waardoor er geen matching kan 
gebeuren met de data van de leverancier. Zodra de rechthebbende 

familiale et du niveau général des 
prix. La prise en charge d'un enfant 
handicapé peut également peser 
lourdement. 
 
Les représentants des associa-
tions de lutte contre la pauvreté 
auxquels j'ai parlé m'ont affirmé 
que le tarif social est nécessaire en 
soi, mais qu'il n'est pas toujours le 
levier le plus important. Si nous 
pouvons permettre aux personnes 
de vivre dans un logement sain, fi-
nancièrement abordable et effica-
cement isolé, l’incidence est évi-
demment beaucoup plus impor-
tante sur les factures d'énergie, 
mais aussi sur le bien-être et le re-
venu global de ces personnes. Le 
problème est que je ne suis pas 
compétente à cet égard. Pour par-
venir à un résultat dans ce do-
maine, des responsables politiques 
devront travailler de concert à diffé-
rents niveaux de compétence.  
 
Toute personne qui a besoin d'une 
protection doit pouvoir l'obtenir fa-
cilement, sans devoir passer par 
des procédures complexes, lentes 
et dénigrantes. Souvent, des con-
trôles sont effectués sur toute une 
série de données dont les autorités 
disposent déjà. C'est pourquoi 
nous maintenons l'octroi automa-
tique. Nous souhaitons éviter que 
certaines personnes ne fassent 
pas usage de leurs droits. 
 
Les personnes de nationalité néer-
landaise dont le revenu répond aux 
critères bénéficient effectivement 
du tarif social. 
 
Le coût du système dépend du prix 
de l'énergie et de la hauteur des 
seuils. Pour le financer, nous envi-
sageons des investissements sup-
plémentaires dans les énergies re-
nouvelables à l'échelon fédéral. 
Les autorités fédérales pourront 
ainsi placer des panneaux solaires 
sur les bâtiments fédéraux, con-
sommer une partie de l'énergie 
produite et vendre la production ré-
siduelle. Ces recettes pourront 
alors être réaffectées à la politique 
énergétique, dont le tarif social. 
 
Plusieurs associations de lutte 
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een papieren attest indient dat aantoont dat men onder hetzelfde dak 
woont, wordt het sociaal tarief wel snel toegekend. 
 
Dat neemt niet weg dat we blijven zoeken naar oplossingen. Enerzijds 
bespreekt de regering momenteel een voorontwerp van wet ertoe 
strekkende dat bij collectieve aansluitingen mensen die recht hebben 
op een sociaal tarief, een gelijkwaardige korting krijgen via een premie. 
Dat zou zorgwoners een oplossing kunnen bieden. 
 
Anderzijds werken mijn administratie en de Kruispuntbank samen om 
de specificaties van de geplande databank, waar u al naar verwees, 
vast te leggen. Bij de uitbreiding van het sociaal tarief hebben we im-
mers gemerkt dat er te weinig data in het systeem zaten om de zaken 
automatisch te laten verlopen, maar die data zijn wel ergens aanwezig. 
Aan dat pijnpunt hebben we gewerkt en daarom komt er nu een data-
bank, zodat we de gewenste matching kunnen doen. We kunnen van 
de gelegenheid gebruikmaken om de toepassing van het sociaal tarief 
event-driven te maken, bijvoorbeeld als een probleem zoals het zorg-
wonen wordt geïdentificeerd. De verwachting is dat we hiervoor in het 
najaar een aanbesteding kunnen uitschrijven. 
 
Daarbij moet ik wel een kleine bémol plaatsen. We hebben heel wat 
gevoelige persoonsgegevens nodig om te kunnen bepalen of iemand 
recht heeft op een sociaal tarief. Om dat te kunnen toekennen, moeten 
we de regeling zorgvuldig ontwerpen. Dat vergt tijd en in de tussentijd 
gebruiken we een papieren attest dat aangeeft dat men onder het-
zelfde dak woont. 
 
Ik deel de frustratie ter zake absoluut. Een en ander is technischer 
moeilijker dan verwacht, maar uit het oog is niet uit het hart. De kwestie 
blijft wel degelijk op de radar staan. 
 

contre la pauvreté ont accueilli ma 
proposition favorablement. Elle fait 
actuellement l'objet de discussions 
au sein du gouvernement, puis 
sera soumise au Parlement.  
 
Résoudre le problème que posent 
les personnes vivant en habitat ac-
compagné est loin d’être une siné-
cure. En raison d'une scission arti-
ficielle dans le Registre national, 
leurs données ne peuvent pas être 
reliées à celles du fournisseur. 
L'octroi peut toutefois être réglé ra-
pidement en démontrant au moyen 
d'un certificat sur papier que l'on vit 
sous le même toit. Nous conti-
nuons de chercher des solutions à 
cet égard. Ainsi, le gouvernement 
discute d'un avant-projet de loi pré-
voyant qu'en cas de raccorde-
ments collectifs, les personnes qui 
ont droit au tarif social peuvent bé-
néficier d'une réduction équiva-
lente par le biais d'une prime. Par 
ailleurs, nous planchons sur une 
base de données qui permettra do-
rénavant de vérifier automatique-
ment la correspondance des don-
nées disponibles et d'identifier des 
situations telles que l'habitat ac-
compagné. D’après les prévisions, 
nous devrions lancer le marché pu-
blic y afférent à l’automne.  
 
Étant donné que nous avons be-
soin de beaucoup de données à 
caractère personnel sensibles pour 
pouvoir déterminer si une per-
sonne a droit au tarif social, nous 
devons mettre en place un sys-
tème élaboré avec minutie et 
étanche. Cela prend du temps. 
Dans l'intervalle une attestation sur 
papier pourrait constituer une solu-
tion.  
 

01.08  Bert Wollants (N-VA): Ik denk dat we vooral moeten bekijken 

hoe het verder verloopt. Ik blijf het een aberratie vinden dat gezinnen 
in inkomensdeciel 7, de top van de piramide, nog altijd een beroep op 
het sociaal tarief kunnen doen, als ze dat niet weigeren. 
 
Het basistarief werd destijds in de elektriciteitstarieven en de gastarie-
ven geïntegreerd. Dat leidt tot de situatie waarin gezinnen met een re-
latief laag inkomen het sociaal tarief sponseren van mensen die een 
inkomen hebben dat een factor 3, 4, 5 of 6 hoger is dan het inkomen 
dat ze zelf hebben. 
 
Ik denk dat ernstig over alternatieven moet worden nagedacht. Ik besef 

01.08  Bert Wollants (N-VA): Se-

lon moi, il reste aberrant que les 
ménages aux revenus les plus éle-
vés puissent toujours faire appel au 
tarif social. À l'époque, le tarif de 
base a été intégré dans les tarifs du 
gaz et de l'électricité. De ce fait, les 
ménages aux revenus relativement 
modestes "sponsorisent" le tarif so-
cial au profit de personnes aux re-
venus potentiellement bien plus 
élevés. Je demande à la ministre 
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dat het moeilijk is om een groep iets af te nemen, maar het blijft alles-
zins moeilijk om dat uit te leggen. Ik vraag u vooral om bij de verdere 
uitwerking de mogelijkheden te bekijken om tot een verdedigbaar soci-
aal tarief voor iedereen te komen. Een algemeen inkomensplafond 
voor alle categorieën is voor mij dan absoluut bespreekbaar. 
 

de continuer à chercher des alter-
natives car ce système est très dif-
ficilement défendable. C'est pour-
quoi j'estime qu'il doit rester pos-
sible de discuter d'un plafond de re-
venus général pour toutes les caté-
gories.  
 

01.09  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik heb 

deze vraag vooral ingediend om meer informatie te krijgen. Ik heb ech-
ter niet zoveel meer vernomen dan wat al in de pers stond. Blijkbaar is 
er nog discussie binnen de regering. De bedragen die ik in een krant 
had gelezen, namelijk 2.150 euro voor de eerste categorie en 50 euro 
– wat natuurlijk heel weinig is – voor de tweede categorie, hebt u hier 
niet bevestigd. We zullen dit natuurlijk mee opvolgen. 
 
U hebt ook niets gezegd over het getrapte stijgen van het sociaal tarief 
bij stijgende marktprijzen, wat in de voorbije periode natuurlijk essenti-
eel is geweest om ook voor het sociaal tarief de stijging beperkt te hou-
den. U geeft een korting met een bepaald bedrag dat vastligt. Hoe gaat 
u dat aanpassen als de marktprijzen stijgen?  
 
U zegt dat u de energiefactuur van de mensen wil beperken tot 6,3 % 
van het gezinsinkomen en dat begrijp ik ook. Dat betekent echter dat 
er dan 93,7 % overschiet voor al de rest, zoals huur, voeding en even-
tueel vakantie, als je die kan betalen. Nu is 93,7 % van een heel laag 
inkomen, van een matig inkomen of van een hoog inkomen in absolute 
cijfers natuurlijk wel een ander bedrag. Het mag dan 6,3 % zijn van het 
gezinsinkomen, als u daarin slaagt, maar bij een heel klein inkomen 
schiet er dan toch nog vrij weinig over.  
 
Zolang we de kortingen en bedragen niet kennen, kunnen we ons daar 
niet definitief over uitspreken. Het lijkt echter wel op een besparings-
operatie. Als er een bedrag genoemd wordt van 50 euro voor een heel 
deel van die groep, waarbij de bovengrens dan wel iets hoger ligt dan 
de verhoogde tegemoetkoming nu, dus 25.520 euro ten opzichte van 
ongeveer 23.500 euro, is dat eerder een besparing. We moeten dit ver-
der opvolgen. 
 

01.09  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): Les informations fournies 
par la ministre ne nous permettent 
pas de nous faire une opinion défi-
nitive en la matière. La ministre 
souhaite limiter la facture énergé-
tique à 6,3 % des revenus du mé-
nage, ce qui laissera aux ménages 
à très bas revenus une marge mi-
nime pour tous les autres frais. À 
première vue, on dirait qu'il s'agit 
d'une opération d'économie.  
 

01.10  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mijnheer de voorzitter, heel het de-

bat rond het sociaal tarief heeft niets met jaloezie te maken, het heeft 
wel alles te maken met het feit dat energie betaalbaar moet zijn omdat 
energie een basisbehoefte is. Ik mag er toch van uitgaan dat ook libe-
ralen de meest kwetsbaren in onze maatschappij willen beschermen? 
 
Ik ben dan ook blij, mevrouw de minister, dat er een voorstel tot her-
vorming op de regeringstafel ligt. Het voorstel is gestoeld op lessen die 
we getrokken hebben uit de tijdelijke crisismaatregel die de federale 
regering heeft genomen. Ik hoorde u ook zeggen dat er nog over on-
derhandeld zal worden. Zaken die mij opvallen en die belangrijk zijn 
om op te nemen, zijn de automatische toekenning van de rechten en 
het getrapte systeem waarbij er een aantal categorieën besproken 
wordt. 
 
Wat de opmerking over de zonnepanelen betreft, ik stel net als de heer 
Wollants op regelmatige basis een vraag naar cijfers aan onze staats-
secretaris. De laatste cijfers die ik gekregen heb, baren mij echter wel 
wat zorgen. Er is namelijk nog heel veel werk om de doelstelling te 
bereiken. De meest recente cijfers heb ik echter nog niet gekregen, 

01.10  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Je salue la proposition de réforme 
du tarif social, basée sur les leçons 
tirées de la mesure temporaire de 
crise. L'octroi automatique des 
droits et le tarif social par paliers 
sont importants. 
 
Les derniers chiffres concernant 
les panneaux solaires m'inquiètent 
quelque peu. Il reste beaucoup à 
faire pour atteindre l'objectif. Les 
panneaux solaires restent un levier 
important dans ce dossier.  
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maar ik hoop deze nog voor het reces te verkrijgen. Ik ben op dat ge-
bied echter een van de aanjagers om de federale gebouwen te voor-
zien van zonnepanelen. Zonnepanelen zijn immers een belangrijke 
hefboom in ons verhaal. 
 

01.11  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, dank voor de 

informatie, waardoor ik een iets beter beeld heb gekregen van de voor-
gestelde hervorming. Ik stel voor dat u volop voortwerkt aan dit belang-
rijke instrument, want die hervorming is broodnodig. Dit is een zeer be-
langrijke werf voor dit najaar, ook door het feit dat die non-take-up erin 
zit. 
 
Ik wil ook nog even reageren op de kritiek van de heer Leysen op het 
sociaal tarief. Mijnheer Leysen, als u nu had opgemerkt dat het sociaal 
tarief niet structureel is en dat het er op zich niet voor zorgt dat mensen 
hun woningen beter isoleren, dan had ik u kunnen bijtreden. Als u had 
gezegd dat het sociaal tarief een vorm van fossiele subsidies is die bij 
de energiebedrijven terechtkomt, dan zou dat terecht geweest zijn. U 
zegt echter dat de mensen jaloers zijn, dat iedereen van de sociale 
voordelen wil genieten en dat we goed moeten opletten waar het be-
lastinggeld naartoe gaat.  
 
Mijnheer Leysen, in 2019, dus vlak voor de coronapandemie, was de 
kostprijs van het sociaal tarief 125 miljoen euro. Er zijn echter ook an-
dere fossiele subsidies, bijvoorbeeld de tussenkomst voor professio-
nele diesel die 1 miljard euro kostte. De tussenkomst voor bedrijfswa-
gens bedroeg toen 1,9 miljard euro. De belastingvrijstelling op kerosine 
voor de luchtvaart was goed voor 446 miljoen euro. Die drie bedragen 
zijn samen al meer dan het dertigvoudige van de kostprijs van het so-
ciaal tarief, waarmee we op dit ogenblik 500.000 gezinnen in België 
beschermen. Daarover zegt u nooit iets. Laten we alles dus enigszins 
in die context bekijken. 
 

01.11  Kris Verduyckt (Vooruit): 

J'encourage la ministre à pour-
suivre les travaux sur ce chantier 
très important. Je peux com-
prendre que le tarif social soit l'ob-
jet de critiques, mais l'objection de 
M. Leysen selon laquelle nous de-
vons réfléchir attentivement à l'af-
fectation de l'argent public ne cons-
titue pas un argument valable. Le 
tarif social, qui a permis de proté-
ger 500 000 ménages, a coûté 
125 millions d'euros en 2019, tan-
dis que les subventions fossiles 
pour le diesel professionnel, pour 
les voitures de société et pour 
l'exonération du kérosène ont 
coûté ensemble 30 fois plus.  
 

01.12  Christian Leysen (Open Vld): Mijnheer Verduyckt, ik zal zo 

meteen op uw opmerking reageren, aangezien u mij persoonlijk aan-
sprak. 
 

 

01.13  Leen Dierick (cd&v): Mijnheer Leysen, ik denk niet dat het Re-

glement dit toelaat, maar goed.  
 
Mevrouw de minister, we zijn het eens over een aantal principes, zoals 
de automatische toekenning en de toepassing van een getrapt sys-
teem. Wij vinden het belangrijk dat men het inkomen als maatstaf 
neemt voor het toepassen van de kortingen en maatregelen, ongeacht 
of men al dan niet een bijzonder statuut heeft. 
 
We delen niet alleen dezelfde principes op vele vlakken, maar ook de-
zelfde frustratie op vlak van het zorgwonen. Dank voor uw toelichting 
hierbij. Het is jammer te moeten vaststellen dat het technisch niet haal-
baar is, maar ik ben blij dat men naar een andere oplossing zoekt en 
dat er daarvoor een aanbesteding zal worden georganiseerd. Ik kan 
alleen hopen dat men in de tussentijd bij de papieren aanpak voor de 
nodige ondersteuning en sensibilisering zorgt, zodat de mensen die 
het nodig hebben hierop ook effectief recht hebben.  
 
Mijnheer Leysen, de beste situatie zou die zijn waarin niemand nood 
heeft aan het sociaal tarief, want dat betekent dat iedereen een toerei-
kend inkomen heeft om de energiefactuur te betalen. Misschien kan de 
fiscale hervorming hiertoe bijdragen. Hoe sneller we daarmee aan de 
slag gaan en hoe sneller er resultaat is, hoe beter. 

01.13  Leen Dierick (cd&v): Nous 

sommes d'accord en ce qui con-
cerne l'octroi automatique et l'appli-
cation d'un système échelonné. Le 
cd&v estime qu'il convient de pren-
dre le revenu comme critère, indé-
pendamment du statut. Nous re-
grettons que les mesures pour l'ha-
bitat accompagné ne soient pas 
techniquement réalisables, mais il 
est positif qu'une autre solution soit 
recherchée. 
 
La meilleure situation est évidem-
ment celle où chacun possède des 
revenus suffisants pour payer sa 
facture d'énergie. La réforme fis-
cale pourra peut-être y contribuer.  
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01.14  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de minister, ik ga ak-

koord met mevrouw Dierick. Een goede maatschappij zorgt voor een 
inkomen voor iedereen en toch moet het staatsbeslag binnen de per-
ken worden gehouden. Er moeten dus keuzes gemaakt worden. In uw 
vergelijking stipt u aan waar veel wordt uitgegeven. Dat moeten we 
durven te bekijken. Vanuit fiscaal oogpunt streven we traditioneel een 
sociaal evenwichtige maatschappij na en dat moet evolueren naar een 
milieu-evenwichtige maatschappij. 
 

01.14 Christian Leysen (Open 

Vld): Une bonne société assure un 
revenu à tous, mais la pression fis-
cale doit être limitée. D'un point de 
vue fiscal, nous préconisons tradi-
tionnellement une société sociale-
ment équilibrée, qui devrait évoluer 
vers une société écologiquement 
équilibrée.  
 

01.15  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de voorzitter, ik stel vast 

dat u geen mondelinge vraag hebt ingediend, maar dat u in dit actua-
debat wel het woord neemt, zowel bij de vragen als bij de replieken. 
Dat is uiteraard niet de bedoeling. 
 

01.15  Reccino Van Lommel 

(VB): Je constate que M. Leysen 
n'a pas déposé de question et 
pourtant, en tant que président, il 
prend la parole pendant les ques-
tions et les répliques. 
 

01.16  Christian Leysen (Open Vld): Ik zal mij bij een volgende gele-

genheid inhouden. 
 

 

01.17  Reccino Van Lommel (VB): Ik neem aan dat de regels voor 

iedereen gelijk zijn. 
 

01.17  Reccino Van Lommel 

(VB): Nous sommes tous égaux 
devant la loi!  
 

01.18  Christian Leysen (Open Vld): Ja, misschien moet iemand mij 

tegenhouden. Ik noteer de opmerking. 
 
Mijnheer Van Lommel, ik geef u het woord en ik luister met aandacht. 
 

01.18  Christian Leysen (Open 

Vld): Je prends note de cette re-
marque. Quelqu'un devrait peut-
être me rappeler à l'ordre.  
 

01.19  Reccino Van Lommel (VB): Mevrouw de minister, u bent ge-

eindigd met de verklaring dat het technisch moeilijker is geworden dan 
verwacht. Ik heb daarvoor begrip. Het is immers niet zo eenvoudig om 
het in elkaar te steken en aan te passen. Toch hebt u beloofd om in 
maart al met een voorstel naar het Parlement te komen. Daardoor is er 
een gat van zes maanden. Er zijn toch al voorspellingen dat de prijzen 
in het najaar hoger zullen liggen. Dat valt natuurlijk moeilijk uit te leg-
gen. 
 
Op zich is een getrapt systeem een goede zaak. Alleen moeten we 
erop letten dat we niet enkel rekening houden met het laatst gekende 
inkomen. Dat is vaak het laatst gekende aanslagbiljet, dat dus al van 
enige tijd geleden dateert. Soms verkeren mensen op dit ogenblik in 
een financieel precaire situatie, terwijl dat een jaar geleden misschien 
niet het geval was. Ik kan alleen maar hopen dat ook met die mensen 
rekening zal worden gehouden. 
 
We beschikken nog niet over veel informatie, want een aantal punten 
moeten nog worden afgetoetst. Het dossier zal grotendeels over het 
zomerreces worden getild. Het is jammer dat het debat onder de par-
lementsleden volgende week bij de wetgevende werkzaamheden niet 
gevoerd kan worden. 
 
Iedereen zal het erover eens zijn dat een inkomensgebaseerd of -ge-
relateerd sociaal tarief moet worden ingevoerd. Wij hadden het veel 
liever aangevuld met een tweede parameter, die gebaseerd is op het 
volume en aangepast is aan het type verwarming. Vorige week is in de 
plenaire vergadering een voorstel van resolutie van mij in overweging 
genomen. Ik neem aan dat u dat al eens hebt bekeken. Het is een zeer 
eerlijk voorstel dat niet alleen gebaseerd is op het inkomen maar ook 

01.19  Reccino Van Lommel 

(VB): Je comprends que c'est tech-
niquement plus difficile que prévu, 
mais la ministre avait promis une 
proposition dès le mois de mars. 
L'on prévoit déjà que les prix seront 
plus élevés à l'automne. 
 
En soi, un système graduel est po-
sitif, mais il ne faut pas seulement 
tenir compte du dernier avertisse-
ment-extrait de rôle, car la situation 
financière peut avoir évolué entre-
temps. Si le tarif social doit effecti-
vement être lié aux revenus, nous 
aurions préféré qu'à cela s'ajoute 
un autre paramètre reposant sur le 
volume et adapté au type de chauf-
fage. J'ai déposé une proposition 
de résolution visant à pouvoir évo-
luer vers un système équitable. Il 
aurait fallu instaurer le nouveau ta-
rif social dans le sillage de la sup-
pression du tarif social élargi. À dé-
faut, certaines personnes n’auront 
droit à rien pendant un certain 
temps.  
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op het volume. Vandaag de dag kan het sociaal tarief immers heel ver-
regaand zijn. We zijn het er allicht over eens dat het systeem zeer eer-
lijk moet zijn. Met het door ons in het Parlement ingediende voorstel 
evolueren we naar zo’n heel eerlijk systeem. Helaas mag het pas na 
het zomerreces worden besproken. 
 
Mevrouw de minister, het nieuwe sociaal tarief had onmiddellijk moe-
ten aansluiten op de afschaffing van het huidige uitgebreide tarief. Nu 
zullen sommige mensen niet meer onder het sociaal tarief vallen en 
zullen ze dat waarschijnlijk pas opnieuw krijgen wanneer het nieuwe 
systeem in werking treedt, waardoor zij gedurende een bepaalde peri-
ode niets zullen krijgen. Dat vinden we niet correct. Wij hadden dat veel 
liever anders gezien. We weten ook dat u binnen de regering niet echt 
tot een consensus bent gekomen en dat sommige regeringspartijen uw 
initieel voorstel hebben afgeschoten, waardoor u pas veel later kunt 
landen dan was vooropgesteld. 
 
Voorzitter: Kim Buyst. 
Président: Kim Buyst. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Actualiteitsdebat over de nieuwe studie van Elia en toegevoegde vragen van 

- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De studie van Elia over de bevoorradings-
zekerheid en de nood aan bijkomende capaciteit" (55037757C) 
- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De tweejaarlijkse studie van Elia over de 
adequacy- en flexibiliteitsnoden 2024-2034" (55037760C) 
- Thierry Warmoes aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De nieuwe studie van Elia over de 
bevoorradingszekerheid voor de periode 2024-2034" (55037787C) 
- Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De adequacystudie van Elia voor 
de periode 2024-2034" (55037821C) 
- Leen Dierick aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De adequacy- en flexibiliteitsstudie van Elia" 
(55037825C) 
- Kim Buyst aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De adequacy- en flexibiliteitsstudie van Elia" 
(55037844C) 
- Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De nieuwe adequacy- en flexibiliteitsstudie 
van Elia" (55037848C) 
- Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De adequacy- en flexibiliteitsstudie in 
België voor de periode 2024-2034" (55037991C) 

02 Débat d'actualité sur la nouvelle étude d'Elia et questions jointes de 

- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'étude d'Elia sur la sécurité 
d'approvisionnement et la capacité supplémentaire nécessaire" (55037757C) 
- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'étude biennale d'Elia sur les besoins 
d’adéquation et de flexibilité pour 2024-2034" (55037760C) 
- Thierry Warmoes à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La nouvelle étude d'Elia concernant la 
sécurité d'approvisionnement pour la période 2024-2034" (55037787C) 
- Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’étude "Adequacy 2024-2034" 
d’Elia" (55037821C) 
- Leen Dierick à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'étude d'adéquation et de flexibilité d'Elia" 
(55037825C) 
- Kim Buyst à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'étude d'adéquation et de flexibilité d'Elia" 
(55037844C) 
- Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La nouvelle étude d'adéquation et de flexibilité 
d'Elia" (55037848C) 
- Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'étude sur l'adéquation et la flexibilité en 
Belgique pour la période 2024-2034" (55037991C) 
 
De voorzitster: Over die studie hebben wij vanmorgen onder andere de heer Peeters al gehoord. 
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02.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

minister, op de persconferentie over de deal met ENGIE hebt u aange-
geven dat de bevoorrading nooit zekerder was dan vandaag, althans 
op het moment waarop u dat communiceerde. 
 
Vier uur later gaf Elia in zijn tweejaarlijkse adequacy- en flexibilitystudie 
aan dat het een nood aan bijkomende capaciteit had gedetecteerd, 
zelfs wanneer de verlenging van de twee kerncentrales vanaf 2025 
wordt meegerekend. Het benodigde nieuwe noodzakelijke vermogen 
in de periode 2026-2035 is ongeveer 1 tot 3,5 GW. Dat komt boven op 
de nood die wordt vermeden door flexibiliteit. Bij een lage flexibiliteit 
komt daar nog eens 0,8 tot 2 GW bij. 
 
De vraag is natuurlijk of u al op de hoogte was van die uitdaging op het 
moment waarop de persconferentie werd gegeven. Desgevallend krij-
gen uw woorden immers een heel ander karakter. Wij hebben deze 
voormiddag ook meer zicht gekregen op de manier waarop Elia naar 
een aantal zaken kijkt. Mijn vaststellingen blijven echter enigszins de-
zelfde. Het is daarbij van belang na te gaan hoe u naar de studie kijkt. 
Dat leidt tot een aantal vragen. 
 
Ten eerste, was u ervan op de hoogte dat Elia op 29 juni 2023 een 
bijkomende nood aan productievermogen zou aankondigen? 
 
Ten tweede, welke lessen trekt u uit de geciteerde studie? 
 
Ten derde, welke maatregelen wil u treffen om te vermijden dat een 
groot aantal gascentrales moeten worden gebouwd om de bevoorra-
ding te verzekeren? 
 
Ik kijk uit naar uw antwoord. 
 

02.01  Bert Wollants (N-VA): Bien 

que la ministre ait déclaré au cours 
de la conférence de presse sur l'ac-
cord conclu avec ENGIE que l'ap-
provisionnement n'avait jamais été 
plus sûr qu'aujourd'hui, l'étude 
d'adéquation et de flexibilité réali-
sée par Elia a révélé clairement, 
quatre heures plus tard, que, 
même en tenant compte de la pro-
longation des deux centrales nu-
cléaires, une capacité supplémen-
taire de 1 à 3,5 GW est nécessaire 
pour la période 2026-2035. En 
outre, en cas de faible flexibilité, 
une capacité de 0,8 à 2 GW vient 
s'y ajouter. 
 
La ministre était-elle déjà au cou-
rant de ce défi lorsqu'elle a tenu sa 
conférence de presse? Quels en-
seignements tire-t-elle de cette 
étude? Quelles mesures entend-
elle prendre pour garantir l'approvi-
sionnement sans devoir construire 
un grand nombre de centrales au 
gaz?  
 

02.02  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de minis-

ter, vier kernboodschappen had Elia. Ik beperk mij tot twee ervan. 
 
De studie bevestigt de conclusies van de vorige studie over de Belgi-
sche kortetermijnnoden inzake adequacy voor de winters 2025-2026 
en 2026-2027. De toenemende elektrificatie vanaf 2027 brengt echter 
bijkomende capaciteitsnoden. Laat het ons dus een versnellingsproces 
noemen op het vlak van de nood aan elektriciteit. 
 
Daarvoor verwijst men naar het CRM. Dat kwam vanmorgen vrij uit-
voerig aan bod, ook in het antwoord van de CEO, de heer Peeters. Ook 
Elia heeft zijn input gegeven rond wat men de verfijning van het CRM 
noemt. Er zijn natuurlijk nog altijd wel wat vragen over de T-1-veiling, 
net als over uw aankondigingen omtrent een CRM voor batterijopslag. 
Dat leeft bij verscheidene collega’s. Er is ook de nadruk op de flexibele 
consumptie om verbruikspieken af te vlakken, de zogenaamde ‘kleine 
flexibiliteit’ naast de flexibiliteit in onze industrie. Ook daarover is het 
heel sterk gegaan. Bij verschillende collega’s was er de vraag naar een 
beleid daaromtrent, waarmee we bij het aspect van de prijsprikkels ko-
men.  
 
Een aantal aspecten uit de studie werd door mij aangehaald. Wat is uw 
reactie op alle vier de kernboodschappen van de netbeheerder? Hoe 
wilt u dit in uw beleid vertalen de volgende maanden?  
 

02.02  Kurt Ravyts (VB): L'étude 

d'adéquation et de flexibilité réali-
sée par Elia confirme les conclu-
sions de l'étude précédente sur les 
besoins à court terme pour les hi-
vers 2025-2026 et 2026-2027. 
L'étude précise que l'électrification 
croissante à partir de 2027 entraî-
nera des besoins supplémentaires 
en matière de capacité et qu'il con-
vient d'affiner le CRM. En outre, 
Elia souligne l'importance de la 
consommation flexible pour aplanir 
les pics de consommation. Com-
ment la ministre transposera-t-elle 
les messages clés de l'étude en 
politique?  
 

02.03  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Als we de studie van Elia sa-

menvatten, zou er een tekort zijn van 300 MW in 2025, van 1 GW in 
2026, van 1,8 GW in 2027, van 2,5 GW in 2028 en van 2,9 GW in 2029, 

02.03  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): Selon l'étude d'Elia, il y aura 
un déficit de 300 MW à  
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dit telkens in de winter. Daarna zou dit stabiliseren door de Prinses 
Elisabethzone en de interconnecties. Die cijfers houden natuurlijk nog 
geen rekening met de geplande CRM-veilingen.  
 
Tegelijkertijd lazen we in de pers dat u overweegt om bijkomende bat-
terijveilingen te organiseren. Er is sprake van een potentieel van 2 GW 
aan batterijparken in ons land. De resultaten van Elia gaan uit van een 
zeer voorzichtig scenario, met name het EU-SAFE-scenario. Daarbij 
gaan we uit van vier bijkomende niet-beschikbare Franse reactoren.  
 
Wat 2025 betreft, is er een tekort van 300 MW. In 2026 is er 1 GW te 
kort. Als we de eerder vermelde 300 MW ingevoerd hebben, gaat het 
nog over 700 MW. Bent u van plan dit middels een T-1-veiling in 2024 
en 2025 toe te wijzen?  
 
Voor 2027 is er een tekort van 1,8 GW. De CRM-veiling voor die winter 
heeft u in maart 2023 opgestart, voor de T-4 in dit geval. Ik ben mij er 
natuurlijk van bewust dat de CRM-veiling een aparte berekening heeft 
en volgt, los van de adequacy- en flexibiliteitsstudie.  
 
Afgaande op de resultaten van Elia, lijkt er ruimte te zijn om in de T-4-
veiling in oktober een bijkomende gascentrale op te nemen. Ik dacht in 
De Tijd gelezen te hebben dat ENGIE een sleutelrol ziet weggelegd 
voor gascentrales in de transitie, zij het eventueel met groen gas.  
 
Wat is uw mening hierover? Schat u ook in dat het kan gaan om een 
bijkomende gascentrale? Hoe wilt u de gap voor 2027 opvangen? Zal 
dat via het CRM gebeuren of zijn er andere maatregelen nodig? 
 

l'hiver 2025, un déficit de 1 GW en 
2026, un déficit de 1,8 GW en 
2027, un déficit de 2,5 GW en 2028 
et un déficit de 2,9 GW en 2029. 
Grâce à la zone Princesse Elisa-
beth et aux interconnexions, la si-
tuation se stabiliserait par la suite. 
La ministre envisage d'organiser 
des enchères pour des batteries 
supplémentaires. 
 
Les déficits pour 2025 et 2026 se-
ront-ils comblés par une enchère 
T-1 en 2024 et 2025? 
 
L’enchère CRM pour combler le 
déficit de 2027 a débuté en 
mars 2023. Compte tenu des résul-
tats d'Elia, il est possible d'inclure 
une centrale à gaz supplémentaire 
dans l’enchère T-4 d'octobre 2023. 
La ministre voit-elle les choses de 
la même manière? Comment com-
blera-t-elle le déficit pour 2027?  
 
 

De voorzitter: Mijnheer Warmoes, uw spreektijd van twee minuten is om.  
 

02.04  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Dan heeft mevrouw de minis-

ter mijn vragen gehad en verwijs ik voor het vervolg naar mijn inge-
diende vragen.  
 
• Gaat u ervan uit dat we tot eind 2030 nog steeds moeten uitgaan van 
het zeer voorzichtige scenario EU-safe? Gaat u er met andere woorden 
van uit dat Frankrijk nog 7 jaar haar eigen bevoorradingszekerheid niet 
kan garanderen? 
• Is het uw bedoeling om alle tekorten de komende op te vangen 
via CRM-veilingen? 
• Wat zijn uw overige conclusies uit het Elia rapport? 
• En tot slot: gaat u de CREG vragen om het Elia rapport door te lichten, 
zoals ze in het verleden reeds meerdere keren gedaan heeft? 
  
Mevrouw de minister, ik heb nog een bijkomende vraag van deze och-
tend. Elia wees toen opvallend op de nood aan een verfijning – refi-
nement – van het CRM. Als ik het goed heb begrepen, vindt Elia dat 
de T-1-veiling te kort is en dat daar te veel capaciteit in zit, onder meer 
voor batterijparken. Wat is uw mening daarover? Zal er een bijsturing 
van het CRM gebeuren wat betreft de verdeling, vooral dan inzake T-
4 en T-1? 
 

02.04  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): Devons-nous nous en tenir 
au scénario très prudent EU-SAFE 
jusqu'à fin 2030? Quelles conclu-
sions la ministre tire-t-elle de 
l'étude d'Elia? Demandera-t-elle à 
nouveau à la CREG d'auditer cette 
étude?  
 
Elia souligne la nécessité d'affiner 
le CRM. La mise aux enchères T-1 
est trop courte et présente une ca-
pacité excessive, notamment pour 
les parcs de batteries. Qu'en pense 
la ministre? 
 

02.05  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, l’encre 

de l’accord entre ENGIE et le gouvernement était à peine sèche quand 
le rapport d’Elia, Adequacy and Flexibility, est sorti. 
 
Madame la ministre, j’ai six questions, dont la principale est celle-ci: 
quelles sont les différences par rapport aux études précédentes d’Elia? 
S’il n’y en a pas, quelles sont les prises en compte que vous avez pu 

02.05  Marie-Christine Marghem 

(MR): Wat zijn de verschillen tus-
sen de adequacy- en flexibiliteits-
studie en de vorige studies van 
Elia? Als er geen zijn, waarmee 
hebt u dan in het kader van het ak-
koord met ENGIE rekening  
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faire dans le cadre de l’accord avec ENGIE pour pourvoir aux besoins 
et aux manques de capacité aux différentes étapes qui se déroulent 
entre aujourd'hui et 2034-2035, tel que rappelé par les collègues? 
 
Je le demande dans ma deuxième question; et je vous demande aussi 
comment seront couverts, tout en respectant nos engagements clima-
tiques et en diminuant encore davantage les émissions de gaz à effet 
de serre, ces besoins en capacités supplémentaires? 
 
Sur la base des hypothèses d'Elia, le coût du réseau de transport 
d'électricité restera-t-il abordable pour l'ensemble des consommateurs 
dans le futur? Faites-vous confiance aux hypothèses prises par Elia? 
 
À la suite de ce rapport, quelles modifications allez-vous mettre en 
place dans votre politique énergétique? Quelles conclusions politiques 
tirez-vous de ce nouveau rapport? Je vous remercie pour vos ré-
ponses. 
 

gehouden om in de capaciteitsno-
den tussen nu en 2034/2035 te 
voorzien? Hoe zal er aan die noden 
voldaan worden met inachtneming 
van onze klimaatverbintenissen? 
Zullen voorts de kosten van de 
elektriciteitstransmissie op basis 
van de hypothesen van Elia betaal-
baar blijven? Hebt u ten slotte ver-
trouwen in die hypothesen? Hoe 
zult u het energiebeleid bijsturen? 
Welke politieke conclusies trekt u 
uit die nieuwe studie?  
 

02.06  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, wij hebben 

vanmorgen met de CEO van Elia gesproken. Er zijn heel veel zaken 
gezegd, maar er zijn twee zaken die er voor mij uitsprongen. Ten eer-
ste, Elia voorspelt dat de elektrificatie van onze samenleving er echt 
wel zal komen. Ten tweede wijst Elia niet alleen op het belang van de 
capaciteit, maar ook op het belang van flexibiliteit. 
 
Ik kom op mijn vragen hierover. 
 
Mevrouw de minister, hoe kijkt u zelf naar de voorspelling van Elia dat 
de elektriciteitsvraag inderdaad zal stijgen? Dit heeft natuurlijk gevol-
gen voor de benodigde capaciteit. Het is niet de eerste keer dat Elia 
deze stijging voorspelt, al is die trend in het verleden nooit echt be-
waarheid geworden. Graag hoor ik ook uw commentaar over de inste-
ken van Elia inzake de flexibiliteit. Tot slot, vanmorgen heb ik het aan 
Elia gevraagd, en nu vraag ik het aan u: dit blijft natuurlijk een belang-
rijke studie, door een beursgenoteerd bedrijf, dat ook andere belangen 
heeft in deze context. Hoe kijkt u daarnaar? 
 

02.06  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Selon le CEO d'Elia, l'électrification 
de notre société sera un fait. Elia 
souligne également l'importance 
de la flexibilité parallèlement à la 
capacité.  
 
Que pense la ministre de la prévi-
sion d'Elia selon laquelle la de-
mande d'électricité et donc de ca-
pacité augmentera? Que pense la 
ministre de cette étude importante 
réalisée par une société cotée en 
bourse qui défend évidemment en-
core d'autres intérêts dans ce con-
texte?  
 

02.07  Malik Ben Achour (PS): Madame la présidente, madame la 

ministre, je ne reviendrai pas sur le rapport d'Elia et sur les données 
factuelles qui s'y trouvent. En revanche, je voudrais rappeler les pistes 
de solution qui ont été évoquées: le recours au CRM et à de nouvelles 
technologies, notamment des batteries; la gestion de la demande qui 
a aussi été mentionnée, ce matin, par le CEO d'Elia; le renforcement 
du réseau électrique; une meilleure interconnexion avec les pays voi-
sins, la Grande-Bretagne et le Danemark; des accords avec des pays 
ayant un excédent d'électricité; le triplement de la capacité éolienne en 
mer du Nord à l’horizon 2030. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous me donner votre point de vue sur 
ce rapport?  
 
Dans quelle mesure les différentes options évoquées permettraient-
elles de combler les manques en matière d'approvisionnement dans 
les années à venir? La question reste en suspens. Des alternatives ou 
des mesures temporaires sont-elles prévues en cas de retard, voire 
d'annulation d'un ou de plusieurs de ces projets?  
 
Des investissements supplémentaires dans de nouvelles capacités 
sont mentionnés par Elia. Sur quelle échelle de temps ces capacités 
pourraient-elles être rendues disponibles en cas de nécessité? Quel 

02.07  Malik Ben Achour (PS): 

Voorgestelde oplossingen zijn het 
gebruik van het CRM, nieuwe bat-
terijopslag, het vraagbeheer, een 
versterking van het net, een betere 
interconnectie met de buurlanden, 
overeenkomsten met landen met 
een stroomoverschot, en de ver-
drievoudiging van de windenergie-
capaciteit op de Noordzee. 
 
Wat is uw standpunt over het rap-
port van Elia? Hoe kunnen die op-
ties tekorten in de stroomvoorzie-
ning ondervangen? Zijn er alterna-
tieven ingeval die projecten vertra-
ging oplopen of geschrapt worden? 
Wanneer zou de door Elia ver-
melde nieuwe capaciteit beschik-
baar zijn? Welke bedragen zijn er-
mee gemoeid? Zullen de nieuwe 
technologieën in het kader van het 
CRM volstaan? 
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montant pourrait-il y être associé? Ces questions importantes n'ont 
– semble-t-il – pas reçu de réponse à ce stade. Les nouvelles techno-
logies envisagées dans le cadre du CRM suffiront-elles?  
 
Dans son rapport, Elia indique que "si la Belgique exploite pleinement 
la flexibilité industrielle et résidentielle, et réalise des investissements 
réseau planifiés, les besoins de capacité en 2034 diminueront de 
3 000 mégawatts par rapport à une situation où ces démarches clés 
seraient retardées". Madame la ministre, par quel biais une telle ex-
ploitation pourrait-elle être favorisée? Ce point est-il discuté avec vos 
collègues des entités fédérées? Quel impact cela pourrait-il avoir sur 
les clients résidentiels?    
 

 
Volgens Elia zal de capaciteitsbe-
hoefte in 2034 met 3.000 MW da-
len als België de flexibiliteit bij de 
industriële en residentiële afne-
mers exploiteert en de geplande in-
vesteringen in het net realiseert. 
Hoe kan die exploitatie bevorderd 
worden? Bespreekt u dit met de 
deelgebieden? Wat zou de impact 
zijn op de residentiële afnemers?  
 

02.08  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, de context is 

geschetst. We hebben deze ochtend ook een toelichting gekregen van 
Elia. Ik heb het toen gezegd, maar ik herhaal het graag: ik betreur dat 
we de CREG en de Algemene Directie Energie niet hebben kunnen 
horen. Maar goed, we hadden de commissie ook anders kunnen orga-
niseren. 
 
Ik zal mij vooral beperken tot mijn vragen. 
 
Wat zijn voor u de belangrijkste besluiten uit de adequacy- en flexibili-
teitsstudie? 
 
Hoe zal het CRM – een belangrijk hulpmiddel als het gaat om de be-
voorradingszekerheid, dat door deze federale regering op punt werd 
gezet – worden ingezet om bijkomende capaciteit te vinden? 
 
Een sleutelwoord dat zeker aan bod is gekomen deze voormiddag tij-
dens de uiteenzetting van de heer Peeters is flexibiliteit. Flexibiliteit zal 
immers heel belangrijk worden. Hij heeft letterlijk gezegd – en ik treed 
hem daarin ook bij – dat we de energietransitie niet hoeven te vertra-
gen, maar dat we vooral moeten kijken hoe we de energietransitie kun-
nen vormgeven en hoe we ermee in de toekomst kunnen omgaan. Hoe 
zullen we deze flexibiliteit aan de vraagzijde verder stimuleren? 
 

02.08  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Je regrette que nous n'ayons pas 
pu entendre la CREG et la Direc-
tion générale Énergie ce matin. 
 
Quelles sont les principales conclu-
sions de l'étude d'adéquation et de 
flexibilité? Comment le CRM sera-
t-il utilisé pour trouver de la capa-
cité supplémentaire? Comment en-
couragerons-nous davantage la 
flexibilité au niveau de la de-
mande?  
 

02.09 Minister Tinne Van der Straeten: Mevrouw de voorzitster, ge-

achte Kamerleden, de studie van Elia is uiteraard tot stand gekomen 
op basis van een heel proces, zoals uitgeschreven in de elektriciteits-
wet, en omvat ook uitgebreide consultaties waarin alle stakeholders 
betrokken worden. Daarbij moet Elia inderdaad samenwerken met de 
Algemene Directie Energie, het Federaal Planbureau en de CREG. De 
CREG is zeer betrokken geweest in heel het proces, bij het vastleggen 
van de hypotheses, de scenario’s en de methodologie. De CREG heeft 
dan ook alle kansen gekregen en benut om te wegen op dit  proces. 
Een validatie ex post, zoals gevraagd door een van u, lijkt mij daarom 
wat overbodig. 
 
Wat betreft de studie zelf, wil ik nogmaals benadrukken dat Elia op het 
vlak van adequacy kijkt naar de benodigde piekcapaciteit, niet naar de 
basiscapaciteit. Elia bekijkt dus niet hoeveel terawattuur België nodig 
heeft op jaarbasis, wel hoeveel GW de Belgische bedrijven en de Bel-
gische gezinnen tegelijk nodig hebben op koude, donkere en windstille 
winteravonden. 
 

02.09  Tinne Van der Straeten, 

ministre: L'étude d'Elia a constitué 
tout un processus et comporte éga-
lement des consultations étendues 
de toutes les parties prenantes. 
Elia a dû collaborer avec la Direc-
tion générale Énergie, le Bureau 
fédéral du Plan et la CREG. La 
CREG s’est vu offrir et a saisi 
toutes les occasions de peser sur 
ce processus. Une évaluation sup-
plémentaire me semble superflue. 
 
Je voudrais à nouveau insister sur 
le fait qu'Elia envisage les pics de 
capacité nécessaires et non la ca-
pacité de base. Elle n'évalue donc 
pas le nombre de Térawatt-heure 
(TWh) dont la Belgique a besoin 
sur base annuelle mais bien le 
nombre de GW dont les entre-
prises et les ménages belges ont 
besoin simultanément durant les 
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soirées d'hiver froides, sombres et 
sans vent.  
 

Sur la base des études précédentes d’Elia, le gouvernement actuel a 
pris depuis 2020 des mesures nécessaires pour assurer la sécurité 
d’approvisionnement dans les années à venir, ceci dans un contexte 
turbulent de pandémie de covid-19, de crise énergétique européenne 
due à l’agression russe contre l’Ukraine et des problèmes de corrosion 
du parc nucléaire français. La mise en œuvre du CRM et sa première 
enchère en 2021 ont permis de produire environ 1 700 MW derated de 
nouvelles capacités, soit 1 600 MW sous la forme de deux centrales 
TGV à Seraing et aux Awirs et 10 MW de projets de petites batteries 
et 30 MW dans de grands projets de batteries. Il s’agit de capacités 
derated qui représentent en réalité 175 MW de capacité installée. 
 
En mars 2022, le gouvernement a décidé de prolonger la durée de vie 
des deux réacteurs nucléaires belges les moins anciens, ce qui conduit 
à une capacité supplémentaire de 1 700 MW derated dans le système 
belge. Lors des négociations avec l’exploitant, il a également été con-
venu que ces réacteurs nucléaires seraient exploités pendant les tra-
vaux de prolongation de la durée de vie au cours des hivers 2025-2026 
et 2026-2027, tout en respectant évidemment les conditions de sécu-
rité dont ce qu’on appelle le Flex-LTO. 
 
Le scénario EU-SAFE ayant été confirmé en 2022, l’étude Ad & Flex 
de 2021 a révélé un déficit possible de 500 MW pour l’année d’appro-
visionnement 2024-2025, l’année précédant la sortie du nucléaire. À 
cette fin, des préparatifs ont été faits pour organiser une enchère sup-
plémentaire réservée aux batteries et à la gestion de la demande con-
nue sous le nom de low carbon tender. Cependant, le recalcul des be-
soins pour cette année-là dans le contexte de l’étude Ad & Flex 2023 
a montré que le besoin initial de 500 MW s’était réduit à une marge de 
100 MW. L’enchère supplémentaire n’a donc pas été organisée et l’en-
chère témoin 4 de 2023 pour l’année de livraison 2027-2028 est en 
cours. Un volume de 6 605 MW sera mis aux enchères soit environ 
200 MW de plus que l’enchère de 2022.  
 
Le gouvernement a apporté quelques améliorations au CRM afin de 
faciliter la participation à la gestion de la demande et des batteries no-
tamment via l’indexation du prix d’exercice pour l’obligation de rem-
boursement, l’exemption de l’obligation de remboursement pour la 
gestion de la demande et la prolongation de la période pendant la-
quelle les coûts d’investissement peuvent être pris en charge pour bé-
néficier d’un contrat pluriannuel.  
 

Op basis van de studies van Elia 
heeft de regering sinds 2020 maat-
regelen genomen om de bevoorra-
dingszekerheid voor de toekomst 
te garanderen, tegen de achter-
grond van de coronacrisis en de 
oorlog in Oekraïne.  
 
De implementatie van het CRM en 
de eerste veiling ervan in 2021 
hebben bijna 1.700 MW aan 
nieuwe capaciteit opgeleverd, 
waaronder 1.600 MW in de vorm 
van twee centrales in Seraing en 
Les Awirs, 10 MW van kleine batte-
rijprojecten en 30 MW van een 
groot batterijproject. Het betreft 
verlaagde capaciteiten die 175 MW 
vertegenwoordigen.  
 
In maart 2022 heeft de regering be-
slist de levensduur van twee reac-
tors te verlengen, waardoor de ca-
paciteit met 1.700 MW toeneemt. 
Met de exploitant werd er overeen-
gekomen dat die reactors tijdens 
de winters van 2025-2026 en 2026-
2027 geëxploiteerd zouden wor-
den, met inachtneming van de vei-
ligheidsvoorwaarden, waaronder 
de flex LTO.   
 
Terwijl het EU-SAFE-scenario in 
2022 bevestigd werd, heeft de Ad-
flex-studie van 2021 een potentieel 
tekort van 500 MW voor 2024-2025 
aangetoond. Om dat op te vangen 
werd er een bijkomende veiling ge-
organiseerd, die beperkt werd tot 
batterijen en vraagbeheer.  
 
Uit een herberekening is echter ge-
bleken dat het tekort van 500 MW 
tot 100 MW teruggebracht was. De 
bijkomende veiling was dus niet 
nodig. En voor het leveringsjaar 
2027-2028 zal er een volume van 
6.605 MW geveild worden, bijna 
200 MW meer dan in 2022. 
 
De regering heeft het CRM verbe-
terd om het vraagbeheer te facili-
eren, met name door de indexering 
van de uitoefenprijs voor de terug-
betalingsverplichting, de vrijstelling 
ervan voor het vraagbeheer en ver-
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lenging van de periode waarin in-
vesteringskosten ten laste geno-
men worden om een meerjaren-
contract te kunnen sluiten.  
 

Met het CRM en met de Flex-LTO is er op dit moment 3.400 MW ge-
dekt en dan houden we nog geen rekening met de resultaten van de 
T-1-veilingen. Als we die 3.400 MW afzetten tegen de nieuwe ade-
quacy- en flexibiliteitsstudie 2023 van Elia en kijken naar de nood aan 
capaciteit in het EU-SAFE-scenario, dan moeten we in 2025-2026 nog 
300 MW en in 2026-2027 nog 700 MW in de nieuwe T-1-veilingen con-
tracteren. In het EU-BASE-scenario hebben we de T-1-veiling zelfs niet 
meer nodig. Maar van dat scenario kunnen we niet uitgaan, omdat er 
voorlopig geen enkele geruststelling komt dat de Franse kerncentrales 
voldoende beschikbaar zullen zijn. Samengevat, zonder Franse nucle-
aire problemen hadden we een overschot. 
 
Er wordt dus heel wat druk van de T-1-veiling gehaald. Meer zelfs, als 
we 1.400 MW zouden blijven veilen, een hoeveelheid die we voor die 
veilingen gereserveerd hebben, zouden we te veel capaciteit contrac-
teren. 300 en 700 MW zijn heel haalbare hoeveelheden in het CRM en 
in de T-1-veiling. Die zal daardoor ook voldoende competitief zijn, zo-
dat we die capaciteit voor een juiste prijs zullen verkrijgen en naar mijn 
mening geven de vele honderden pagina’s uit de adequacy- en flexibi-
liteitsstudie dat ook aan. 
 
Vanaf 2027-2028 zien we dan de effecten van de versnelde elektrifica-
tie doorwegen. Zoals ik bij het begin zei, meer elektrificatie en minder 
CO2 is wat we willen. Ik hoop dus dat de ambitieuze hypotheses van 
Elia ook realiteit worden. Op basis van een berekening van Elia is het 
feitelijke verschil met eerdere hypotheses voor de momenteel lopende 
veiling ongeveer 400 MW aan nieuwe capaciteit. Achter die 400 MW 
zitten 1 miljoen elektrische wagens, 400.000 warmtepompen en een 
versnelde elektrificatie in de industrie. Dat zijn behapbare cijfers, die 
sterk afhangen van het federale en vooral het gewestelijke beleid. Het 
is dan ook moeilijk er nu al een kostprijs op te plakken, want die zal 
afhangen van de uitkomst van de veilingen. Hoe flexibeler we kunnen 
zijn en hoe beter we flexibiliteit kunnen inzetten, hoe meer we wegblij-
ven van de pieken. Zoals tijdens corona is ook in het energiebeleid 
flatten the curve de opdracht, ongeacht het bevoegdheidsniveau. 
 
We hebben dus sowieso een zeer beheersbare bevoorradingszeker-
heid. Mede dankzij het CRM en dankzij de verlenging van de levens-
duur van Doel 4 en Tihange 3, en ook op basis van de adequacy- en 
flexibiliteitsstudie van Elia, zeg en herhaal ik dat de bevoorradingsze-
kerheid nog nooit zo groot is geweest als vandaag. De 2 GW aan ge-
wonnen energie via nucleaire centrales zorgt voor extra stabiliteit, ter-
wijl de hernieuwbare energie zorgt voor een lagere energiefactuur. 
 
Waarom zijn we vandaag zo zeker? Ik heb dat vorige keer ook al in de 
vergadering opgemerkt, maar velen onder u waren al vertrokken. Dat 
is omdat we met de studie van Elia tien jaar in de toekomst kunnen 
kijken. De studie van Elia is een zegen, want we kennen de instrumen-
ten en de uitdagingen die op ons afkomen, namelijk de winters in de 
toekomst, waardoor we de tijd en de mogelijkheid hebben om, waar 
nodig, te optimaliseren en te finetunen. Dat is ook exact wat we zullen 
doen. Het is nu niet het moment om achterover te leunen, integendeel. 
We hebben dat in het verleden te vaak gedaan. 
 
We moeten nog flexibele capaciteit zoeken. We zullen het zekere voor 

Avec un CRM et le flex LTO, nous 
couvrons actuellement 3 400 MW, 
et cela sans tenir compte des résul-
tats des enchères T-1. Sans les 
problèmes nucléaires français, 
nous aurions un excédent, car se-
lon le scénario EU-BASE, nous 
n'avons même plus besoin de cette 
enchère T-1. Sur la base du scéna-
rio EU-SAFE, nous devons encore 
contracter 300 MW en 2025-2026 
et 700 MW en 2026-2027 dans le 
cadre de la nouvelle enchère T-1. 
Comme il s'agit de quantités tout à 
fait réalisables, cela se déroulera 
dans des conditions de concur-
rence suffisantes et nous paierons 
donc le juste prix. 
 
À partir de 2027-2028, nous cons-
taterons les effets de l'électrifica-
tion accélérée et j'espère donc que 
les prévisions d'Elia s’avéreront 
exactes. Derrière les 400 MW pré-
vus se cachent 1 million de voi-
tures électriques, 400 000 pompes 
à chaleur et l'électrification accélé-
rée de l'industrie. Il s'agit de chiffres 
réalisables qui dépendent beau-
coup de la politique fédérale, mais 
principalement des politiques ré-
gionales. Il est difficile d'en chiffrer 
le coût, car il dépend des enchères. 
Plus nous serons flexibles, plus 
nous pourrons éviter les pics. 
Grâce notamment au CRM et à la 
prolongation de la durée de vie de 
Doel 4 et de Tihange 3, et sur la 
base des études d'Elia, je répète 
que la sécurité d'approvisionne-
ment n'a jamais été aussi grande 
qu'à l'heure actuelle. Les 2 GW 
d'énergie nucléaire apportent une 
stabilité supplémentaire, tandis 
que les énergies renouvelables 
permettent de réduire la facture 
d'énergie.  
 
Grâce à l'étude d'Elia, nous dispo-
sons d'une vue à 10 ans. Cette 
étude est une bénédiction, car elle 
nous présente les défis à venir 
ainsi que les outils pour les relever. 
À présent, nous comptons bien 
procéder à des ajustements et à 
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het onzekere nemen. We zullen dat liever vroeger dan later aanpak-
ken. Daarom werken we momenteel aan bijkomende aanpassingen. 
Na de zomer kom ik daarom al met een voorontwerp, waarmee ik drie 
zaken wil aanpakken. Ten eerste wil ik de 200-uurregel om de T-1-
capaciteit te bepalen, dynamisch maken. Vraagsturing en batterijpro-
jecten mogen inderdaad niet de T-4-veiling al leeghalen, terwijl er voor 
hen een plekje in de T-1-veiling gereserveerd is. Dat is opnieuw een 
mogelijkheid om de technologieneutraliteit te verbeteren. 
 
Ten tweede wil ik in de wet de mogelijkheid tot het organiseren van een 
T-2-veiling inschrijven. Batterijprojecten hebben een realisatietermijn 
van iets meer dan een jaar. De sector heeft trouwens altijd zelf aange-
geven dat T-4 te vroeg komt en T-1 te laat. Een T-2-veiling zou hen 
beter liggen. Het laat de sector ook toe om in het geval van een gewij-
zigde context en stijgende volumes na de T-4-veiling tijdig de koers te 
corrigeren. 
 
Dat zou betekenen dat we met vier veilingen zullen werken of drie keer 
een volumebepaling: T-4, T-2, T-1. Dat doen we om twee redenen, ten 
eerste voor de batterijprojecten, die we nodig hebben. Er zijn straks 
nog vragen over batterijprojecten. De batterijcapaciteit heeft echt nog 
een betere context nodig en moet echt nog meer aangewakkerd wor-
den. Ten tweede, de T-2-veiling kan dan ook, als het nodig is, druk 
weghalen van de T-1-veiling. Het kan ook een correctie op de volumes 
zijn. Het laat ook toe om tussentijds te schakelen, als dat nodig is. 
 
Denk ook aan het verhaal van de low carbon tender. We hebben ge-
constateerd dat er elk jaar bij de veilingen aanpassingen zouden moe-
ten gebeuren, bijvoorbeeld omdat iemand geen vergunning had, terwijl 
het niet vereist was, maar dat was dan toch een probleem. Ik denk dat 
het beter is om een stabiel regelgevend kader te maken met drie vei-
lingen. 
 
Ten derde wil ik dat de timing voor de aankondiging van de sluiting van 
een centrale beter afgestemd is op de timing van het CRM. Het gaat 
dan over artikel 4bis, dat bepaalt wanneer een centrale al dan niet mag 
sluiten. Het moet voor alle marktspelers duidelijk zijn of een centrale 
beschikbaar zal zijn in een bepaald leveringsjaar dan wel of een cen-
trale die deelgenomen heeft, maar niet werd geselecteerd, al dan niet 
vroeger mag sluiten. Daarmee maken we het CRM nog wendbaarder. 
We kunnen dan ook rekening houden met voorspelde en niet-voor-
spelde veranderingen, aanvullend op de netversterkingen en de inter-
connecties, in het beleid inzake windenergie op zee. 
 
Overigens laat ik naar aanleiding van de vraag van de heer Ben Achour 
over Denemarken opmerken dat de heer Dan Jørgensen, met wie ik 
initieel het memorandum of understanding (MoU) heb ondertekend 
voor TritonLink, me gisteren in Madrid nogmaals heeft bevestigd dat 
het om een wijziging van de scope gaat. Het project wordt dus gerea-
liseerd. De interconnectie met België blijft bestaan. Alleen de scope 
van het project wordt gewijzigd, namelijk minder megalomaan en meer 
behapbaar. 
 
Tot slot zoom ik nog even in op de monitoring en de toekomst. Een 
sterke monitoring blijft aangewezen. We kunnen niet elke twee jaar 
wachten op de adequacy- en flexibiliteitsstudie. Tussentijds moet er 
blijvend worden gemonitord. Elia houdt terecht rekening met de nodige 
ambities voor elektrificatie in zijn berekeningen, maar er duiken tegelijk 
minder goede vooruitzichten op. De vraag in België naar elektriciteit is 

des optimisations. Nous ne pou-
vons pas encore nous reposer sur 
nos lauriers. 
 
Il nous reste à trouver une capacité 
flexible. J'espère pouvoir présen-
ter, après l'été, un avant-projet s'at-
taquant à trois questions. Premiè-
rement, je souhaite rendre dyna-
mique la règle des 200 heures qui 
vise à déterminer la capacité T-1. 
Les projets de gestion de la de-
mande et de batteries ne doivent 
pas déjà épuiser les enchères T-4. 
 
Deuxièmement, je souhaite inscrire 
dans la loi la possibilité d'organiser 
des enchères T-1. Cela laisserait 
au secteur le temps de rectifier 
éventuellement le tir après les en-
chères T-4. En d'autres termes, 
nous procéderions à quatre en-
chères ou à trois déterminations de 
volume. Cette initiative vise à sou-
tenir les projets de batterie et, si né-
cessaire, à alléger la pression des 
enchères T-1. Nous avons en effet 
constaté que des adaptations de-
vraient être effectuées tous les ans 
lors des enchères.  
 
Troisièmement, il conviendrait de 
mieux aligner sur le calendrier du 
CRM le calendrier d'annonce de la 
fermeture des centrales existantes. 
De cette manière, tous les acteurs 
du marché sauront si une centrale 
existante sera disponible ou non au 
cours d'une année de fourniture 
donnée. En rendant le CRM encore 
plus flexible, nous pouvons pren-
dre en compte les changements 
prévus et imprévus. Et nous combi-
nons cela avec notre politique en 
matière d’énergie éolienne 
offshore, les renforcements du ré-
seau et les interconnexions. 
 
À ce propos, je peux réaffirmer que 
le TritonLink est en cours de réali-
sation avec le Danemark, mais que 
sa portée devient plus gérable. 
 
Un suivi rigoureux est essentiel. À 
cette fin, l'étude bisannuelle sur 
l'adéquation et la flexibilité ne suffit 
pas, il importe en outre d’assurer 
un suivi du dossier dans l'intervalle. 
Elia tient compte des ambitions né-
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tijdens de coronacrisis en de energiecrisis van de voorbije jaren ge-
daald. Sluitingen zoals aangekondigd door Lanxess voor de site in 
Zwijndrecht, bevestigen hoe moeilijk elektriciteitsintensieve bedrijven 
het hebben gehad om hun orderboeken gevuld te krijgen in Europa. 
We moeten daarom de werkelijke noden van het systeem goed opvol-
gen. De analyse van Elia is zeer goed, maar die geeft ook aan hoe snel 
de situatie evolueert. Dus moeten we tussentijds blijven monitoren. 
 
De berekeningswijze waarop het rapport van Elia is gebaseerd, neemt 
een zeer belangrijke plaats in ons bevoorradingszekerheidsbeleid in. 
Dat is de verantwoordelijkheid van mijn administratie, de AD Energie. 
Bevoorradingszekerheid is niet enkel een kwestie van elektriciteit, ook 
van andere energiedragers zoals aardgas, aardolie en waterstof. 
Daarom moeten we de hypotheses over de energiebehoeftes van Bel-
gië beter op de energievectoren in hun geheel afstemmen, sturen en 
plannen. Een meer gecoördineerde en geïntegreerde aanpak dringt 
zich dus op. 
 
Daarom zal ik, samen met mijn administratie, de komende week een 
voorontwerp van wet voorleggen aan de regering. Daarin willen we de 
aanpak van studies en ontwikkelingsplannen grondig wijzigen met 
meer overleg en snellere bijsturingen, om beter te kunnen inspelen op 
de werkelijke behoeftes en uitdagingen in de energietransitie. De AD 
Energie zit daarbij in de cockpit. 
 
Mevrouw Buyst, u vond het jammer dat u enkel Elia hebt gehoord en 
niet de anderen. Maar het is wel degelijk de bedoeling dat we meer 
kennis opbouwen in onze administratie zelf voor de verschillende vec-
toren, als het gaat over scenarioplanning en over de toekomst, met 
daaraan gekoppeld de ontwikkelingsplannen. Daarin is uiteraard een 
belangrijke rol weggelegd voor de CREG. 
 
Het gaat eigenlijk over een bijsturing van de wetsbepalingen over pro-
spectieve studies, waarop ontwikkelingsplannen geënt zijn. Ondertus-
sen is er de adequacy- en flexibiliteitsstudie. Het bestaande kader is 
dus eigenlijk volledig achterhaald. 
 
Ik denk wel dat er nog prospectieve studies gedaan worden, maar het 
gaat meer om de mensen die zich daarmee bezighouden. Elia is in dat 
gat gesprongen in het kader van het CRM. Eigenlijk is het op punt zet-
ten daarvan nog een heel belangrijke werf voor mijn team en mijn ad-
ministratie. 
 
Dat zal niet van de ene dag op de andere gaan. Er moeten competen-
ties worden opgebouwd en een en ander moet nog worden verfijnd. 
Het voorontwerp is zo goed als klaar en wordt binnenkort aan de rege-
ring voorgelegd, waarna het voor advies naar de Raad van State wordt 
verzonden en ik het nog voor het einde van het jaar bij het Parlement 
zal indienen. 
 

cessaires en termes d'électrifica-
tion, mais en même temps, des 
perspectives moins bonnes se des-
sinent. La demande d'électricité en 
Belgique a baissé pendant la crise 
du covid et la crise énergétique, et 
les entreprises électro-intensives 
telles que Lanxess peinent à rem-
plir leurs carnets de commande. 
C'est pourquoi nous devons cons-
tamment surveiller les besoins ré-
els.  
 
Il convient également de mieux 
coordonner et de mieux intégrer les 
hypothèses sur les besoins éner-
gétiques. À cet égard, nous devons 
prendre en considération non seu-
lement l'électricité, mais également 
le gaz naturel, le pétrole et l'hydro-
gène. C'est pourquoi je souhaite 
soumettre, en collaboration avec 
mon administration, un avant-pro-
jet de loi modifiant en profondeur la 
manière d'aborder les études et les 
projets de développement, en pré-
voyant une concertation accrue et 
une adaptation accélérée, afin que 
nous puissions désormais mieux 
répondre aux besoins et aux défis 
réels inhérents à la transition éner-
gétique. 
 
Mme Buyst déplore que la commis-
sion n'ait pu entendre qu'Elia. Tou-
tefois, l'objectif est de renforcer les 
connaissances au sein de l'admi-
nistration, également lorsqu'il s'agit 
de programmer des scénarios et 
de préparer l'avenir. La CREG se 
voit confier un rôle important à cet 
égard. Le cadre qui figure aujour-
d'hui encore dans la loi est, en réa-
lité, complètement dépassé. Des 
études prospectives sont certes 
encore réalisées, mais le centre de 
gravité s'est déplacé vers les 
études d'adéquation et de flexibilité 
d'Elia. Le développement de l'ad-
ministration prend évidemment du 
temps. Il convient d'affiner encore 
certains éléments et de développer 
les compétences. 
 
L'avant-projet de loi est quasiment 
prêt. Ensuite, il sera soumis au 
gouvernement et au Conseil d'État. 
Je le déposerai au Parlement avant 
la fin de l'année.  
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02.10  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, de capaciteiten 

die Elia aangeeft, zijn natuurlijk sowieso allemaal capaciteiten die 
nieuw te zoeken zijn, boven op een gedeelte van de T-1-veiling. Daarin 
zitten immers alle bestaande capaciteiten nog eens en die heeft Elia 
wel degelijk al meegerekend. Het gaat dus over de vork met de nieuwe 
capaciteiten. De vraag is hoe die zal worden ingevuld en of bepaalde 
van uw initiatieven geen rem zullen vormen op de T-1-veiling, maar 
daar kom ik dadelijk in een volgende vraag op terug. 
 
Wij moeten bekijken hoe wij verder gaan met dit verhaal, want voor mij 
is het absoluut niet zo zeker dat de bevoorrading zal worden verzekerd 
met de manier waarop wij er nu naar kijken. Ik maak mij ook enigszins 
zorgen omdat u lijkt te zeggen dat u in de toekomst demand side res-
ponse en batterijen zult uitsluiten van de T-4-veiling, ondanks het feit 
dat u bij de eerste veiling heel erg blij was dat er een aantal batterijpar-
ken en projecten inzake demand side response in zaten. U spreekt 
over een dynamische 200 uur, maar wij moeten goed nagaan wat u 
daarmee bedoelt. Misschien wilt u meer ruimte maken in de T-4-veiling, 
maar het aantal technologieën dat daarvoor dan nog in aanmerking 
komt, wordt dan wel heel erg beperkt, bijna – het zal niet veel schelen 
– tot een specifieke technologie. 
 

02.10  Bert Wollants (N-VA): Elia 

parle de nouvelles capacités à 
trouver, en plus d'une partie des 
enchères T-1. Elia a d'ailleurs déjà 
tenu compte de la capacité exis-
tante dans son calcul. Comment 
les nouvelles capacités se-
ront-elles comblées? Là est la 
question. 
 
Pour l'instant, je ne suis pas du tout 
convaincu que l'approvisionne-
ment soit garanti. Je trouve égale-
ment préoccupant que la ministre 
veuille exclure la gestion de la de-
mande et les batteries des en-
chères T-4 à l'avenir. Pourtant, lors 
des premières enchères, elle était 
très satisfaite de plusieurs parcs de 
batteries et projets relatifs à la ges-
tion de la demande. Qu'entend pré-
cisément la ministre par "200 
heures dynamiques"? A-t-elle 
l'intention de créer plus d'espace 
dans les enchères T-4 mais, en 
même temps, de limiter très forte-
ment le nombre de technologies 
possibles? 
 

02.11 Minister Tinne Van der Straeten: (…) 

 

 

02.12  Bert Wollants (N-VA): Neen, voor alle duidelijkheid, als u er 

batterijen en demand side response van tevoren uitgooit…   
 

 

02.13 Minister Tinne Van der Straeten: (…) 

 

 

02.14  Bert Wollants (N-VA): U hebt gezegd dat erover moet worden 

gewaakt dat de T-4-veiling niet wordt leeggegeten door de batterijen 
en de demand side response, terwijl de T-1-veiling daarvoor bedoeld 
is. Dat hebt u gezegd. Als u daarover wilt waken en niet te veel batte-
rijen en demand side response in de T-4-veiling wilt, dan wil dat zeggen 
dat andere technologieën dat zullen moeten opvullen en dat heeft een 
aantal gevolgen. Wij zullen daarover verder in debat gaan en zien waar 
wij uitkomen. 
 
U sprak ook over het maken van bevoorradingsstudies voor alle vec-
toren. Dat is exact waarvoor ik deze voormiddag bij Elia heb gepleit. 
Elia maakt een inschatting, maar de elektriciteitsvraag kan, eerlijk ge-
zegd, afhankelijk van wat er gebeurt, bijvoorbeeld met waterstof, heel 
anders zijn in het industriepakket. Daar moeten wij heel goed naar kij-
ken. Misschien zijn de studies die daarover al zijn gemaakt, parallel 
aan de discussie over de verlenging van de kerncentrales – zowel stu-
dies van de AD Energie als van Fluxys en Elia – daarin een eerste 
goede stap, maar wij moeten verder gaan met de integratie, in de ver-
onderstelling dat Fluxys ook de waterstofnetbeheerder wordt. Als het 
een andere partij wordt, moet die er ook bij betrokken worden. 
 
Ik kijk vooral uit naar de manier waarop een en ander zal verlopen. Ik 
kom in mijn andere vraag zo meteen terug op het aspect van de T-2-
veiling. We kunnen dan iets dieper ingaan op wat er daarmee dient te 

02.14  Bert Wollants (N-VA): 

Dans les études relatives à l'appro-
visionnement, nous devons effecti-
vement nous tourner bien davan-
tage vers d'autres vecteurs éner-
gétiques. C'est ce que j'ai égale-
ment préconisé auprès d'Elia. En 
effet, Elia procède à une estimation 
de la demande d'électricité mais 
cette estimation dépend fortement 
de ce qui se fait en matière d'hydro-
gène et dans le secteur industriel.  
 
Je constate qu'au cours des pro-
chaines années, nous aurons be-
soin d'une capacité supplémen-
taire d'au moins 3,5 GW, qui devra 
donc venir s'ajouter à celle des 
centrales actuelles, à un moment 
où certaines centrales actuelles 
fermeront et où plusieurs installa-
tions de cogénération ne seront 
pas remplacées. En bref, la sécu-
rité d'approvisionnement est loin 
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gebeuren. Dat betekent wel dat we in de komende jaren minstens 
3,5 GW aan extra capaciteit boven op de bestaande centrales moeten 
vinden, op een moment dat een aantal van de bestaande centrales 
zullen sluiten, net als de WKK’s die niet door nieuwe zullen worden 
vervangen. We moeten ons daar toch zorgen over maken en we kun-
nen die zekerheid niet zomaar als een verworvenheid beschouwen. Ik 
denk dat het tegendeel waar is. 
 

d'être acquise.  
 

02.15  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik dank u voor het op-

nieuw uit de doeken doen van uw programma voor het verzekeren van 
de bevoorradingszekerheid. Daarover gaat het in essentie. Gelukkig 
zegt collega Van Lommel mij altijd dat ik een globaal zicht op de zaak 
moet blijven houden en niet in de techniciteit van het debat moet ver-
drinken, zoals collega Wollants zonet heeft gedaan. 
 
Het CRM is een tijdje weggeweest uit deze commissie, maar we mer-
ken dat het nu weer heel centraal komt te staan. Laat ons echter niet 
vergeten dat het CRM een subsidiemechanisme is dat er eigenlijk is 
gekomen om de kernuitstap, die grotendeels aan het lukken is, te com-
penseren, in afwachting van wat er in 2029-2032 allemaal staat te ge-
beuren op het vlak van interconnectie en offshore. 
 
U hebt ons allemaal willen geruststellen en ook Elia heeft dat vanoch-
tend gedaan voor de jaren 2025 tot 2027, met de Flex-LTO, het CRM 
en de druk die van de ketel is gehaald op de T-1-veiling. Collega Wol-
lants heeft terecht gewezen op de uitdaging van de 3,5 GW capaciteit 
die nodig is boven op de bestaande centrales. Dat is natuurlijk de an-
dere kant van de medaille. U hebt het over flatten the curve, maar ik 
wil wel eens zien of dat zo goed zal lukken voor de consument, voor 
de kleine flexibiliteit. Daar heb ik nog heel veel vragen bij. 
 

02.15  Kurt Ravyts (VB): Initiale-

ment, le CRM était un mécanisme 
de subventionnement visant à 
compenser la sortie du nucléaire 
dans l'attente de la réalisation des 
projets éoliens en mer et des inter-
connecteurs. 
 
Au même titre qu'Elia ce matin, la 
ministre tente de nous rassurer 
quant à la sécurité d'approvision-
nement pour les années 2025 à 
2027, alors que nous aurons be-
soin d'une capacité additionnelle 
de 3,5 GW. La ministre affirme que 
nous devons lisser la demande en 
énergie, mais je me demande si 
une telle stratégie est à la portée 
des simples consommateurs.  
 

02.16  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik heb 

op de meeste vragen een antwoord gekregen. Ik zit nog met twee vra-
gen. 
 
Ik vroeg u – schriftelijk, want ik kreeg de kans niet om die vraag mon-
deling te stellen – of u van mening bent dat wij tot eind 2030 moeten 
uitgaan van het zeer voorzichtige scenario EU-SAFE, met andere 
woorden dat Frankrijk in zeven jaar nog steeds zijn eigen bevoorra-
dingszekerheid niet kan garanderen. Daarover heb ik u niet gehoord. 
Elia antwoordt op dat vlak met een voorzichtig ja. 
 
Het verwondert mij natuurlijk niet dat u niet geantwoord hebt op de vol-
gende vraag. Het gaat over de periode vanaf 2027, wanneer er dus 
belangrijke capaciteit gezocht wordt voor de T-4-veilingen, die in okto-
ber van dit jaar zullen plaatsvinden. Komt er dan een bijkomende gas-
centrale? Ik denk dat u daarop niet hebt geantwoord. Maar dat zien wij 
dan later wel weer. Hetzelfde geldt voor de hervorming van het CRM, 
die wij dan wel zullen zien aankomen. 
 

02.16 Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): La ministre pense-t-elle que 
nous devons nous fonder, jusqu'à 
la fin 2030, sur le scénario très pru-
dent "EU-SAFE"? Cela signifierait 
que la France ne serait pas à 
même d'assurer sa propre sécurité 
d'approvisionnement pendant en-
core sept années. 
 
En octobre 2023, nous partirons à 
la recherche d'une importante nou-
velle capacité pour 2027 avec les 
enchères T-4. Une centrale au gaz 
supplémentaire verra-t-elle le jour?  
 

02.17  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, vous 

n'avez malheureusement répondu que partiellement à mes questions. 
 
Ma première remarque rejoint le propos de M. Wollants. En effet, les 
capacités supplémentaires qui, entre aujourd'hui et 2035, oscilleront 
entre 1 000 MW et 3 500 MW sont reprises dans le tableau d'Elia 
comme des capacités qui sont supérieures aux capacités existantes et 
à celles qui sont contractées via le CRM. 
 
Le CRM, parlons-en! Nous ne pouvons pas dire que, depuis le début 

02.17  Marie-Christine Marghem 

(MR): Elia geeft aan dat de bijko-
mende productiecapaciteit van nu 
tot 2035 hoger ligt dan de via het 
CRM gecontracteerde capaciteit. 
Sinds het begin van de CRM-veilin-
gen, die betrekking hebben op de 
productiecapaciteit en niet op an-
dere manieren om flexibiliteit in te 
bouwen, hebben er zich maar  
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des enchères qui s'y rapportent, on se bouscule au portillon et que 
beaucoup d'offreurs de projets entrent dans la logique de ce CRM. 
Comme je viens de le dire, il s'agit bien ici de comptabiliser des capa-
cités de production, et non pas d'autres moyens de flexibilité tels que 
la gestion de la demande, le parc de batteries – qui est, qu'on le veuille 
ou non, limité – ou que l'hydrogène, qui n'est pas de la production 
d'électricité. 
 
Mettre ainsi aux enchères de grosses capacités revient à retirer du 
marché et de sa logique concurrentielle une grande partie des capaci-
tés de production pour les insérer dans un périmètre réservé qu'est le 
CRM et, peut-être, les orienter exagérément vers les centrales au gaz, 
dont nous peinons à voir l'émergence. Cela changera peut-être dans 
les années à venir, mais je dois alors revenir à ma deuxième question 
– à laquelle vous n'avez pas répondu –: comment les capacités de pro-
duction supplémentaires – qui sont donc supérieures aux capacités 
existantes et à celles qui sont contractées via le CRM au fur et à me-
sure des enchères – vont-elles nous aider à respecter nos engage-
ments climatiques en diminuant davantage encore les émissions de 
gaz à effets de serre du secteur de la production d'électricité? 
 
En définitive, si nous nous rendons compte que, dans ce CRM, les of-
freurs de projets - en nombre limité, certes - de centrales au gaz sont 
majoritaires, n'oublions pas que c'est un outil de financement de capa-
cités de production fossile. Or, nous cherchons précisément à faire le 
contraire, à savoir sortir de notre mix de production et de consomma-
tion des capacités fossiles. 
 
J’étais un peu étonnée de vous entendre parler, tout à l’heure, de flexi-
bilité du CRM. C’est un mot. Ce n’est pas du tout le concept de la flexi-
bilité au sens technique où on peut l’entendre. 
 
De nombreuses inconnues ont été repérées et évoquées, d’ailleurs ob-
jectivement, ce matin en commission, par Elia. Je pense par exemple 
à l’évolution du parc de batteries, à l’évolution du parc offshore en fonc-
tion de la Boucle du Hainaut et de Ventilus, à l’évolution des intercon-
nexions. 
 
Je me demande si c’est vraiment une bonne idée que de jeter à la 
poubelle les études prospectives en électricité et en gaz, les EPE et 
les EPG, pour les remplacer par un monitoring. Nous serons d’ailleurs 
attentifs à votre projet de loi en la matière. Se séparer d’outils qui per-
mettent justement à un gouvernement de fixer la ligne dans laquelle il 
veut faire se diriger la politique énergétique du pays, c’est peut-être 
quelque chose de dangereux et de problématique. 
 
Un monitoring technique et une déresponsabilisation de plus en plus 
grande au niveau des instances qui décident n’est peut-être pas la 
bonne solution dans la situation que nous devons rencontrer, qui est 
une situation qui change, et dans laquelle sont encore présentes énor-
mément d’inconnues. Je reviendrai ultérieurement en commis-
sion avec d’autres questions sur ce sujet. 
 

weinig projectaanbieders aange-
diend die in aanmerking komen. 
 
Bij het veilen van grote capaciteits-
volumes worden die in feite ont-
trokken aan de open markt om ze 
misschien al te veel toe te leiden 
naar gascentrales, waarvan de uit-
bouw op zich laat wachten. Op 
welke manier zal die productieca-
paciteit ons in staat stellen om de 
uitstoot van broeikasgassen door 
de elektriciteitssector terug te drin-
gen en zo onze klimaatdoelstellin-
gen te halen? 
 
Er zijn meer projectaanbieders 
voor gascentrales, maar daarmee 
financieren we in feite fossiele pro-
ductiecapaciteit, terwijl we daar net 
van willen afstappen.  
 
U hebt het over de flexibiliteit van 
het CRM gehad, maar het betreft 
geen technische flexibiliteit. Elia 
heeft de aandacht gevestigd op de 
vele onbekende factoren, zoals de 
evolutie van het offshore- en batte-
rijenpark, en van de interconnec-
ties. Ik vraag me dan ook af of het 
een goed idee is om de prospec-
tieve studies inzake gas en elektri-
citeit te laten varen en te vervan-
gen door een monitoring. Die tools 
stellen de regering in staat om haar 
beleidslijn op het vlak van energie 
uit te stippelen. Een technische 
monitoring en een toenemende de-
responsabilisering van de beslis-
singsorganen kunnen in deze ver-
anderlijke situatie gevaarlijk zijn.  
 

De voorzitter: Mevrouw Dierick is niet langer aanwezig. 
 

02.18  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, zoals ik net 

heb gezegd in mijn vraag, is het voor mij duidelijk dat de richting die 
we ingeslagen zijn, namelijk de elektrificatie, werkt. De versnelling van 
de elektrificatie zorgt voor een enorme daling van CO2. Dat is waar we 
naartoe moeten. Voorspellingen van Elia zijn daarin een belangrijk  

02.18  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

L'accélération de l'électrification 
est fructueuse et se traduit par une 
diminution considérable des émis-
sions de CO2. Les prévisions d'Elia 
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element. Ik wil mijn voorganger toch even tegenspreken. Het is natuur-
lijk een belangrijk element dat we bekijken en dat we analyseren, maar 
het is heel duidelijk dat deze federale regering en u als federale minis-
ter van Energie beslissingen nemen die een bepaalde richting uitgaan. 
Deze federale regering en u als federale minister kijken vooruit. U kijkt 
naar de winters 2027-2028 en al de winters die volgen en dat is be-
langrijk. We moeten op lange termijn kijken. Dat hebben we vanmorgen 
nog gezien toen de heer Peeters het had over de industrie, die ook 
helemaal mee is in de filosofie van de elektrificatie. Dat is ongelooflijk 
belangrijk. 
 
Als het gaat over de toekomstige energiemix zijn er een aantal princi-
pes die voor de Ecolo-Groenfractie belangrijk zijn. We zullen ons totale 
energieverbruik moeten verminderen. Dat hoeft niet per se te beteke-
nen dat we ons minder zullen verplaatsen of dat we ons minder zullen 
verwarmen. Het gaat bijvoorbeeld wel over de elektrificatie die ervoor 
zorgt dat het efficiënter is en dat men minder afhankelijk is van een 
aantal fossiele brandstoffen. Daarnaast is het integreren van hernieuw-
bare energie een belangrijk aspect in de toekomstige energiemix, 
waarbij flexibiliteit belangrijk is. De huidige nucleaire centrales die we 
kennen, bijvoorbeeld, kunnen in die flexibiliteit niet ingepast worden. 
We kunnen niet om dat feit heen. 
 
We zullen hier zeker nog over doorgaan in komende commissies. Het 
is duidelijk dat u op basis van dit rapport een visie naar voren schuift 
die stoelt op een aantal heel belangrijke principes. 
 

jouent un rôle important à cet 
égard. Le gouvernement fédéral 
adopte une vision à long terme. 
 
Nous devrons réduire notre con-
sommation totale d'énergie, no-
tamment grâce à l'efficacité accrue 
de l'électrification. L'intégration 
d'énergies renouvelables constitue 
un aspect important du futur mix 
énergétique, dans lequel la flexibi-
lité joue un rôle majeur. Les cen-
trales nucléaires actuelles ne per-
mettent pas une telle flexibilité.  
 

02.19  Malik Ben Achour (PS): Monsieur le président, je ne souhaite 

pas répliquer. Après avoir entendu des répliques plus longues que les 
questions, je m'abstiens en ce qui me concerne. 
 

 

02.20  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de minister, met mijn 

excuses voor mijn korte afwezigheid, ik zal dit actualiteitsdebat kort 
proberen af te ronden. Ik denk dat we dit jaar belangrijke stappen heb-
ben gezet, maar we moeten eerlijk toegeven dat we er nog niet zijn, 
dat er nog heel wat stappen gezet moeten worden. Vanmorgen hebben 
we een bijzonder uitgebreide uiteenzetting gekregen, waarbij enkele 
thema’s die we deze namiddag bespreken, ook al aan bod gekomen 
zijn. Ik denk dat het belangrijk blijft dat wij op lange termijn durven te 
denken. Sommigen stellen dat het pas voor over tien jaar is, maar we 
moeten dat nu voorbereiden. 
 
Waarschijnlijk moet in die capaciteitsstudies ook breder gedacht wor-
den. Tot nu toe hebben we de studies toebedeeld aan twee netbeheer-
ders. U hebt er duidelijk op gewezen dat u daar ook over nadenkt. In 
de commissie voor Energie hebben we besproken dat we in het najaar 
breed willen bekijken wie wat doet, en ik denk dat u dat ook positief 
hebt bejegend. Voor het CRM gaat het bijvoorbeeld over wat de CREG 
en uw administratie doen. Ik kan het persoonlijk enkel begroeten dat u 
waarschijnlijk ook uw administratie wenst te versterken, aangezien die 
de meest onafhankelijke rol kan en moet spelen. Dat geldt natuurlijk 
ook voor de CREG. Met de commissie voor Energie volgen wij aan-
dachtig op dat het zo ook gebeurt. 
 

02.20  Christian Leysen (Open 

Vld): Des mesures importantes ont 
été prises cette année, mais le tra-
vail n'est pas encore terminé. Nous 
devons réfléchir à long terme et ini-
tier dès à présent certains prépara-
tifs. 
 
Par ailleurs, nous devons égale-
ment réfléchir à la répartition des 
rôles, en déterminant par exemple 
à qui seront confiées les missions 
d'étude et quel rôle la CREG et 
l'administration assumeront en ce 
qui concerne le CRM.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Question de Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'absence de médiateur 

francophone de l'Énergie" (55037252C) 

03 Vraag van Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De onvervulde functie van 
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Franstalig ombudsman voor Energie" (55037252C) 
 

03.01  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, en 2018, une 

procédure de sélection de nouveaux médiateurs francophone et néer-
landophone de l'Énergie a été lancée. Peu après son lancement, cette 
procédure a été annulée en raison du manque de conformité de l'appel 
à candidatures avec la législation. Plusieurs candidats ont été dispen-
sés de participation à la première épreuve, pourtant éliminatoire. 
 
En conséquence, le médiateur néerlandophone en fonction a continué 
d'exercer sa mission. Quant au médiateur francophone, qui a pris sa 
retraite, sa mission n'est plus exercée depuis cinq ans. 
 
Cette situation est problématique. D'une part, la désignation d'un mé-
diateur francophone de l'Énergie est une obligation légale. D'autre part, 
les services de médiation ont été particulièrement débordés ces der-
niers mois. En 2022, près de 27 000 plaintes ont été transmises au 
médiateur, soit trois fois plus que précédemment. En pareille situation, 
la fonction de médiateur doit évidemment être assurée. 
 
Madame la ministre, le 10 janvier 2023, vous m'indiquiez en commis-
sion que  les profils pour la sélection étaient en voie de finalisation et 
que des contacts avaient été entretenus "entre votre cabinet et le 
SPF Stratégie & Appui pour organiser la publication d'une nouvelle 
procédure de sélection fin janvier". Or, il semble qu'aucun médiateur 
francophone n'ait été désigné depuis lors. Comment expliquer cette 
situation? Cette procédure de sélection a-t-elle effectivement été pu-
bliée? De manière générale, pouvons-nous espérer que cette fonction 
soit assurée à court terme? 
 

03.01  Malik Ben Achour (PS): De 

selectie van nieuwe Franstalige en 
Nederlandstalige energieombuds-
mannen, die in 2018 van start ging, 
werd wegens een onwettelijke op-
roep tot kandidaatstelling vernie-
tigd.  
 
De Nederlandstalige ombudsman 
in functie bleef zijn opdracht uitoe-
fenen, maar de Franstalige om-
budsman, die met pensioen ge-
gaan is, werd niet vervangen.  
 
Het is echter wettelijk verplicht om 
een Franstalige energieombuds-
man aan te stellen. Het aantal 
klachten dat bij de ombudsdiensten 
ingediend werd, verdrievoudigde 
bovendien in 2022. Deze functie 
moet dus vervuld worden.  
 
Op 10 januari 2023 zei u me dat de 
nieuwe selectieprocedure eind ja-
nuari opgestart moest worden. Er 
werd echter nog geen Franstalige 
ombudsman aangesteld. Hoe valt 
dat te verklaren? Werd er een se-
lectieprocedure gepubliceerd? Zal 
de functie weldra vervuld worden?  
 

03.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur Ben Achour, je 

commencerai par répondre à votre dernière question. Il est vrai que 
M. Philippe Devuyst est à la retraite depuis 2018. Le règlement inté-
rieur du Service de médiation de l'Énergie prévoit la poursuite de l'exer-
cice des missions, devoirs et pouvoirs du Service de médiation par l'un 
des membres dans l'attente de la nomination de l'autre membre. Le 
rapport annuel de 2022 indique que même dans ces circonstances, le 
médiateur néerlandophone s'est pleinement engagé.  
 
Au début de cette année, des travaux ont été menés en collaboration 
avec les cabinets compétents pour le Service de médiation pour le sec-
teur postal, le Service de médiation pour les télécommunications et le 
Service de médiation de l'Energie sur un avant-projet de loi contenant 
diverses adaptations concernant les services de médiation. L'objectif 
est d'adapter la législation sur les médiateurs au cadre de référence 
international pour les médiateurs (les principes de Venise). En même 
temps, l'intention est d'harmoniser les différents statuts des média-
teurs. Cet avant-projet a été discuté lors de la réunion du Conseil des 
ministres du 16 juin. 
 
À la lumière de cet exercice d'harmonisation, il avait été décidé, dans 
un premier temps, de mettre en pause l'appel à candidatures pour le 
poste vacant de médiateur francophone et de le lancer en même temps 
que le renouvellement du mandat expiré du médiateur néerlando-
phone. Dès l'adoption de cet avant-projet de loi portant diverses adap-
tations en matière de services de médiation, il a été récemment décidé 
de ne pas attendre et de lancer la procédure de sélection d'un nouveau 

03.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Het huishoudelijk regle-
ment van de Ombudsdienst voor 
Energie bepaalt dat, in afwachting 
van de benoemingen, de opdrach-
ten waargenomen worden door 
een van de leden van de dienst.  
 
In het jaarverslag van 2022 staat te 
lezen dat de Nederlandstalige om-
budsman zelfs in die omstandighe-
den zich volop ingezet heeft. Begin 
2023 is er in overleg met de kabi-
netten die bevoegd zijn voor de 
ombudsdiensten voor de postsec-
tor, telecommunicatie en energie 
gewerkt aan een voorontwerp van 
wet om de wetgeving af te stem-
men op het internationale referen-
tiekader en om de statuten te har-
moniseren. Die tekst werd bespro-
ken op de vergadering van de mini-
sterraad van 16 juni. 
 
Aanvankelijk was er beslist om de 
oproep tot kandidaatstelling voor 
de vacante betrekking van  
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médiateur francophone et de renouvellement de mandat du médiateur 
néerlandophone. De cette façon, on nomme un collège. 
 
En juin, les responsabilités de la procédure de sélection ont été clari-
fiées ainsi que les coûts, entre les cabinets et les administrations. En 
principe, l'appel à candidatures sera publié sur le site web de Selor/Tra-
vaillerpour.be et au Moniteur belge à la fin du mois. 
 

Franstalige ombudsman op te 
schorten en die oproep uit te schrij-
ven ter gelegenheid van de ver-
nieuwing van het mandaat van de 
Nederlandstalige ombudsman dat 
verstreken was. Zodra dat vooront-
werp van wet goedgekeurd was, is 
er beslist om de twee procedures 
voor de benoeming van een col-
lege onverwijld op te starten. In juni 
werden de kosten en de verant-
woordelijkheden met betrekking tot 
de selectieprocedure verduidelijkt 
tussen de kabinetten en de admini-
straties. De oproep tot kandidaat-
stelling zou vrijdag gepubliceerd 
moeten worden op Werkenvoor.be.  
 

03.03  Malik Ben Achour (PS): Le mois de juillet? 

 

 

03.04  Tinne Van der Straeten, ministre: (…) 

 
En tout cas, en août et septembre, Selor et Travaillerpour.be procéde-
ront aux présélections. D'ici la fin du mois de septembre, Selor/Travail-
lerpour.be devrait m'envoyer une liste de candidats. Je ferai passer un 
entretien à ces candidats et une décision sera prise dans le courant du 
mois d'octobre.  
 

03.04  Minister Tinne Van der 

Straeten: In augustus en septem-
ber zullen de preselecties plaats-
vinden en eind september zal ik 
een lijst van kandidaten ontvangen. 
In oktober zal er een beslissing ge-
nomen worden. 

De publicatieoproep op de website en in het Belgisch Staatsblad vindt 
plaats op 25 juli. De vacature sluit op 21 augustus. 
 

L'appel à candidatures sur le site 
web et au Moniteur belge aura lieu 
le 25 juillet. L’offre d’emploi sera 
clôturée le 21 août. 
 

03.05  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, le timing me pa-

raît précis et à court terme. Il n'est apparemment plus question d'at-
tendre qu'une loi revienne… 
 
Dans ce cas-là, les choses sont claires et je suppose que la procédure 
suivra de manière très précise le cadre que vous venez de fixer. 
A priori, je ne devrais donc plus vous embêter avec cette question. 
 

03.05  Malik Ben Achour (PS): 

Volgens dat precieze tijdschema 
zou de procedure op korte termijn 
succesvol afgerond moeten wor-
den.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

04 Questions jointes de 

- Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le recours important aux produits énergé-
tiques les plus chers" (55037989C) 
- Thierry Warmoes à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le constat de la CREG que la moitié des 
ménages paient des factures beaucoup trop élevées" (55037992C) 

04 Samengevoegde vragen van 

- Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het grote aantal klanten die voor de 
duurste energiecontracten kiezen" (55037989C) 
- Thierry Warmoes aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De vaststelling van de CREG dat de helft 
van de gezinnen veel te veel betaalt" (55037992C) 
 

04.01  Malik Ben Achour (PS): Le 5 juillet 2023, la CREG révélait 

qu'environ 2 millions de ménages auraient la possibilité de diminuer de 
150 à 300 euros leur facture annuelle de gaz. En ce qui concerne la 
facture d'électricité, près de 1.120.000 foyers pourraient économiser 
entre 200 et 250 euros. En cause, le fait que ces personnes aient  

04.01  Malik Ben Achour (PS): Op 

5 juli 2023 maakte de CREG be-
kend dat ongeveer 2 miljoen huis-
houdens jaarlijks 150 tot 300 euro 
op hun gasfactuur zouden kunnen 
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souscrit un contrat à montants élevés, au regard des autres offres dis-
ponibles sur le marché. 
 
À titre indicatif, le régulateur souligne que les 10 offres de fourniture 
d'électricité les plus chères représentent respectivement 50 % du mar-
ché en Wallonie et 48 % en Flandres. À Bruxelles, les 5 produits les 
plus chers représentent 49 % du marché. 
 
1. Pouvons-nous avoir votre retour sur l'analyse de la CREG? Bien que 
les chiffres cités témoignent d'une hausse sensible, ce problème est 
observé depuis de nombreuses années. Comment expliquer cela? 
 
2. Outre la crainte des clients de changer de fournisseur, le régulateur 
évoque des stratégies commerciales des fournisseurs, par exemple 
celle consistant à mettre en avant les produits les plus chers sur les 
sites internet, ou encore celle impliquant de proposer des services des-
tinés à appâter le consommateur et qui se répercutent sur les factures. 
Quelles informations et quelle analyse de ces stratégies pouvez-vous 
nous fournir? Ce point a-t-il été discuté avec votre collègue en charge 
de la protection des consommateurs? 
 
3. Le CREG Scan et les comparateurs certifiés par la CREG sont des 
outils accessibles aux citoyens pour s'orienter vers des contrats d'éner-
gie plus abordables. Pouvons-nous avoir des informations sur leur uti-
lisation par le citoyen? Plus précisément, des chiffres sont-ils dispo-
nibles quant à l'utilisation du CREG Scan? 
 
4. Quelles sont les dispositions actuellement en vigueur pour assurer 
la publicité du CREG Scan? Fin 2021, le budget 2022 de la CREG 
prévoyait 275.000 euros pour le développement du CREG Scan. Une 
année plus tard, nous apprenions que la communication externe de la 
CREG serait renforcée en 2023. Pouvons-nous avoir votre retour sur 
la mise en place de ces initiatives? Sont-elles suffisantes? De nou-
velles initiatives sont-elles nécessaires? 
 
5.  Enfin, nous ne manquons pas de penser qu'une meilleure informa-
tion des droits des consommateurs et une meilleure transparence dans 
le chef des fournisseurs d'énergie constitueraient des avancées ma-
jeures en vue de contrevenir à ce phénomène. Quelle est votre analyse 
de la situation? Des mesures sont-elles envisagées en ce sens? 
 

besparen en dat 1,12 miljoen huis-
houdens jaarlijks 200 tot 250 euro 
minder zouden kunnen betalen 
voor hun elektriciteitsfactuur. Ze 
hadden een contract gesloten dat 
duurder was dan andere pro-
ducten. De CREG onderstreept dat 
de tien duurste elektriciteitspro-
ducten in Wallonië 50 % van de 
markt vertegenwoordigen en in 
Vlaanderen 48 %. In Brussel ma-
ken de vijf duurste producten 49 % 
van de markt uit. 
 
Wat vindt u hiervan? Dit probleem 
is niet nieuw, wat is uw verklaring? 
Los van het feit dat klanten huiverig 
zijn om van leverancier te verande-
ren, voert de regulator diverse 
commerciële strategieën als reden 
aan. Wat is uw analyse? Hebt u 
deze kwestie besproken met uw 
collega voor Consumentenbe-
scherming?  
 
Met behulp van prijsvergelijkers 
kan men goedkopere energiecon-
tracten kiezen. Kunt u cijfers mee-
delen met betrekking tot het ge-
bruik van de CREG Scan? Hoe 
zorgt u ervoor dat er ruchtbaarheid 
aan die tool gegeven wordt? In de 
begroting 2022 van de CREG was 
er 275.000 euro uitgetrokken voor 
de ontwikkeling van die tool en in 
2023 moest de CREG haar externe 
communicatie versterken. Is dat 
voldoende? Denkt u niet dat een 
betere voorlichting van de consu-
menten over hun rechten en meer 
transparantie van de kant van de 
energieleveranciers flinke stappen 
in de goede richting zouden zijn?  
 

04.02  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, elk jaar 

komt de CREG met dezelfde conclusie naar buiten: de leveranciers 
slagen erin om vooral hun duurste energiecontracten te verkopen aan 
de consument. De helft van de gezinnen zou tot 550 euro per jaar kun-
nen besparen als ze op een goedkoper contract zouden overschake-
len. Minder dan 2 op de 10 mensen heeft een van de goedkoopste 
contracten, meer dan de helft heeft een van de duurste contracten. 
 
Mijn vraag is dan ook hele simpel: wat gaat u doen? Gaat u hier einde-
lijk dwingende actie rond ondernemen? 
 

04.02  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): Chaque année, la CREG 
constate que les fournisseurs par-
viennent à vendre principalement 
leurs contrats les plus onéreux. 
Plus de la moitié des ménages 
paient pour un des contrats les plus 
onéreux. La ministre prendra-t-elle 
enfin des mesures pour contrer 
cela?  
 

04.03  Tinne Van der Straeten, ministre: Je rappelle tout d'abord que 

la CREG est placée sous le contrôle de ce Parlement et les questions 
relatives à son fonctionnement et à l'utilisation des budgets doivent 
donc lui être adressées directement. 
 

04.03 Minister Tinne Van der 

Straeten: Volgens het verslag van 
de CREG zijn er tal van mensen die 
niet één van de goedkoopste ener-
giecontracten op de markt hebben.  
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Comme vous, je lis dans le rapport de la CREG que de nombreuses 
personnes ne bénéficiaient finalement pas des contrats d'énergie les 
moins chers proposés par les fournisseurs. La CREG n'a pas cherché 
à savoir pourquoi. Cela nécessiterait une analyse du marché approfon-
die et scientifique. Il faut toutefois reconnaître qu'il est remarquable que 
la CREG puisse faire ce genre de rapports et d'analyses. Cela montre 
qu'elle dispose d'un soutien juridique suffisant pour demander et obte-
nir ce type d'informations directement auprès des fournisseurs.  
 
Les rapports de ce type sont des signaux d'alarme importants qui nous 
incitent à continuer à communiquer sur les prix et les forces du marché 
et donc à encourager activement les gens à continuer à rechercher le 
produit le moins cher. Je le fais en collaboration avec la secrétaire 
d'État à la Consommation, Mme Bertrand, avec qui je me concerte ré-
gulièrement. Ainsi, dès 2022, l'année de la crise énergétique, nous 
avons déjà signé des accords avec les fournisseurs afin d'assurer la 
transparence nécessaire sur leurs produits et leurs factures anticipées. 
 
La CREG, le service de médiation et l'Inspection économique se con-
certent aussi régulièrement pour discuter des problèmes, des plaintes 
et des préoccupations. Tous ces organismes surveillent de près le mar-
ché et les fournisseurs afin de détecter et d'intervenir rapidement en 
cas de mauvaises pratiques.  
 
Les comparateurs de prix sont essentiels sur ce marché pour informer 
correctement les consommateurs et les encourager à choisir les pro-
duits les moins chers. Le nombre d'utilisations du CREG Scan est re-
lativement stable d'année en année et est de 113 400 à ce jour depuis 
juillet 2022. On note cependant des pics d'utilisation (plus de 20 000 
par mois) lorsque la CREG communique via les médias comme elle l'a 
fait la semaine dernière. Cela démontre que les campagnes d'informa-
tion régulières sont nécessaires. 
 

 
De CREG heeft niet onderzocht 
waarom dat zo is, maar ze zou dat 
wel kunnen doen, aangezien ze die 
gegevens van de leveranciers kan 
krijgen. 
 
Dergelijke verslagen zetten ons er-
toe aan te blijven communiceren 
over marktprijzen en mensen ertoe 
aan te moedigen op zoek te gaan 
naar het goedkoopste product. Dat 
doe ik in overleg met de staatsse-
cretaris voor Consumentenbe-
scherming. 
 
In 2022 hebben we een akkoord 
met de leveranciers ondertekend 
om ervoor te zorgen dat ze trans-
parant zijn over hun producten. 
 
De CREG, de ombudsdienst en de 
Economische Inspectie plegen ook 
overleg met elkaar over klachten 
en problemen. Ze zien toe op de 
markt en de leveranciers zodat ze 
kunnen ingrijpen in geval van kwa-
lijke praktijken. 
 
Prijsvergelijkingssites moedigen 
consumenten ertoe aan om voor 
de goedkoopste producten te kie-
zen. De CREG Scan werd sinds juli 
2022 113.400 keer gebruikt. Dat 
gebeurde tegen een stabiel tempo, 
maar er zijn gebruikspieken wan-
neer de CREG via de media com-
municeert. Informatiecampagnes 
zijn dus noodzakelijk.  
 

Toch vind ik deze aantallen nog te laag. Hieruit blijkt immers dat nog 
te weinig mensen hun weg vinden of zoeken naar deze scan. Nochtans 
zou nu op elke factuur die de consumenten ontvangen een verwijzing 
naar de prijsvergelijkers van de regulatoren moeten staan. Dit is een 
verplichting die ingevoerd is bij koninklijk besluit van 9 december 2021, 
dat ik samen met staatssecretaris Bertrand en minister Dermagne heb 
ingevoerd om de facturen leesbaarder te maken, dit naar aanleiding 
van een parlementaire resolutie tijdens deze legislatuur die daar expli-
ciet om verzocht. 
 
Ik heb daarom samen met mijn collega’s de CREG en de Economische 
Inspectie gevraagd hier onderzoek naar te doen en controle uit te voe-
ren op de correcte naleving van dit koninklijk besluit inzake de vereen-
voudiging van de facturen.  
 
Ik zal hierover in het najaar verslag uitbrengen in deze commissie en 
zodoende opvolging geven aan de resolutie dienaangaande. 
 

Ce scan est encore trop peu 
connu. Pourtant, en vertu de l'ar-
rêté royal du 9 décembre 2021, 
chaque facture d'énergie doit ren-
voyer aux comparateurs de prix 
des régulateurs. C'est pourquoi la 
CREG et l'Inspection économique 
ont été invitées à contrôler l'appli-
cation correcte de cette obligation.  
 

04.04  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour vos réponses.  

04.04  Malik Ben Achour (PS): 

CREG Scan is een goed  
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Je suis très sensible à cette question des prix et de l'accès à l'informa-
tion afin de permettre aux citoyens de payer l'énergie le moins cher 
possible.  
 
On fait souvent référence au CREG Scan qui est, en effet, un bel outil. 
Il faut donc encourager l'utilisation de celui-ci. Mais il faut aussi s'inté-
resser aux pratiques commerciales des fournisseurs. C'est déjà le cas, 
mais il faut s'y intéresser davantage encore. On sait, par exemple, que 
ce qui est mis en avant sur les sites internet des fournisseurs, c'est 
souvent le produit le plus cher ou, en tout cas, pas nécessairement le 
moins cher. Il faut donc considérer la question du prix des produits sur 
le marché de manière globale tant du point de vue des outils présentés 
par le régulateur que des pratiques des fournisseurs. 
 
Ma réplique aurait pu être plus longue, mais je dois malheureusement 
rapidement m'en aller. 
 

instrument, waarvan we het ge-
bruik moeten bevorderen. We 
moeten echter ook de handels-
praktijken van de leveranciers on-
der de loep nemen. Zo zal een le-
verancier op zijn website niet zijn 
goedkoopste product in de kijker 
zetten. 
 
We moeten de prijzen dus niet al-
leen bekijken via de instrumenten 
van de regulator, maar ook op ba-
sis van de praktijken van de leve-
ranciers.  
 

04.05  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, mis-

schien moet ik toch even zeggen waarover het gaat, aangezien ik mijn 
vraag niet gesteld heb. De helft van de gezinnen zou tot 550 euro per 
jaar kunnen besparen als ze een goedkoper contract zouden kunnen 
krijgen. Minder dan twee gezinnen op de tien hebben immers een van 
de goedkoopste contracten en de helft van de gezinnen heeft een van 
de duurste contracten. 
 
U zegt dat de CREG niet onderzocht heeft waarom dat zo is. Dat is 
echter vrij duidelijk. Wie vindt er nu vandaag zijn weg nog in de jungle 
van de vrije markt? U mag dan wel op de factuur zetten dat ze de 
CREG Scan moeten gebruiken, maar zo werkt dat niet.  
 
De CREG komt elk jaar met zulke cijfers naar buiten. Het is vrij simpel: 
sinds de introductie van de vrije markt is de energiemarkt een wirwar 
geworden. De leveranciers doen er natuurlijk alles aan – tot en met 
prutsen aan de formules soms – om zoveel mogelijk te verdienen en 
om het zo ondoorzichtig mogelijk te maken. De CREG probeert dat met 
de CREG Scan te verhelpen, maar niet iedereen begrijpt die, heeft een 
computer of doet er een beroep op. Zo gaat dat nu eenmaal, alleen 
degenen die het beste zijn ingelicht, kunnen dat. Sinds de liberalisering 
van de energiemarkt is energie koopwaar geworden waarmee zoveel 
mogelijk geld verdiend moet worden en is het geen basisbehoefte 
meer.  
 
Een collega had het ook al over de wanpraktijken, zoals de deur-aan-
deurverkopen. U onderhandelt elke keer wel vrijblijvende zaken met de 
leveranciers, maar het probleem geraakt niet opgelost. De mensen be-
talen veel te veel en het wordt tijd om daar paal en perk aan te stellen. 
 

04.05  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): La moitié des ménages 
pourraient économiser jusqu'à 
550 euros par an s'ils avaient un 
contrat plus avantageux. Depuis la 
libéralisation du marché de l'éner-
gie, l'énergie est devenue une mar-
chandise qui doit rapporter le plus 
d'argent possible. Les fournisseurs 
proposent des formules tarifaires 
compliquées et opaques. 
 
Tout le monde n'est pas à même 
d'utiliser le CREG Scan.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Samengevoegde vragen van 

- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Subsidies voor batterijparken" (55037615C) 
- Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De subsidies voor batterijprojecten" 
(55037846C) 

05 Questions jointes de 

- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'octroi de subsides aux parcs de batteries" 
(55037615C) 
- Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les subsides pour les projets de batteries" 
(55037846C) 
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05.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, uw pleidooi voor 

het ondersteunen van nieuwe batterijprojecten lijkt alle kanten op te 
gaan. In oktober hebt u het idee gelanceerd om een bijkomende veiling 
te organiseren voor onder andere batterijopslag via de low carbon ten-
der, zodat die capaciteit er in 2025 zou zijn. Op basis van inschattingen 
door Elia heeft u de stekker uit dat project getrokken, waardoor we te-
rug bij af zijn. In juni heeft u dan opnieuw het voorstel gelanceerd om 
een aparte veiling te organiseren voor batterijen, deze keer om de ca-
paciteit tegen 2026 of eventueel 2027 te verkrijgen. Dit maakt het alle-
maal wel moeilijk om nog te kunnen waarnemen hoe een en ander 
evolueert. Mogelijk heeft het te maken met de oproep in het adequacy- 
en flexibiliteitsrapport van Elia, maar dat houdt volgens mij ook risico’s 
in. 
 
Bij het rapport over de T-4-veiling voor levering in 2025 werd al inge-
schat dat er 1.467 MW werd gereserveerd voor de T-1-veiling en dat 
nog eens 1.935 MW naar de T-1 werd geschoven voor de cross-bor-
dercapaciteit, die natuurlijk niet noodzakelijk door buitenlandse capa-
citeit moet worden ingevuld. Ten slotte is er ook nog de 3.806 MW voor 
de opt-out/in, voor zover die nog aanwezig is op dat moment. Die vei-
ling werd ook bijzonder geschikt geacht voor opslag- en vraagbeheer, 
maar uw communicatie wekt de indruk dat de batterijparken beter mik-
ken op de aanvullende T-2-veiling voor levering in 2026 of pas in 2027, 
als ik de slides van Elia goed heb begrepen.  
 
Is dat een verstandige aanpak? Het zou kunnen inhouden dat u daar-
mee het succes van de T-1-veiling van volgend jaar ondergraaft. Hoe 
zal die capaciteit dan wel worden gehaald? Had u dan niet beter door-
gezet met de low carbon tender, in plaats van enige vorm van ondui-
delijkheid te scheppen over de exacte intenties rond de energieopslag? 
Ik hoop op licht in de duisternis wat dat betreft, om te weten hoe u die 
verschillende zaken met elkaar verbindt.  
 

05.01  Bert Wollants (N-VA): Le 

plaidoyer de la ministre en faveur 
du soutien aux nouveaux produits 
de batterie va dans toutes les di-
rections. En octobre 2022, elle 
avait lancé l'idée d'organiser une 
enchère supplémentaire par le 
biais du mécanisme d'appel 
d'offres pour les capacités à faible 
émission de carbone (low carbon 
tender) pour la capacité de 2025. 
Sur la base des estimations d'Elia, 
ce projet a été abandonné. En juin 
de cette année, le projet a été re-
lancé – probablement sur la base 
de l'étude d'adéquation et de flexi-
bilité d'Elia –, cette fois pour la ca-
pacité de 2026 et 2027. 
 
La ministre semble donner l'im-
pression que les parcs de batteries 
doivent viser l'enchère complé-
mentaire T-2 pour une livraison en 
2026 ou 2027. Cela ne compromet-
il pas le succès de l'enchère T-1 de 
l'année prochaine? N'aurait-il pas 
été préférable de poursuivre dans 
la voie du low carbon tender?  
 

05.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, ik aan-

vaard uw premisse niet. Er is wel degelijk een duidelijke staat op te 
maken. Zoals ik eerder heb aangehaald, leunen we niet achterover en 
wachten we niet af, maar kijken we naar wat er op ons afkomt, zodat 
we kunnen evalueren en bijsturen. We hebben de mogelijkheid van de 
low carbon tender opgenomen in het winterplan dat we een jaar gele-
den hebben goedgekeurd, toen er een indicatie was dat we een pro-
bleem zouden hebben. Tegelijkertijd hebben we daarbij vermeld dat 
het volume voor de low carbon tender bepaald zou worden aan de 
hand van de adequacy- en flexibiliteitsstudie. In het kader daarvan 
heeft Elia de volumeberekening voor de low carbon tender eerder uit-
gevoerd. Dat is zeer logisch, aangezien het een staatssteundossier be-
treft, waardoor men moet aantonen dat er nood aan is. Uit de bereke-
ningen van Elia bleek echter dat er geen nood aan was. Integendeel 
zelfs, er was zelfs een marge, waardoor de low carbon tender niet is 
doorgegaan. 
 
We werden dit jaar geconfronteerd met een probleem, waarvoor de low 
carbon tender een oplossing zou kunnen zijn. Men heeft daarvoor alles 
in de steigers gezet. Dat was goed, maar daarmee heeft men geen 
schoonheidsprijs gewonnen. We hebben een bepaling in de wet inge-
schreven die we nooit hebben gebruikt en die moeten we nog opkui-
sen. Na het voorafgaande jaar met de eerste veiling, waarbij de cen-
trale van Vilvoorde geen vergunning kreeg – die heeft nog altijd geen 
vergunning gekregen – hebben we in de tussentijd nog een veiling ge-
houden. Dat is de motivatie om structureel naar een systeem toe te 

05.02 Tinne Van der Straeten, mi-

nistre: La clarté requise existe bel 
et bien. Nous n'attendons pas, 
nous examinons ce qui se présente 
à nous et nous procédons à des 
ajustements. Le low carbon tender 
a été inclus comme une possibilité 
dans le plan d'hiver approuvé l’an-
née passée. Son volume serait dé-
terminé par l'étude d'adéquation et 
de flexibilité d'Elia. Elia a mis en 
œuvre le volume du low carbon 
tender à l'avance. Comme il s'agit 
d'un dossier d’aide d'État, nous 
avons dû prouver sa nécessité. 
Comme les calculs d'Elia ont mon-
tré qu'il n’était pas nécessaire, le 
low carbon tender n'a pas été pour-
suivi. 
 
Nous étions confrontés à un pro-
blème pour lequel le low carbon 
tender constituait une solution. 
Nous ne gagnerions pas un prix de 
beauté avec. Nous avons inscrit 
dans la loi une disposition que 
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werken met drie veilingen, namelijk T-4, T-2 en T-1, opdat we niet 
steeds een ad-hocoplossing moeten vinden voor plotse problemen. 
Dat komt met een bijkomend voordeel, een T-2-veiling, omdat de bat-
terijontwikkelaars van bij het begin hebben aangegeven, ook in de pe-
riode dat ik nog Kamerlid was, dat T-4 en T-1 te rigide was voor hen. 
T-4 was te lang op voorhand en T-1 was te kort op voorhand. 
 
Nu komt daar nog de adequacy- en flexibiliteitsstudie bij, die aangeeft 
dat die elektrificatie er sneller dan verwacht komt. Die batterijen zijn 
dan een oplossing die wij verder moeten veiligstellen. Wij moeten er-
voor zorgen dat wij daarvoor een stabiel framework hebben.  
 
Dat wil echter niet zeggen dat ze niet moeten meedoen aan de andere 
veilingen. Integendeel, aan degene die klaar zijn, raad ik zeker aan om 
mee te doen aan de gewone CRM-veilingen. Er zitten er in de pijplijn, 
die ook een federale vergunning op zak hebben. Op dit moment gaat 
het over 575 MW. Het gaat dan over de pompinstallatie van ENGIE in 
Coo, met de upgrade van 99 MW. Het gaat ook over de batterijen van 
ENGIE in Coo, voor 74 MW. Het gaat over Corsica Sole Deux Acren 
SRL, voor 50 MW. Het gaat over Ruien Energy Storage YUSO voor 
28,4 MW, Eneco Le Roeulx voor 50 MW, RWE Energy Solutions Bel-
gium NV te Dilsen-Stokkem voor 250 MW, Total Renewables SAS Ant-
werpen voor 24,9 MW, en over Total Renewables SAS Feluy, voor het-
zelfde volume.  
 
RWE kondigde inderdaad onlangs aan te stoppen met het project in 
Dilsen-Stokkem. Ik heb echter ook begrepen dat het de situatie op de 
voet gaat blijven opvolgen en dat dit project niet dood en begraven is.  
 
Ik heb ook een rondvraag gedaan bij de batterijprojectontwikkelaars. 
Daar kreeg ik te horen dat er voor 1.825 MW in de pipeline zit. In de 
studie van Elia zien wij dat het potentieel zelfs meer dan 3 GW is. Met 
andere woorden, in de eerste veiling hadden wij 175 MW aan batterijen 
gecontracteerd. Nu is het absoluut een zaak om verder te verbeteren 
en te blijven inzetten op investeringen in batterijen.  
 

nous n'avons jamais utilisée. Nous 
devons encore la "toiletter".  
 
Après la première enchère – lors 
de laquelle la centrale de Vilvorde 
n'a pas obtenu d’autorisation – 
nous avons organisé une nouvelle 
enchère. Le fait de ne pas devoir 
toujours trouver des solutions ad 
hoc constitue la motivation pour 
parvenir structurellement à un sys-
tème de trois enchères, T-4, T-2 et 
T-1. L'avantage supplémentaire de 
ce système est l’enchère T-2. Les 
développeurs de batteries ont indi-
qué – j'étais encore députée à 
l'époque – que T-4 était organisée 
trop longtemps à l'avance pour eux 
et T-1 trop peu de temps à 
l’avance.  
 
Selon l'étude d'adéquation et de 
flexibilité, l'électrification se déploie 
plus rapidement que prévu. Les 
batteries constituent une solution 
que nous devons "sécuriser" et 
pour laquelle nous devons dispo-
ser d'un cadre stable. Cela ne si-
gnifie pas que les fabricants de bat-
teries ne peuvent pas participer à 
d'autres enchères. Je recomman-
de à toute personne qui est prête à 
participer aux enchères CRM ordi-
naires d’y prendre part. 
 
À l'heure actuelle, des projets, qui 
disposent également d'une autori-
sation fédérale et qui représentent 
un volume de 575 MW, sont dans 
les tuyaux. Il s'agit de la mise à ni-
veau de l'installation de pompage 
d'ENGIE à Coo, des batteries 
d'ENGIE à Coo, de Corsica Sole 
Deux Acren SRL, de Ruien Energy 
Storage YUSO, d'Eneco au 
Roeulx, de RWE Energy Solutions 
Belgium à Dilsen-Stokkem, de To-
tal Renewables SAS à Anvers et 
de Total Renewables SAS à Feluy. 
L'entreprise RWE a déclaré qu'elle 
arrêtait le projet développé à Dil-
sen-Stokkem, mais nous suivons la 
situation de près. Le projet n'est 
pas encore mort et enterré. 
 
Du côté des fabricants de batteries, 
1 825 MW sont dans les tuyaux. 
L'étude réalisée par Elia indique 
même un potentiel de 3 GW. Lors 
de la première enchère, nous 
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avions conclu des contrats repré-
sentant 175 MW de batteries. Nous 
devons continuer à miser sur les in-
vestissements dans les batteries.  
 

05.03  Bert Wollants (N-VA): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de mi-

nister, de verschillende stappen in het dossier, met name wel low car-
bon tender, geen low carbon tender en het opnieuw lanceren van het 
idee van batterijen voor eventueel 2026 en misschien voor 2027, af-
hankelijk van bepaalde zaken, geven de sector niet heel veel duidelijk-
heid, nu de betrokkenen de communicatie zien. 
 
Op dat vlak zullen er extra acties moeten gebeuren, om ervoor te zor-
gen dat de sector maximaal is gemobiliseerd voor de T-1-veiling. Ik heb 
immers de indruk dat u aangeeft dat de T-1-veiling voor het leverings-
jaar 2025 voor de batterijveiling, zoals ik ze voorlopig zal noemen, of 
de T-2-veiling komt. Dat betekent dat wij ter zake goed zullen moeten 
opletten. Misschien geven een aantal aanbieders aan dat zij hun dos-
sier beter en dieper zullen stofferen, omdat zij verwachten dat in de T-
2-veiling misschien hogere prijzen kunnen worden gehaald dan in die 
T-1-veiling. 
 
Het samenspel van de verschillende veilingen maakt een en ander 
complexer. Wij zullen dus met zijn allen moeten afwachten hoe de sec-
tor reageert. Wij hebben bij de vorige veilingen ook gemerkt dat de 
sector over het algemeen af en toe bizar reageert en dat bij de T-4-
veiling erg weinig bestaande capaciteit is aangeboden. Wij hebben het 
daarover in het verleden ook gehad. Enkel ENGIE heeft toen toege-
hapt. 
 
Laat ons dus afwachten wat de volgende veilingen brengen. Het jam-
mere is dat zij slechts zullen worden uitgerold tijdens de volgende le-
gislatuur en eventueel tijdens de periode van lopende zaken, en dat wij 
pas dan daarop enig zicht zullen krijgen. Op dat moment zullen wij 
moeten bijsturen. Wij zullen dan pas weten of het al dan niet een goede 
zaak was om zo'n verwarring te scheppen. 
 

05.03  Bert Wollants (N-VA): La 

communication concernant le low 
carbon tender et la relance de 
l'idée du recours aux batteries sus-
citent la confusion dans le secteur, 
qui doit pourtant être mobilisé au 
maximum pour l’enchère T-1 pour 
l'année de livraison 2025, avant 
que l’enchère T-2 ait lieu. Il est pos-
sible que certains fournisseurs at-
tendent l’enchère T-2 dans l’espoir 
que les prix seront plus élevés. 
Nous devons attendre de voir com-
ment le secteur réagira. Il est re-
grettable que les prochaines en-
chères n'auront lieu que sous la 
prochaine législature. Ce n'est qu'à 
ce moment-là que nous saurons si 
c'était une bonne chose de semer 
cette confusion.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De Europese Raad van Energieministers van 
19 juni 2023" (55037728C) 
- Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het Belgische standpunt op de 
bijeenkomst van de Energieraad van 19 juni 2023" (55038069C) 

06 Questions jointes de 

- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le Conseil des ministres de l'Énergie du 19 juin 
2023" (55037728C) 
- Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La position belge au Conseil de 
l'Énergie du 19 juin 2023" (55038069C) 
 

06.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, uw Facebookaccount 

en Twitterprofiel volg ik vrij aandachtig en ik lees er de meest uiteenlo-
pende onderwerpen, en ook in de meest uiteenlopende tonaliteit, soms 
heel rationeel en soms heel emotioneel, bijna semireligieus, waarop ik 
morgen in de plenaire vergadering zal terugkomen. 
 
Met deze vraag wil ik inzoomen op de Energieraad van 19 juni 2023, 
waarop u aanwezig was. Blijkbaar werd er een zogenaamde algemene 
oriëntatie, een standpunt, bereikt over een voorstel van verordening ter 

06.01  Kurt Ravyts (VB): Appa-

remment, une position a pu être 
dégagée lors du Conseil européen 
de l'Énergie du 19 juin 2023 au su-
jet d'un règlement visant à mieux 
protéger le marché de gros de l'UE 
contre les manipulations de mar-
ché.  
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verbetering van de bescherming tegen marktmanipulatie op de groot-
handelsmarkt voor energie in de EU, het REMIT-voorstel, dat uiteraard 
deel uitmaakt van een bredere hervorming van de EU-elektriciteits-
markt. 
 
Mevrouw de minister, kunt u die algemene oriëntatie waarover een ak-
koord werd bereikt, meer toelichten? Wat is de Belgische insteek ter 
zake? 
 
Welke andere besprekingen vonden nog plaats tijdens die Raad? 
Welke waren de Belgische positiebepalingen bij de verschillende an-
dere agendapunten? 
 

La ministre peut-elle fournir des 
précisions à ce sujet? Quels autres 
sujets étaient sur la table? Quelles 
positions la Belgique a-t-elle adop-
tées à cet égard?  
 

06.02  Marie-Christine Marghem (MR): (…) Madame la ministre, je 

ne suis pas votre compte Facebook, ou autre, aussi régulièrement et 
aussi religieusement que M. Ravyts. Je lis par contre pas mal de 
choses, et j’ai vu dans un récent article d'EURACTIV, daté du 20 juin 
2023 que le Conseil de l’énergie s'était tenu la veille à Luxembourg afin 
de discuter de la réforme du marché européen de l'électricité. 
 
La Commission européenne a présenté une réforme proposant la mise 
en place de contrats pour la différence (CFD - contract for difference) 
sur les actifs de production d'électricité décarbonée. 
 
Selon l'article précité, la mise en place de CFD sur les actifs existants 
est sujet à controverse: "Pour d'autres États membres, comme l'Alle-
magne, la Belgique, l'Espagne, l'Autriche ou le Luxembourg, la mise 
en place de CFD sur les actifs existants est sujet à controverses". 
 
Madame la ministre, sachant que le cadre belge prévoit désormais des 
CFD, premièrement dans le cadre du développement des futurs parcs 
éoliens offshore, deuxièmement dans le cadre du CRM, et troisième-
ment dans le cadre de l'accord sur la prolongation des centrales nu-
cléaires Doel 4 et Tihange 3, quelle a été et quelle sera la position 
belge portée à l'Europe sur ce sujet? 
 

06.02  Marie-Christine Marghem 

(MR): Volgens de berichtgeving 
van EURACTIV van 20 juni 2023 
heeft de Europese Commissie, tij-
dens de bijeenkomst van de Ener-
gieraad van 19 juni, voorgesteld 
contracts for difference (CfD's) in te 
voeren voor de activa van gedecar-
boniseerde stroomproductie. Voor 
landen als Duitsland, België, 
Spanje, Oostenrijk of Luxemburg is 
dit een controversieel voorstel, al-
dus het artikel van EURACTIV. 
 
Het Belgische kader voorziet nu in 
CfD's voor de ontwikkeling van de 
toekomstige offshorewindparken, 
het CRM en de levensduurverlen-
ging van Doel 4 en Tihange 3. Wat 
is het Belgische standpunt?  
 

Président: Séverine de Laveleye. 
Voorzitter: Séverine de Laveleye. 
 

06.03 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, ik kijk uit 

naar uw betoog over de kabeltoeslag, morgen in de plenaire vergade-
ring. 
 
In de vergadering van de Energieraad van 19 juni hebben wij gespro-
ken over de verschillende teksten inzake de elektriciteitsmarkt. Er wa-
ren er twee.  
 
Daarnaast waren er verschillende informatiepunten, any other busi-
ness points of AOB, en punten over de veiligheid van nucleaire instal-
laties in Wit-Rusland en in Turkije, op vraag van respectievelijk Litou-
wen en Cyprus. Die worden regelmatig geagendeerd. Dit is echt een 
punt dat regelmatig terugkomt, omdat die landen zich zorgen maken of 
de veiligheidsvereisten wel voldoende in acht genomen worden en of 
er eventueel een impact op Europa zou kunnen zijn. 
 
Verder gaf de Commissie een update van haar verschillende initiatie-
ven inzake externe relaties in het energiedomein. De Commissie heeft 
toegelicht welke initiatieven zij allemaal al genomen heeft. De Commis-
sie sprak ook over haar vooruitzichten en voorbereidingen voor de ko-
mende winter, met een aanvulling over de resultaten die geboekt  

06.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Lors de la réunion du 
19 juin, les ministres de l'Énergie 
ont discuté de deux textes concer-
nant le marché de l'électricité. En-
suite, nous avons évoqué une série 
de points d'information ainsi que la 
sécurité des installations nu-
cléaires en Biélorussie et en Tur-
quie, à la demande de la Lituanie 
et de Chypre, qui sont préoccupés 
par ces questions. La Commission 
a également fait le point sur ses ini-
tiatives en matière de relations ex-
térieures dans le domaine de 
l'énergie, singulièrement en ce qui 
concerne la préparation à l'hiver 
prochain. L'Espagne a présenté 
dans ce cadre son programme 
pour la présidence européenne. 
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worden ter aanvulling van de Europese gasvoorraden en inzake de ge-
zamenlijke gasaankopen. Dan heeft Spanje zijn programma voor het 
Europese voorzitterschap nog toegelicht. 
 
Wat de wetgevende voorstellen op de agenda betrof, heeft de voorzit-
ter vastgesteld dat er een algemene oriëntatie bereikt werd over het 
voorstel van verordening over de integriteit en de transparantie van de 
groothandelsmarkt voor energie, namelijk de REMIT-verordening. Ook 
werd gezegd dat er nog meer werk nodig was aan de tekst van het 
voorstel tot hervorming van de elektriciteitsmarkt. 
 
De REMIT-tekst is, zoals u weet, het EU-reglement dat tot doel heeft 
ervoor te zorgen dat de groothandelsprijzen voor energie eerlijk tot 
stand komen, via een open en faire competitie binnen een transparante 
en integere marktwerking. De huidige REMIT-wetgeving dateert van 
2011 en werd sindsdien nooit gewijzigd. Met dit voorstel wenste de 
Commissie de wetgeving aan te passen aan de recente technolo-
gische evoluties en ze in lijn te brengen met de geldende reglementaire 
standaarden in andere financiële markten, zodat de belangen van de 
burgers en de bedrijven maximaal beschermd zijn. Over deze tekst 
heeft het voorzitterschap geconcludeerd dat er overeenstemming was, 
zodat wij daarmee verder kunnen. 
 
Over de andere tekst, die wij de EMD-tekst noemen, was er echter 
geen overeenstemming. Die is er vandaag ook nog niet. Gisteren en 
vandaag werd er een informele vergadering van de Energieraad ge-
houden, in Spanje. Ik ben daar gisteren geweest, maar vandaag niet 
meer. In de tekst over de EMD staan nog twee grote punten open, 
punten die inderdaad zorgen voor controverse. Het gaat enerzijds over 
de contracts for difference (CfD) en anderzijds over de CO2-normen in 
het kader van het CRM, die Polen wenst aan te passen. Polen zegt dat 
zijn steenkoolcentrales moeten draaien ten behoeve van Oekraïne, 
waardoor de CO2-emissielimieten niet kunnen worden gehaald. Polen 
wil daarvoor een aanpassing. Dat is een punt. 
 
Het andere punt betreft de CfD’s. 
 

En ce qui concerne les proposi-
tions législatives à l'ordre du jour, le 
président a constaté qu'une orien-
tation générale avait été trouvée 
concernant la proposition de règle-
ment sur l'intégrité et la transpa-
rence du marché de gros pour 
l'énergie, le règlement dit REMIT. Il 
a également été convenu que la 
proposition de réforme du marché 
de l'électricité devait faire l'objet 
d'un travail plus approfondi. L'ob-
jectif du texte REMIT est de veiller 
à ce que les prix de gros de l'éner-
gie s’établissent équitablement 
grâce au bon fonctionnement du 
marché. La législation actuelle date 
de 2011 et doit être adaptée aux 
évolutions technologiques et aux 
normes réglementaires applicables 
sur d'autres marchés financiers.  
 
Aucun accord n’avait été trouvé sur 
l’autre texte, que les ministres de 
l'énergie appellent le texte EMD, et 
la situation n’a pas changé depuis. 
Dans le texte en question, deux 
points suscitent la controverse: les 
contracts for difference (CfD) et les 
normes CO2 dans le CRM que la 
Pologne souhaite ajuster. La Po-
logne indique qu'elle ne peut pas 
respecter les limites d'émission 
parce qu'elle doit faire fonctionner 
des centrales électriques au char-
bon pour l'Ukraine.  
 

Madame Marghem, en Belgique, nous avons un "contrat pour la diffé-
rence" (contract for difference, CfD) pour l'éolien en mer existant. Cela 
comprend le système que nous avons modifié, dont le projet sur la sur-
charge pour le câble dont nous allons discuter demain en séance plé-
nière, mais aussi les arrêtés royaux qui ont été décidés.  
 
Nous avons également un CfD pour la zone éolienne de la future île 
Princesse Élisabeth, et un autre dans le cadre de l'accord portant sur 
la prolongation de Doel 4 et Tihange 3. Dans les trois cas, il s'agit de 
two-sided CfD. Le point de controverse ne porte pas sur le choix du 
mécanisme de CfD, ni sur la technologie. Il n'y a pas de controverse à 
ce propos, en tout cas pas en Belgique. Nous sommes en effet l'un des 
seuls États membres qui a des CfD qui sont mis en place pour ces 
différentes technologies. Nous sommes les mieux placés autour de la 
table.  
 
Le problème réside dans la distribution des revenus. C'est un grand 
problème, surtout pour la Belgique et d'autres petits États membres, 
car certains États membres, dont la France, veulent utiliser le texte 
EMD pour faire en sorte que les revenus des CfD soient automatique-
ment distribués aux acheteurs, qu'ils soient industriels ou résidentiels. 
Cela signifie que si la France met sous CfD tout son parc nucléaire et 

België heeft CfD's voor zijn wind-
molenzone op zee, het toekom-
stige energie-eiland Prinses Elisa-
beth en voor de levensduurverlen-
ging van Doel 4 en Tihange 3. Er is 
geen controverse over de keuze 
van het mechanisme, noch over de 
CfD-methode, maar wel over de 
verdeling van de inkomsten. Som-
mige lidstaten, zoals Frankrijk, wil-
len dat de CfD-inkomsten automa-
tisch verdeeld worden onder de in-
dustriële en residentiële consu-
menten. Als Frankrijk dat voor al 
zijn nucleaire installaties zou toe-
passen en alle inkomsten naar zijn 
industrieën zou doen terugvloeien, 
komt de concurrentiepositie van de 
Belgische industrie in het gedrang.  
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ensuite renvoie sans contrôle de la Direction générale de la concur-
rence tous ces revenus vers les industries, notre industrie aura un 
énorme problème de compétitivité. Avec une seule norme énergétique, 
je n'ai pas assez pour couvrir ce problème.   
 
Dat is ons grote probleem met de CfD’s. Dat was ook het standpunt 
dat België daar heeft ingenomen en dat wij tot vandaag innemen, want 
tot vandaag wordt er over die tekst onderhandeld. Wat betreft de her-
verdeling van de inkomsten uit de CfD’s moet het level playing field 
gegarandeerd zijn. Dat is geen kwestie voor de ministers van Energie 
alleen, het is een verhaal van industriële competitiviteit. Alles wat te 
maken heeft met de energieaspecten kunnen wij aanpakken, maar dit 
moet holistisch bekeken worden. Tot vandaag is dat een punt van dis-
cussie en wordt er bekeken hoe wij het level playing field intra-Euro-
pees in stand kunnen houden.  
 

C’est la position que la Belgique a 
adoptée et ce texte est toujours en 
cours de négociation. Si les re-
cettes des CfD sont redistribuées, 
il faut que des conditions de con-
currence équitable soient garan-
ties. Cela ne concerne pas unique-
ment les ministres de l'Énergie, 
mais l'ensemble de l'industrie qui 
doit pouvoir maintenir sa compétiti-
vité.  
 

La présidence espagnole a indiqué ce matin qu'elle voulait bien clôtu-
rer une general approach avant l'été encore mais qu'elle n'était pas 
sûre d'y parvenir et que le dossier dans ce cas serait prolongé après 
l'été. 
 

Het Spaans voorzitterschap wil 
graag vóór de zomer een alge-
mene benadering afronden, maar 
is er niet zeker van dat dit zal luk-
ken. In dat geval zal de behande-
ling van het dossier verlengd wor-
den.  
 

06.04  Kurt Ravyts (VB): Bedankt voor uw uitgebreide antwoord. Het 

zou misschien wel nuttig zijn dat u, zoals dat in de commissie voor 
Financiën en Begroting het geval is, periodiek over dergelijke zaken in 
de commissie rapporteert. We moeten daar eens over nadenken met 
het voorzitterschap. Mevrouw Marghem is natuurlijk beter geïnfor-
meerd dan ik over die zaak. Ik haal de informatie over REMIT uit uw 
communicatie op de sociale media. REMIT was nu niet bepaald het 
meest brandende politieke onderwerp op die Energieraad. Bedankt dat 
u het heikele thema zelf, en ook op aangeven van mevrouw Marghem, 
naar voren hebt geschoven. We moeten eens nadenken hoe we dat 
binnen deze commissie kunnen organiseren.  
 

06.04  Kurt Ravyts (VB): Il serait 

peut-être bon que la ministre 
vienne régulièrement faire rapport 
en commission car il ne lui serait 
dès lors plus nécessaire de ré-
pondre de manière aussi exten-
sive. 
 
J'ai trouvé les informations concer-
nant REMIT sur les réseaux so-
ciaux de la ministre et, lors du con-
seil européen, ce sujet n'était pas 
non plus d'une actualité brûlante. 
Nous devrions être informés systé-
matiquement des développements 
dans ce domaine.  
 

06.05 Minister Tinne Van der Straeten: In elk geval zou ik dat met 

heel veel plezier doen. 
 

06.05  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Je viendrai très volontiers 
vous faire rapport à intervalles ré-
guliers.  
 

06.06  Marie-Christine Marghem (MR): Merci pour cette réponse que 

nous suivrons dans son évolution. D'une part, je trouve que c'est une 
excellente idée que les revenus du CFD payés par les consommateurs 
leur reviennent in fine et non à l'État, ceci afin d'éviter dans leur chef 
une taxation supplémentaire et pour les aider face aux difficultés qu'ils 
rencontrent dans le cadre du marché de l'électricité. 
 
Si les Français ont cette idée, avec une force de frappe égale à celle 
de leur grand parc nucléaire, cela montre bien qu'ils ont un parc de 
production qui produit beaucoup d'électricité dense et avec un moyen 
d'orienter finalement les coûts sous réserve de la surveillance de la 
Commission européenne – je comprends bien à cet égard les argu-
ments de compétitivité. Je n'ai pas voulu rappeler cela dans la question 

06.06  Marie-Christine Marghem 

(MR): Het is een goede zaak dat de 
inkomsten van het CfD die door de 
consumenten betaald worden naar 
hen gaan en niet naar de Staat, zo-
dat ze geen extra belastingen moe-
ten betalen en ze geholpen worden 
om in moeilijke tijden het hoofd bo-
ven water te houden. 
 
Met hun talrijke kerncentrales pro-
duceren de Fransen veel dichte 
elektriciteit en beheren ze de  
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qui portait sur le rapport d'Elia, mais pourquoi dès lors ne pas faire la 
même chose – c'est d'ailleurs notre position au sein du Mouvement 
réformateur – en l'occurrence prolonger un maximum de réacteurs nu-
cléaires et en construire d'autres pour avoir aussi une force de frappe 
intéressante qui permette au consommateur de retrouver de la capa-
cité financière grâce à cette production dense et décarbonée? 
 

kosten onder toezicht van de Euro-
pese Commissie wat de mededin-
ging betreft. Waarom nemen we 
geen voorbeeld aan Frankrijk – dat 
is het standpunt van de MR – door 
de levensduur van zoveel mogelijk 
reactors te verlengen en er nieuwe 
te bouwen om ons de slagkracht te 
geven die we nodig hebben om de 
consumenten te helpen financieel 
opnieuw wat ademruimte te krij-
gen?  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Samengevoegde vragen van 

- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De gevolgen voor Triton Link door de 
herevaluatie van het project van het Deense energie-eiland" (55037736C) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De herevaluatie van het Deense energie-
eiland" (55037737C) 
- Kim Buyst aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het energie-eiland in Denemarken" (55037857C) 

07 Questions jointes de 

- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les conséquences pour Triton Link de la 
réévaluation du projet danois d'île énergétique" (55037736C) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réévaluation du projet danois d'île 
énergétique" (55037737C) 
- Kim Buyst à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'île énergétique au Danemark" (55037857C) 
 

07.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, u verwees eerder al 

naar de adequacy- en flexibiliteitsstudie van Elia. Denemarken heeft 
laten weten dat men het concept voor het energie-eiland grondig ana-
lyseert en herevalueert. U sprong daar onmiddellijk op om te zeggen 
dat die herevaluatie geen enkele impact heeft op TritonLink, de onder-
zeese stroomkabel tussen Denemarken en het Belgische energie-ei-
land dat binnenkort in opbouw zal zijn. Nochtans stelde men altijd dat 
het Deense eiland een energieknooppunt was en energie-eilanden 
staan centraal in het concept van de hybride interconnectie. 
 
Mevrouw de minister, ik vraag mij af hoe een en ander samenvalt. 
Waarom heeft die herevaluatie op geen enkel moment een impact op 
het project TritonLink en het Belgische energie-eiland? U zegt dat het 
alleen een kwestie van scope is. Ik wil daarover graag meer uitleg. 
 

07.01  Kurt Ravyts (VB): La mi-

nistre peut-elle expliquer pourquoi 
la réévaluation par le Danemark du 
concept d'île énergétique n'a au-
cune incidence sur TritonLink, la 
liaison sous-marine par câble élec-
trique entre le Danemark et l'île 
énergétique belge?  
 

07.02  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, de hoge kostprijs 

heeft de Deense overheid ertoe aangezet om het concept te herbekij-
ken. Er was al een maatschappelijke kosten-batenanalyse die voor De-
nemarken en België samen negatief is als er enkel naar beide landen 
wordt gekeken. Dan wordt het eiland waar die kabel moet aankomen 
in vraag gesteld. De vraag is dan in welke mate de uitgangspunten van 
het hele project nog geldig blijven, als Denemarken bepaalde delen 
mogelijk niet uitvoert. 
 
U was eerder al ontstemd toen onze commissie op studiereis in Dene-
marken te horen kreeg dat er vertraging op het project zou zitten, maar 
dit is toch nog van een andere orde. U hebt daarnet al gezegd dat het 
vooral minder megalomaan zal zijn, maar wat betekent dat exact? 
 
Wij hebben vanmorgen al bij Elia proberen uit te vissen wat er gebeurt 
wanneer de TritonLink rechtstreeks, dus zonder eiland, aan het 

07.02  Bert Wollants (N-VA): L'ac-

tuelle analyse sociale des coûts et 
des bénéfices s'est avérée néga-
tive pour le Danemark et pour la 
Belgique pris conjointement, si l'on 
ne prend en considération que ces 
pays. La question se pose de sa-
voir dans quelle mesure les hypo-
thèses de départ du projet demeu-
rent valables dans l'éventualité où 
le Danemark ne réaliserait pas cer-
tains volets du projet. Ce matin, 
nous n'avons pas reçu de réponse 
à la question de savoir ce qu'il se 
passerait si le projet TritonLink de-
vait être connecté directement au 
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Deense net zou moeten worden gekoppeld, maar daar kwamen niet 
veel antwoorden op. 
 
Ik heb daarover dan ook een aantal vragen. Wat is er momenteel exact 
beslist in Denemarken? Wordt enkel het eiland of eveneens de Triton-
Link zelf in vraag gesteld? 
 
Welke effecten heeft de mogelijke verdwijning van het eilandconcept 
op de kosten-batenanalyse? 
 
Welk effect heeft dit op de timing van de TritonLink en op de positie 
van de regering in dezen? 
 

réseau danois.  
 
Le Danemark remet-il en question 
non seulement l'île, mais égale-
ment le projet TritonLink en tant 
que tel? Quelle est l'incidence 
éventuelle sur l'analyse des coûts 
et des bénéfices et sur le calen-
drier?  
 

La présidente: Madame Buyst étant partie, la parole est à la ministre. 
 

07.03 Minister Tinne Van der Straeten: Collega’s, Denemarken heeft 

ons een heads-up gegeven over zijn aankondiging alvorens hierover 
te communiceren, zowel op het niveau van de administraties als dat 
van de ministers. Ik heb contact gehad met mijn collega Lars Aagaard 
op de ochtend van de persconferentie. Voordien had ook de DG van 
Denemarken onze DG geïnformeerd. Ik heb gisteren op de informele 
Energieraad ook gesproken met Dan Jørgensen, de verantwoordelijke 
voor Klimaat. Tijdens dat gesprek zijn we nog teruggekomen op dit on-
derwerp. 
 
Laat mij duidelijk zijn: wat Denemarken heeft aangekondigd, heeft be-
trekking op hun eiland, niet op de Tritonkabel. Dat was ook het eerste 
wat Dan Jørgensen zei toen hij mij zag. Lars Aagaard zei me aan de 
telefoon ook dat de connectie met België, de Tritonkabel, niet ter dis-
cussie staat. 
 
Het eiland zoals zij dat voor ogen hadden, had een zeer complex de-
sign. Het was immers een eiland waaraan ook een haven gekoppeld 
was en waar waterstofproductie zou plaatsvinden. Dat zou gebeuren 
in een publiek-private samenwerking, waarbij de TSO een deel zou hu-
ren. Er zouden dus nog complexe contracten gemaakt moeten worden, 
niet alleen met de TSO maar ook met windontwikkelaars.  
 
Zij hebben dus geëvalueerd dat dit design voor het eiland te complex 
was. Daardoor was er te veel risico op vertraging en zouden de kosten 
te hoog oplopen. Ze willen wel het project realiseren, met name omdat 
ze grote ambities hebben voor wind op zee. Deze ambitie is echter 
sowieso te groot voor hen. Ze hebben ook de interconnectie met Eu-
ropa nodig en willen daarin frontrunner zijn. Ze hebben daarom beslo-
ten om de scope van hun eiland te herbekijken, met de bedoeling om 
het eenvoudiger te maken en de timing te kunnen halen. Met andere 
woorden, het is een kwestie van reculer pour mieux sauter. Zowel de 
huidige minister als de vorige minister heeft het engagement bevestigd 
om het project en de TritonLink te realiseren. 
 
Mijn Deense collega heeft gezegd dat hij daar zes maanden voor nodig 
heeft, dus vóór het einde van 2023, om dan de nodige designaanpas-
singen te kunnen doorvoeren. Ik heb hem gezegd dat hij kan rekenen 
op de kennis die we in België hebben wat betreft ons eigen eiland. Zij 
kijken namelijk met aandacht naar ons. In het telefoongesprek werd 
ook vaak gezegd “like Belgium did”. Ik heb Elia en mijn administratie 
instructies gegeven om proactief de informatie waarover wij beschik-
ken met Denemarken te delen, zodat zij geen zaken moeten uitzoeken 
die wij al hebben uitgezocht en dus niet van nul moeten beginnen. Mijn 
collega en ik hebben afgesproken dat we eind deze zomer, dus aan 

07.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le Danemark nous a in-
formées, l'administration et moi-
même, avant de donner une confé-
rence de presse à ce sujet. L'an-
nonce du Danemark ne concerne 
que son île énergétique et non le 
TritonLink. Cette information m'a 
été confirmée par mon collègue da-
nois et ensuite – lors du conseil in-
formel de l'Énergie – par le ministre 
danois du Climat.  
 
La conception de l'île prévue était 
particulièrement complexe, dès 
lors qu’elle comportait également 
un port et impliquait la production 
d'hydrogène. Le risque de retards 
et d'augmentation des coûts était 
donc élevé. Le Danemark souhaite 
réaliser le projet parce qu'il a de 
grandes ambitions pour l’éolienne 
en mer et veut être le pionnier de 
l'interconnexion avec l'Europe. 
C'est pourquoi le Danemark sou-
haite revoir la portée du projet.  
 
Les ajustements nécessaires pour-
ront être apportés au concept d'ici 
la fin 2023. La Belgique partagera 
proactivement les connaissances 
disponibles avec le Danemark. À la 
fin de l'été, mon homologue danois 
m'informera de l'état d'avancement 
du projet. L'objectif est donc ra-
mené à l'essentiel, à savoir la mise 
en place d'une structure hybride en 
mer. C'est en tout cas une bonne 
chose pour notre pays.  
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het begin van het volgende werkjaar, sowieso een stand van zaken 
zullen krijgen over waar zij dan staan, en dat we dus niet zullen wach-
ten tot alles klaar is. 
 
Toen men mij zei dat de collega mij over het eiland wilde spreken, 
schrok ik wat, maar na het telefoongesprek en de follow-up achteraf 
van de teams was ik helemaal gerustgesteld. Ik ben ervan overtuigd 
dat we de scope moeten beperken en terugbrengen naar datgene 
waarover het gaat, een hybride infrastructuur in de zee. Er zullen twee 
infrastructuren zijn, de Belgische en de Deense, en zij zullen het begin 
zijn van een meshed grid. 
 
Dat is wat we nu nodig hebben en dit zal garanderen dat alles nog op 
tijd kan worden gerealiseerd. De andere zaken die zij nog willen doen, 
kunnen zij eventueel nog op een later ogenblik doen. Het is niet omdat 
het er nu niet van komt, dat het er later niet van kan komen, maar dan 
is het aan hen om dat te bekijken. Voor het Belgische luik van het ver-
haal is datgene waarover we het nu hebben, een redesign van de 
scope, een goede zaak. 
 

07.04  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik dank u voor het uit-

eenzetten van de redenen waarom u gerustgesteld bent. In de studie 
van Elia hebben wij immers gezien hoe belangrijk het project is voor 
de periode na 2030. Ik kijk natuurlijk uit naar het tussentijdse moment 
net na de zomer van 2023. Wij zullen hier in de commissie uiteraard 
op het dossier terugkomen. 
 
Dat neemt niet weg dat, zoals de heer Wollants heeft opgemerkt, de 
maatschappelijke kosten-batenanalyse en het verhaal van de Euro-
pese subsidies daar nu enigszins van losstaat. Niettemin is dat belang-
rijk, want op dat punt heeft Elia gesteld dat ook andere landen mee 
zullen profiteren van het verhaal. 
 

07.04  Kurt Ravyts (VB): Le fait 

est que l'analyse des coûts et bé-
néfices sociaux et les subsides eu-
ropéens en sont aujourd’hui 
quelque peu dissociés. Elia ré-
torque que d'autres pays profite-
ront aussi de ce scénario.  
 

07.05  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor de 

toelichting. 
 
Wij zullen moeten bekijken op welke manier het verhaal voortgaat, als-
ook of er kan worden overgegaan naar een volgende stap tegen eind 
2023. Daarmee zal immers alles staan of vallen, zeker omdat – zoals 
ik deze voormiddag tijdens de hoorzitting met Elia ook heb aangehaald 
– een rechtstreekse aantakking op het Deense net niet evident is. De 
capaciteit op dat net is immers sterk onvoldoende, al was het maar om 
hun eigen offshore windenergie te kunnen dragen. Daarom kijken zij 
vooral naar andere partijen, om daar hun stroom naar te kunnen ver-
voeren. 
 
Wij zullen dus moeten afwachten op welke manier dit verder gaat en 
of de timing kan worden gehaald. Het heroverwegen kost immers ook 
tijd. Een eiland uit de grond of uit de zeebodem stampen, is niet altijd 
evident, zeker niet wanneer er nog een aantal designkeuzes moeten 
worden gemaakt. 
 
Wij volgen het verhaal verder op en wachten af of er eind 2023 meer 
duidelijkheid zal zijn. Ik maak mij namelijk zorgen. Als het eiland er met 
vertraging komt en de TritonLink tijdelijk rechtstreeks op het Deense 
net moet worden aangesloten, zal dat het nut van die kabel in heel 
sterke mate onevenwichtig maken, wat niet in ons voordeel is. 
 

07.05  Bert Wollants (N-VA): Pour 

savoir exactement quelle sera 
l'incidence sur le calendrier, il faut 
attendre. Si la création de l'île éner-
gétique est retardée et si TritonLink 
doit être temporairement raccordé 
directement au réseau danois, l'uti-
lité de ce câble sera très déséquili-
brée.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
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08 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le récent rapport de 

l’Ecole de Guerre Economique" (55037823C) 

08 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het recente rapport 

van de Ecole de Guerre Economique" (55037823C) 
 

08.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, un article 

publié fin juin dans l'hebdomadaire d'information français L'Express fait 
état d'un travail de sape organisé par certaines fondations politiques 
allemandes contre la France, qui cherchent à affaiblir délibérément 
l'industrie nucléaire française. Cette situation est dénoncée dans un 
récent rapport de l'École de Guerre économique. 
 
Les fondations politiques allemandes citées pour affaiblir la filière nu-
cléaire française se nomment Rosa Luxemburg ou encore Heinrich 
Böll. Pour ce faire, elles utilisent la rédaction de documents au narratif 
antinucléaire, l'organisation de formations, des masterclass, etc., ainsi 
que l'alliance avec des ONG ou partis écologistes. 
 
Selon l'article, ce travail d'influence bénéficie de moyens financiers pu-
blics importants. La dotation publique consacrée à l'ensemble des fon-
dations politiques par le Bundestag ne cesse d'augmenter, atteignant 
690 millions d'euros pour l'année 2023. 
 
Madame la ministre, voici mes questions. Avez-vous pris connais-
sance de cet important rapport? Quelles conclusions politiques en ti-
rez-vous? Les fondations allemandes qui y sont citées sont-elles éga-
lement actives en Belgique? Malgré l'échec flagrant de la politique 
énergétique allemande Energiewende, exercent-elles une ingérence 
dans l'établissement de la politique énergétique de notre pays? 
 
Enfin, le rapport préconise la création d'une mission interministérielle 
de vigilance et de lutte contre les dérives des fondations politiques 
étrangères. Quelles mesures comptez-vous prendre pour lutter contre 
la menace d'ingérence des fondations politiques étrangères dans la 
politique économique et énergétique de notre pays? 
 

08.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): In juni berichtte het Franse 
weekblad L'Express over de pogin-
gen van Duitse politieke stichtingen 
om de Franse nucleaire industrie te 
ondermijnen en te verzwakken. De 
Ecole de Guerre Economique 
(EGE) heeft dat in een recent rap-
port aan de kaak gesteld.  
 
Deze Duitse stichtingen stellen an-
tinucleaire documenten op en or-
ganiseren opleidingen in samen-
werking met ngo's en groene par-
tijen. Ze krijgen veel overheidsmid-
delen en de dotatie die de Bun-
destag al deze politieke stichtingen 
verleent, gaat voortdurend in stij-
gende lijn.  
 
Draagt u kennis van dit rapport van 
de EGE? Welke politieke conclu-
sies trekt u hieruit? Zijn de ver-
melde Duitse stichtingen actief in 
België? Bemoeien zij zich met ons 
energiebeleid? Hoe zult u weer-
stand bieden tegen het gevaar voor 
inmenging van buitenlandse poli-
tieke stichtingen in ons econo-
misch en energiebeleid?  
 

08.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, les con-

clusions que l'École de Guerre économique tirent sont tout à fait con-
formes aux Traités de l'Union. Je respecte les choix des pays quant à 
leur mix énergétique et ne juge pas leur politique. 
 
Je fais tout mon possible pour que la faible fiabilité actuelle du parc 
nucléaire français n'affecte pas la Belgique - comme nous avons pu en 
discuter lors du débat d'actualité.  
 
Quant à l'ingérence des fondations étrangères dans la politique éco-
nomique et énergétique de notre pays, cette question ne relève pas de 
ma compétence. Nos services de renseignement militaire et civil sont 
habilités à combattre les opérations hostiles aux intérêts belges. Je 
vous propose donc d'adresser votre question aux ministres de tutelle 
- respectivement Mme la ministre Dedonder et M. le vice-premier mi-
nistre Van Quickenborne.  
 

08.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De conclusies van de 
EGE zijn in overeenstemming met 
de EU-verdragen. Ik eerbiedig de 
energiekeuzes van de lidstaten 
zonder ze te beoordelen.  
 
Ik lever inspanningen opdat de ge-
ringe betrouwbaarheid van het 
Franse nucleair park geen impact 
op ons land zou hebben.  
 
De inmenging van buitenlandse 
stichtingen in ons beleid is een be-
voegdheid van de ministers De-
donder en Van Quickenborne en 
onze inlichtingendiensten zijn ertoe 
gemachtigd om operaties die in-
druisen tegen onze belangen te be-
strijden.  
 

08.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je ferai 

cela et reviendrai éventuellement vers vous quand ils m'auront  

08.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik zal hierop terugkomen bij 
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répondu. 
 

u wanneer ik hun antwoord gekre-
gen heb.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La problématique du 

bruit causé par la centrale de stockage par batteries de Deux-Acren" (55037824C) 

09 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De door de 

batterijopslagcentrale van Deux-Acren veroorzaakte geluidsoverlast" (55037824C) 
 

09.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, vous 

nous avez fait part, à plusieurs reprises, de votre très grand intérêt pour 
les solutions de stockage par batteries. 
 
Le plus grand parc de batteries en Belgique a été mis en service en 
décembre 2022, à Deux-Acren, dans ma région, avec un important bat-
tage médiatique. 
 
Cependant, moins de six mois plus tard, ce site subit une importante 
désapprobation des riverains. Ces derniers, excédés, n'en peuvent 
plus de subir la pollution sonore, de jour comme de nuit, produite par 
ce parc de batteries. 
 
Madame la ministre, quelles sont les causes de cette pollution sonore? 
Comme vous êtes compétente pour les grandes installations de stock-
age, allez-vous interpeller vos collègues compétents en Région wal-
lonne pour mettre fin à ces nuisances? Si non, pour quelle raison? Ces 
nouvelles nuisances sont-elles de nature à remettre en cause votre 
politique de développement des parcs industriels de batteries de stock-
age? 
 

09.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Het grootste Belgische batte-
rijpark, in Deux-Acren, werd in de-
cember 2022 in gebruik genomen. 
Nog geen zes maanden later ligt 
het onder vuur van omwonenden, 
die klagen over geluidshinder. 
 
Wat zijn de oorzaken van die ge-
luidsoverlast? Zult u uw collega's 
van het Waals Gewest daarover 
aanspreken? Zet die geluidshinder 
uw beleid waarbij ingezet wordt op 
de ontwikkeling van batterijparken 
op losse schroeven?  
 

09.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, la pollu-

tion sonore affecte notre quotidien et n'est pas sans conséquence pour 
la santé. La Région wallonne est, dans le cas de Deux-Acren, respon-
sable pour la gestion du bruit dans l'environnement.  
 
Comme vous, j'ai appris, via la presse, qu'au début du mois de mai, la 
commune de Lessines avait reçu des plaintes de riverains. Les autori-
tés communales ont alors saisi les services de contrôle de la Ré-
gion wallonne qui s'occupent de ce genre de nuisances pour procéder 
à une mesure de l'intensité du bruit.  
 
Le bourgmestre de Lessines a indiqué que l'entreprise a elle-même 
reconnu qu'il y avait un souci et a commandité une analyse sonomé-
trique. De son côté, l'entreprise Corsica Sole a, toujours selon la 
presse, recherché la cause et s'est aperçue que les ventilateurs de 
batteries tournaient plus vite que ce qui était prévu à la base. Depuis 
quelque temps, la vitesse de rotation des ventilateurs a, selon la so-
ciété, été réduite. Les autorités communales indiquent, quant à elles, 
que la fréquence et l'intensité des nuisances sonores ont déjà diminué. 
 
Il est clair que si l'exploitant ne respecte pas les normes fixées, il s'ex-
pose à des problèmes. Si tel était le cas, je compte sur les services de 
la Région wallonne pour prendre les mesures nécessaires.  
 
Pour l'instant, je ne vois donc pas de raison de remettre en cause notre 
politique de développement de parcs industriels de batteries de stock-
age.  
 

09.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Voor Deux-Acren is het 
Waals Gewest verantwoordelijk 
voor de beheersing van het omge-
vingslawaai. 
 
De gemeente Lessen heeft klach-
ten ontvangen en het gemeentebe-
stuur heeft de controlediensten van 
het Waalse Gewest gevraagd om 
de geluidsintensiteit te meten. Het 
bedrijf heeft erkend dat er een pro-
bleem was en heeft een analyse 
van de geluidsmeting aange-
vraagd. Er werd bovendien onder-
zocht wat de geluidshinder veroor-
zaakte. De ventilatoren van de bat-
terijen draaiden blijkbaar sneller 
dan verwacht. Sindsdien werd de 
rotatiesnelheid van die ventilatoren 
verlaagd. Daardoor zijn ook de fre-
quentie en intensiteit van de ge-
luidshinder afgenomen. 
 
Ik zie voorlopig geen reden om ons 
beleid inzake de ontwikkeling van 
batterijparken ter discussie te stel-
len.  
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09.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je m'at-

tendais évidemment à cette réponse, mais je vous remercie d'avoir pris 
contact avec vos homologues en Région wallonne pour que le cadre 
existant au niveau des nuisances sonores puisse réagir et encadrer 
cette problématique. Je vais évidemment prendre des renseignements 
sur le terrain pour voir si effectivement, depuis la diminution de la vi-
tesse de rotation des ventilateurs, les nuisances décriées ont cessé ou 
s'il faut prendre d'autres mesures. 
 

09.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik zal me er ter plaatse van 
gaan vergewissen of de hinder ver-
dwenen is of dat er andere maatre-
gelen genomen moeten worden.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

10 Samengevoegde vragen van 

- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De waterstofclash met het Vlaams Gewest" 
(55038031C) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De waterstofclash met het Vlaams Gewest" 
(55038037C) 

10 Questions jointes de 

- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le clash avec la Région flamande au sujet de 
l'hydrogène" (55038031C) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le clash avec la Région flamande au sujet de 
l'hydrogène" (55038037C) 
 

10.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, zoals werd ge-

vreesd, zal het Vlaams Gewest volgens de krant De Tijd beroep aan-
tekenen bij het Grondwettelijk Hof, omdat u met de waterstofwet zoals 
die vorige week werd goedgekeurd, niet binnen uw bevoegdheden 
bent gebleven. Dat had mijns inziens via een gedragen waterstofaan-
pak vermeden kunnen worden. Wat wordt nu het vervolg? 
 
Hoe reageert u op de aankondiging? 
 
Komt er een nieuw overleg met de gewesten? 
 
In welke stappen voorziet u op dit vlak in het komende jaar? 
 
Welke gevolgen heeft dat voor de transitie op het vlak van waterstof? 
 

10.01  Bert Wollants (N-VA): Se-

lon le quotidien De Tijd, la Région 
flamande fera appel à la Cour 
constitutionnelle contre la loi sur 
l'hydrogène, qui a été adoptée ici la 
semaine dernière. La Région fla-
mande estime en effet que la mi-
nistre a outrepassé ses compé-
tences. 
 
Comment la ministre réagit-elle à 
cette annonce? Se concertera-t-
elle à nouveau avec les régions? 
Quelles initiatives envisage-t-elle 
de prendre pour l'année à venir? 
Quelles sont les conséquences 
pour la transition dans le domaine 
de l'hydrogène?  
 

10.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, ik verwijs 

naar onder andere onze exhaustieve bespreking van de waterstofwet, 
in casu wat de bevoegdheden betreft, het overleg en het advies van de 
Raad van State. 
 
Er is een aankondiging. Ik wacht af of er effectief beroep wordt aange-
tekend en zal dan advocaten aanstellen, die dezelfde argumentatie 
zullen aandragen. 
 
U hebt natuurlijk gelijk dat u mij ondervraagt. U bent Kamerlid en ik ben 
minister, maar ik stel vast dat de federale regering niet de enige is die 
wetgevende initiatieven neemt die vooruitlopen op het Europese gas-
pakket en die kaderen in bevoegdheden die elkeen heeft. Er is met 
name afgelopen vrijdag in Vlaanderen in eerste lezing ook een ontwerp 
van waterstofdecreet goedgekeurd, hoewel noch de invulling van de 
waterstofbevoegdheden, noch het gaspakket ondertussen veranderd 
zijn volgens uw redenering. U kunt de vraag dus evengoed omdraaien. 

10.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Je vous renvoie aux dis-
cussions approfondies que nous 
avons eues ici à propos de la loi sur 
l'hydrogène. S’il est interjeté appel, 
nous désignerons des avocats qui 
réitéreront nos arguments en la 
matière. 
 
Je constate que le gouvernement 
flamand lui-même anticipe le pro-
chain paquet gaz européen. En ef-
fet, il a approuvé un projet de dé-
cret sur l'hydrogène en première 
lecture vendredi dernier, sans me 
contacter à ce sujet. Nous avons 
pourtant communiqué très  
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Ik ben niet gecontacteerd geweest door Vlaanderen om te overleggen 
over de bevoegdheden. Nochtans hebben wij daarover in het kader 
van onze wet zeer sterk gecommuniceerd. 
 
Laten we dus focussen op wat de industrie echt nodig heeft. In dat licht 
zorgen wij van federale zijde voor de aanleg van de waterstofback-
bone. Dat is gericht op transport van waterstof. Dat staat samen met 
de aanstelling van een waterstofnetbeheerder in de wet, die wij hebben 
aangenomen. 
 
Misschien moet er wat minder tamtam gemaakt worden in de pers, wat 
minder verwijten heen en weer en wat meer werk op het terrein. 
 

clairement sur notre initiative légi-
slative. 
 
Concentrons-nous sur les besoins 
de l'industrie. Le gouvernement fé-
déral veillera à la construction 
d'une dorsale hydrogène, destinée 
à transporter l'hydrogène. Pour ce 
faire, nous désignerons un gestion-
naire du réseau d'hydrogène.  
 

10.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, wij zullen bekijken 

wat de advocaten ervan maken. Dan zijn wij inderdaad wel voor een 
tijdje vertrokken. 
 
U zegt dat er wat minder tamtam moet worden gemaakt. Ik kan alleen 
maar vaststellen dat de visies zeer ver uit elkaar liggen en dat niemand 
van de betrokken ministers echt stappen wil zetten in de andere rich-
ting. Dat helpt ons natuurlijk niet vooruit. 
 
De vraag is hoe het nu verder moet. Het is overigens niet het eerste 
dossier waarin men na een compromis uiteindelijk aangepaste wetge-
ving moet goedkeuren. Ik heb de indruk dat men het wellicht niet zal 
laten komen tot een effectief arrest van het Grondwettelijk Hof, maar 
dat het een methodiek is om alsnog tot een compromis te komen. Laat 
u mij gerust weten wanneer dat compromis bereikt wordt. 
 

10.03 Bert Wollants (N-VA): 

Force est de constater que les vi-
sions sont radicalement différentes 
et qu'aucun des ministres concer-
nés n'est prêt à faire un pas dans 
la direction opposée. J'espère 
néanmoins que nous n'en arrive-
rons pas à un arrêt de la Cour 
constitutionnelle et qu'un compro-
mis pourra encore être trouvé.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
La présidente: La question n° 55038066C de Mme Dierick est transformée en question écrite. 
 

11 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les fissures 

inquiétantes dans les éoliennes" (55038067C) 

11 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De zorgwekkende 

scheuren in windmolens" (55038067C) 
 

11.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la présidente, les 

médias se sont fait l'écho ce week-end d'importantes difficultés ren-
contrées par la branche éolienne de la société Siemens Gamesa, le 
dernier fabricant mondial d'éoliennes. 
 
Cette société est aux prises avec de sérieux problèmes techniques qui 
pourraient affecter une grande partie de sa production de turbines. On 
y parle de pales et de rotors défectueux, et on indique que la concep-
tion même des éoliennes pourrait être en cause. Le patron de Siemens 
souligne également des problèmes de logistique et d'approvisionne-
ment pouvant causer d'importants retards. Les investisseurs avertis-
sent aussi qu'il faudra des années pour les réparer. 
 
Ceci a entraîné une chute de près de 40 % du cours de l'action Sie-
mens Energy. Selon les spécialistes du secteur interrogés, l'industrie 
éolienne européenne serait en bonne voie pour se crasher au profit de 
technologies chinoises, qui n’en demandaient pas tant. 
 
Mes questions sont les suivantes: combien d'éoliennes de marque Sie-
mens Gamesa sont présentes en Belgique? Avez-vous contacté l'en-
treprise concernée? Disposez-vous d'une analyse technique complète 

11.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Volgens mediaberichten zou 
Siemens Gamesa, 's werelds op 
één na grootste windturbinefabri-
kant, technische problemen onder-
vinden die de productie zouden 
kunnen beïnvloeden. Sommige 
wieken en rotors zouden gebreken 
vertonen en het ontwerp van de 
windturbines zelf zou ter discussie 
staan. Het hoofd van Siemens ver-
klaart dat logistieke en leverings-
problemen tot grote vertragingen 
kunnen leiden. Beleggers waar-
schuwen dat het jaren zal duren 
om de schade te herstellen. De 
aandelenkoers van Siemens 
Energy is met bijna 40 % gedaald. 
Volgens de experts stevent de Eu-
ropese windindustrie op een crash 
af, ten gunste van de Chinese  
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du problème, en particulier en matière de mécanique de la rupture? 
Comment se fait-il que ces défauts n'aient pas été identifiés dès l'ori-
gine? Quelles procédures de réparation vont-elles être mises au point? 
Quel impact ceci peut-il avoir sur notre sécurité d'approvisionnement 
actuelle et future? Des subsides supplémentaires vont-ils être deman-
dés par les promoteurs, qui réalisent pourtant déjà – nous le savons – 
d'importants surprofits? Quelles garanties pouvons-nous donner que 
les objectifs belges en matière d'énergies renouvelables seront at-
teints? Enfin, quelles conclusions politiques tirez-vous de cette situa-
tion? 
 

technologieën. 
 
Hoeveel windturbines van Siemens 
Gamesa staan er in België? Hebt u 
contact met het bedrijf opgeno-
men? Beschikt u over een techni-
sche analyse van het probleem? 
Waarom werden die defecten niet 
van in het begin vastgesteld? 
Welke herstellingsprocedures zul-
len er ontwikkeld worden? Welke 
impact zal dit op onze bevoorra-
dingszekerheid hebben? Zullen de 
promotors bijkomende subsidies 
aanvragen? Kunt u garanderen dat 
de Belgische doelstellingen inzake 
hernieuwbare energie gehaald zul-
len worden? Welke politieke con-
clusies trekt u uit de situatie?  
 

11.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame la présidente, j’ai 

déjà pris contact avec le fournisseur concerné la semaine dernière 
pour demander plus d’informations concernant ces problèmes annon-
cés dans la presse. Je comprends que la communication de la société 
en question ne concerne pas les éoliennes en mer mais uniquement 
les éoliennes terrestres. Ce faisant, je comprends qu’il s’agit principa-
lement de l’éolienne de type 5.X dont aucune ne semble être installée 
en Belgique. On n’observe donc pas d’impact sur la sécurité d’appro-
visionnement. Vous m’interrogez également sur les effets sur les sub-
sides mais je ne peux que vous renvoyer aux régions puisqu’il s’agit 
d’éoliennes terrestres, mais apparemment je pense aussi que la ques-
tion sera sans objet puisqu’aucune de ce type n’est installée en Bel-
gique. 
 
Je ne vais pas commenter ici l'aspect technique des choses car ce 
n'est pas à nous de spéculer à ce sujet. C'est principalement au sec-
teur de chercher et trouver une solution ainsi que de communiquer de 
manière transparente à ce sujet. Les fournisseurs sont évidemment 
essentiels pour atteindre nos objectifs en matière d'énergie renouve-
lable et c'est précisément pour cette raison que nous avons également 
entamé des discussions avec l'industrie lors du sommet d'Ostende en 
avril afin d'examiner les mesures permettant l'augmentation néces-
saire et durable de la production en Europe. Les discussions à ce sujet 
sont également en cours au sein du NSEC. 
 

11.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Vorige week heb ik de le-
verancier om informatie gevraagd. 
De mededeling van het bedrijf 
heeft enkel betrekking op onshore-
windturbines. Het gaat blijkbaar 
over de windturbines van het type 
5.X, die niet in België geïnstalleerd 
zouden zijn. Er is dus geen impact 
op de bevoorradingszekerheid. 
Wat de subsidies betreft, daar het 
over onshorewindturbines gaat, 
verwijs ik u naar de gewesten.  
 
Het is niet aan ons om te specule-
ren over het technische aspect. De 
sector moet een oplossing vinden 
en transparant over de zaak com-
municeren. De leveranciers spelen 
een essentiële rol in het bereiken 
van onze doelstellingen inzake her-
nieuwbare energie, en daarom 
hebben we gesprekken met hen 
opgestart op de top in Oostende en 
in het kader van de NSEC om de 
stroomproductie in Europa vol-
doende en op een duurzame ma-
nier te verhogen.  
 

11.03  Marie-Christine Marghem (MR): Je remercie la ministre pour 

sa réponse. Tout d'abord, elle est rassurante en ce qui concerne l'utili-
sation de produits venant de Siemens Gamesa dans le parc offshore, 
faisant partie de votre compétence exclusive. Apparemment, il s'agirait 
plutôt de problèmes que l'on rencontre dans le cadre des éoliennes 
offshore. Je vais donc faire en sorte que des questions soient posées 
à ce sujet au niveau de pouvoir concerné. L'industrie doit communiquer 
de manière transparente sur ce type de problème et je suis heureuse 
d'entendre que cela ne remet pas en cause les objectifs en matière de 
renouvelable tels que fixés et auxquels la Belgique doit répondre. Je 
reviendrai vers vous après avoir reçu une réponse si un aspect fédéral 

11.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): U stelt ons gerust in verband 
met het gebruik van de producten 
van Siemens Gamesa in de wind-
parken. Er zouden veeleer proble-
men zijn met offshorewindturbines. 
Ik zal ervoor zorgen dat er vragen 
gesteld worden aan het bevoegde 
beleidsniveau. De industrie moet 
transparant communiceren over 
deze problemen. Ik ben blij dat dit 
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revient dans les réponses qui concernent le niveau régional. 
 

de doelstellingen inzake hernieuw-
bare energie niet op de helling zet.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

12 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La procédure de 

nomination du comité de direction de la CREG" (55038068C) 

12 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De procedure voor 

de benoeming van het directiecomité van de CREG" (55038068C) 
 

12.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

interrogeais ce 9 mai 2023 concernant la procédure de nomination du 
comité de direction de la CREG. Pourriez-vous m'indiquer où en est 
cette procédure? Des candidates aptes ont-elles été identifiées dans 
la procédure? Avez-vous eu vos entretiens complémentaires avec les 
candidates considérées comme aptes? Un équilibre à la fois linguis-
tique et de genre sera-t-il possible? Des recours contre cette procédure 
ont-ils eu lieu et quel est, le cas échéant, leur résultat? 
 
Des recours contre l'arrêté royal du 16 avril 2023, publié le 20 avril 
2023, modifiant l'arrêté royal du 13 juillet 2012 relatif à la procédure de 
nomination et au statut du président et des membres du comité de di-
rection de la Commission de Régulation de l’Électricité et du Gaz, et 
modifiant l'arrêté royal du 3 mai 1999 fixant les règles applicables à ces 
fonctions, ont-ils eu lieu? 
 
Quelle est la situation du recours pris contre l'arrêté ministériel du 
15 janvier 2021 suspendant la procédure lancée en 2018? 
 
Dans le contexte énergétique que nous connaissons, il est indispen-
sable de disposer d'une CREG forte, disposant de toutes ses compé-
tences et de la pleine indépendance qui lui est nécessaire pour accom-
plir ses missions. 
 

12.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Hoe staat het met de proce-
dure voor de benoeming van het di-
rectiecomité van de CREG? Wer-
den er geschikte kandidaten ge-
vonden? Hebt u bijkomende ge-
sprekken gevoerd met deze kandi-
daten? Is het mogelijk om een taal- 
en genderevenwicht in acht te ne-
men? Werden er bezwaarprocedu-
res ingesteld? Zo ja, wat is daarvan 
het resultaat?  
 
Werd er bezwaar aangetekend te-
gen het koninklijk besluit van 
16 april 2023 tot wijziging van het 
koninklijk besluit van 13 juli 2012 
betreffende de benoemingsproce-
dure en het administratief statuut 
van de voorzitter en de leden van 
het directiecomité van de CREG? 
Hoe staat het met de bezwaarpro-
cedure tegen het ministerieel be-
sluit van 15 januari 2021 die de 
procedure van 2018 opschort?  
 
We hebben nood aan een sterke 
en onafhankelijke CREG!  
 

12.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, comme 

déjà évoqué lors de la question de M. Wollants au mois d'avril dernier, 
l'arrêté royal du 13 juillet 2012 fixe la procédure à suivre pour les no-
minations au comité de direction de la CREG. Cette procédure com-
prend un appel à candidatures, une procédure de sélection via Se-
lor/Travaillerpour.be et un entretien complémentaire avec la ministre. 
 
Le 9 mai 2022, un appel à candidatures en vue de la désignation des 
membres du comité de direction de la CREG a été publié au Moniteur 
belge. À la suite de cela, une procédure de sélection a été menée par 
Selor et un entretien complémentaire a été mené par mes soins. J'ai 
toutefois proposé de ne pas encore prendre de décision sur les nomi-
nations mais de lancer un nouvel appel à candidatures pour les 
membres du comité de direction en charge de la gestion administrative 
et de la gestion des prix. Cette procédure de sélection est maintenant 
en cours. 
 
Grâce à l'autre modification et à une modification apportée par cet ar-
rêté royal, un meilleur équilibre entre les hommes et les femmes est 

12.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Het koninklijk besluit van 
13 juli 2012 bepaalt de procedure 
voor benoemingen in het directie-
comité van de CREG. Die proce-
dure omvat een oproep tot kandi-
daatstelling, een selectie door Wer-
kenvoor.be en een gesprek met de 
minister. Na de publicatie van de 
oproep tot kandidaatstelling in het 
Belgisch Staatsblad, heeft Werken-
voor.be een selectie uitgevoerd en 
heb ik een bijkomend gesprek met 
de kandidaten gehad.  
 
Ik heb nog geen beslissing geno-
men over de benoeming, maar heb 
een nieuwe oproep tot kandidaat-
stelling uitgeschreven voor de le-
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privilégié. Comme le prévoit l'article 8, § 1 de l'arrêté royal du 13 juil-
let 2012, j'aurai un entretien supplémentaire avec les candidats propo-
sés par Selor/Travaillerpour.be. Ce n'est qu'à ce moment-là que la nou-
velle condition relative au genre entre en jeu et non au moment de 
l'appel à candidatures. La nouvelle règle de l'article 8, § 2 selon la-
quelle le comité de direction ne doit pas compter plus de deux 
membres d'un même genre n'entre en jeu que dans la mesure où les 
candidats sont jugés également aptes à occuper le même poste après 
comparaison mutuelle. Il est donc parfaitement possible que plusieurs 
candidats masculins et féminins se présentent et que plus de la moitié 
du comité exécutif soit composée d'hommes si les candidates fémi-
nines n'ont pas été jugées également aptes. 
 
En ce qui concerne le calendrier de sélection en cours, comme vous 
pouvez le lire sur le site web de Selor/Travaillerpour.be, les candida-
tures pouvaient être déposées jusqu'au 26 avril 2023. Je n'ai pas en-
core reçu de liste de candidats adéquats de la part de Selor/Travailler-
pour.be et je n'ai en ce moment pas eu d'entretiens supplémentaires 
mais cela va changer dans les jours ou dans les semaines qui vien-
nent. En effet, la procédure est terminée à leur niveau. 
 
Il n'y a pas eu de recours contre l'arrêté royal du 16 avril 2023. Je n'ai 
pas non plus connaissance d'un recours contre les procédures de sé-
lection en cours. Actuellement, une procédure est pendante devant le 
Conseil d'État contre la procédure dont M. Thierry a pris l'initiative 
contre le MB du 15 mars 2021, interrompant la procédure de sélection 
lancée par vous en 2018 pour la fonction de président. Aucune date 
d'audience n'a été fixée à ce jour, près d'un an après l'échange des 
derniers mémoires. Néanmoins, comme j'ai déjà eu l'occasion de le 
dire lors des précédentes questions qui ont été posées à ce sujet, le 
rapport que nous avons reçu de l'auditeur était positif pour l'État belge. 
 

den van het directiecomité die in-
staan voor het beheer en de prij-
zen. Dankzij het nieuwe koninklijk 
besluit wordt een beter gender-
evenwicht bevorderd. Zoals vast-
gesteld in het koninklijk besluit van 
2012 zal ik een gesprek voeren 
met de kandidaten die door Wer-
kenvoor.be voorgedragen worden. 
Pas op dat moment zal de nieuwe 
gendervoorwaarde spelen.  
 
Er kunnen zich dus meerdere man-
nelijke én vrouwelijke kandidaten 
aanmelden, en het directiecomité 
kan voor meer dan de helft uit man-
nen samengesteld zijn als de vrou-
welijke kandidaten niet geschikt 
bevonden werden. 
 
Voor de lopende selectieprocedure 
kon men zijn kandidatuur indienen 
tot 26 april 2023. De procedure is 
thans afgerond, en ik zou de lijst 
van geschikte kandidaten binnen-
kort moeten ontvangen. 
 
Er werd geen bezwaar aangete-
kend tegen het koninklijk besluit 
van 16 april 2023, noch tegen de 
lopende selectieprocedure. Wel 
loopt er een procedure bij de Raad 
van State tegen de procedure die 
de heer Thierry heeft ingesteld te-
gen het ministerieel besluit van 
15 maart 2021, waarbij de in 2018 
door u opgestarte procedure voor 
de aanstelling van een voorzitter 
afgebroken werd. Er werd nog 
geen zittingsdatum vastgelegd, 
maar het verslag van de auditeur is 
positief voor de Belgische Staat.  
 

12.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, merci 

pour votre réponse. Nous allons suivre l'évolution de ce dossier, dans 
le droit fil – auquel vous adhérez, je pense – d'une CREG renouvelée, 
forte et indépendante. 
 

12.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik zal dit dossier verder op-
volgen, met het oog gericht op een 
vernieuwde, sterke en onafhanke-
lijke CREG.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 

 

13 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les contestations de 

Synatom et d’Electrabel contre la décision du 16 décembre 2022" (55038070C) 

13 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De bezwaren van 

Synatom en Electrabel tegen de beslissing van 16 december 2022" (55038070C) 
 

13.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la présidente, cette 

question doit être modifiée au vu de l'actualité car un récent article de 
presse indiquait qu'ENGIE Electrabel et Synatom n'introduiraient pas 

13.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Gelet op de actualiteit moet 
deze vraag geherformuleerd  
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de recours dans ce cadre. 
 
Il me semble néanmoins important de faire évoluer cette question dif-
féremment. La situation est évolutive avec Synatom et Electrabel eu 
égard au dernier contrat signé. 
 
Dans ce cadre, toutes les discussions sont-elles aplanies? Au-delà de 
cette déclaration de ne pas introduire de recours, toutes les questions 
sont-elles résolues? 
 
Les indications apparues dans la presse et que je cite dans ma ques-
tion sont-elles confirmées par la ministre? 
 

worden.  
 
Ten gevolge van de overeenkomst 
die recent ondertekend werd, ver-
andert de situatie met betrekking 
tot Synatom en Electrabel. Zijn alle 
plooien gladgestreken? We weten 
nu dat er geen beroep aangete-
kend zal worden, maar zijn daar-
mee alle problemen opgelost? 
Worden de inlichtingen in de pers, 
waarnaar ik in mijn vraag verwijs, 
bevestigd?  
 

13.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame la présidente, la 

Commission des provisions nucléaires a pris sa décision définitive sur 
la révision triennale 2022 suite à la procédure de concertation qui s'est 
clôturée le 7 juillet 2023. 
 
La Commission a maintenu les principaux éléments de calcul qui ont 
conduit à l'augmentation de 2,9 milliards d'euros des provisions nu-
cléaires à la fin 2022. Pendant la concertation entre Synatom, Electra-
bel et la Commission, certains éléments de coûts et d'appréciation de 
risques ont été analysés suite à de nouvelles informations et clarifica-
tions transmises par l'opérateur nucléaire et Synatom. 
 
La Commission a décidé de revoir sa position sur un certain nombre 
d'éléments de coût. L'impact définitif sur des provisions nucléaires à la 
suite de cette décision ne m'est pas encore connu. Comme la loi du 
12 juillet 2022 le prévoit dans son article 6, §4, la partie concernée peut 
faire appel de cet avis ou de cette décision auprès de la Cour des mar-
chés dans un délai de 30 jours à compter de la notification. Electrabel 
et Synatom peuvent donc introduire un recours jusqu'au 7 août 2023. 
 
Dans le cas des négociations avec ENGIE relatives aux prolongations 
de Doel 4 et Tihange 2, la prime de risque a été calculée sur les provi-
sions nucléaires telles qu'estimées à la fin de 2022. Cette prime de 
risque a donc pour but principal de couvrir les dépenses imprévues qui 
ne sont pas encore couvertes dans les provisions de l'opérateur nu-
cléaire. 
 

13.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Naar aanleiding van de 
overlegprocedure die op 7 juli 2023 
afgerond werd, heeft de Commis-
sie voor nucleaire voorzieningen 
haar definitieve beslissing met be-
trekking tot de driejaarlijkse revisie 
2022 genomen. Ze handhaaft de 
voornaamste berekeningselemen-
ten die geleid hebben tot de verho-
ging van de nucleaire voorzienin-
gen met 2,9 miljard euro. Tijdens 
het overleg tussen Synatom, Elec-
trabel en de Commissie voor nucle-
aire voorzieningen werden be-
paalde elementen met betrekking 
tot de kosten en de risicoanalyse 
tegen het licht gehouden, naar 
aanleiding van nieuwe informatie 
die door de nucleaire operator en 
Synatom verstrekt werd.  
 
De commissie heeft beslist haar 
standpunt over bepaalde kostenas-
pecten te herzien. Ik weet nog niet 
welke impact die beslissing uitein-
delijk op de voorzieningen zal heb-
ben. Electrabel en Synatom kun-
nen tot 7 augustus 2023 hoger be-
roep aantekenen. 
 
In het kader van de onderhandelin-
gen over de levensduurverlenging 
van Doel 4 en Tihange 2 werd de 
risicopremie berekend op basis 
van de eind 2022 geraamde nucle-
aire voorzieningen. Die premie is 
voornamelijk bedoeld om onvoor-
ziene uitgaven die nog niet gedekt 
zijn in de voorzieningen van de nu-
cleaire exploitant te dekken.  
 

13.03  Marie-Christine Marghem (MR): Je remercie la ministre pour 

sa réponse que je vais analyser de manière particulièrement attentive, 
tout en sachant qu'il reste des évolutions possibles que je suivrai avec 
la même attention. 

13.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Er zijn nog ontwikkelingen 
mogelijk die ik op de voet zal vol-
gen.  
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L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

14 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La liste précise des 

travaux de jouvence pour la prolongation de Doel 4 et Tihange 3" (55038072C) 

14 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De exacte lijst van 

de renovatiewerken voor de levensduurverlenging van Doel 4 en Tihange 3" (55038072C) 
 

14.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la présidente, je pré-

viens que sur cette question, je vais insister lourdement. Si je n’ai pas 
de réponse, je reviendrai ultérieurement, jusqu’au moment où j’aurai la 
réponse. 
 
Madame la ministre, lors de la séance plénière du 29 juin dernier, nous 
avons eu l'occasion de vous féliciter, ainsi que le premier ministre, pour 
l'accord conclu avec ENGIE dans le cadre de la prolongation de Doel 4 
et de Tihange 3. Depuis lors, nous avons pu survoler quelque peu les 
accents de cet accord sur le fond. Je dis "quelque peu", parce que c’est 
vraiment cela. Nous ne connaissons pas encore les détails, et nous 
souhaiterions les connaître le plus rapidement possible. 
 
D’ailleurs, en commission de l’Énergie le 4 juillet dernier, vous avez 
commencé à aborder le contenu de l'accord, mais toujours globale-
ment. J'ai entre-temps eu l'occasion d'analyser en détail le compte-
rendu de cette réunion et vos réponses. 
 
À présent, je trouve qu’il est normal d’essayer d'approfondir certaines 
questions de manière plus détaillée. Toute la suite des questions, à 
partir de celle-ci, en témoignent. J’estime que ce sont des questions 
de première importance. 
 
La prolongation des centrales nucléaires de Doel 4 et Tihange 3 né-
cessitera une série de travaux. Cet aspect a évidemment été au cœur 
de vos négociations. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous dès lors transmettre à la commis-
sion la liste précise, établie par l’exploitant Electrabel, des travaux de 
jouvence qui sont prévus pour la mise à niveau de Doel 4 et de Ti-
hange 3 dans le cadre de leur prolongation de dix ans? 
 

14.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Als ik geen antwoord krijg, 
zal ik daarop blijven aandringen. 
Op 29 juni hebben we u tijdens de 
plenaire vergadering gefeliciteerd 
met het akkoord dat met ENGIE 
Electrabel gesloten werd aan-
gaande de verlenging van de le-
vensduur van Doel 4 en Tihange 3. 
Sindsdien hebben we bepaalde as-
pecten oppervlakkig besproken. 
We willen graag zo snel mogelijk 
ingelicht worden over de ins en 
outs van de overeenkomst. Het is 
tijd om bepaalde cruciale aspecten 
met meer diepgang te behandelen. 
Voor de verlenging van de levens-
duur van Doel 4 en Tihange 3 zul-
len er werken uitgevoerd moeten 
worden en dat was een centraal 
punt tijdens de onderhandelingen. 
 
Kunt u de gedetailleerde lijst van 
de door de uitbater geplande wer-
ken overmaken?  
 

14.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame la présidente, ma-

dame Marghem, dans l’EIE-MER soumise à consultation publique, le 
SCK-CEN avait fait une première liste préliminaire des travaux à con-
sidérer dans le cadre de cette évaluation environnementale. Je ne 
peux que vous conseiller sa lecture. Elle se trouve sur le site web du 
SPF Économie. 
 
Je vous en résume les principaux éléments: "Amélioration de concep-
tion, gestion des températures extrêmes, renforcement des centres de 
planification d’urgence, robustesse du refroidissement des piscines 
pour combustible nucléaire irradié, gestion de l'obsolescence: tous les 
systèmes, structures et composants liés à la sûreté doivent démontrer 
que leur qualification reste valable dans la nouvelle période d'exploita-
tion." 
 
Cela peut se faire soit par le biais d'un dossier de justification, ce qui 
nécessite les travaux d'études nécessaires, soit par le remplacement 
éventuel de ces composants avant qu'ils ne dépassent leur durée de 

14.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: SCK-CEN heeft in het 
aan een openbare raadpleging on-
derworpen milieueffectenrapport 
een preliminaire lijst opgenomen 
met werken die overwogen moeten 
worden voor de evaluatie van de 
milieu-impact. Dat behelst onder 
meer de verbetering van het ont-
werp, het beheer van extreme tem-
peraturen, de versterking van de 
noodplanningscentra en de ro-
buustheid van het koelsysteem 
voor de bassins voor de verbruikte 
splijtstof.  
 
Wat het beheer van de veroudering 
betreft, moet de geldigheid van de 
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vie qualifiée. Sur la base des connaissances actuelles, l'Agence fédé-
rale de contrôle nucléaire (AFCN) estime que les composants méca-
niques majeurs - cuve du réacteur, couvercle du réacteur, générateur 
de vapeur - n'ont pas besoin d'être remplacés. Pour les autres compo-
sants mécaniques plus petits - pompes, vannes, équipements élec-
triques, instrumentation, ouvrage de génie civil -, il n'existe pas de vue 
complète sur les travaux de remplacement possibles tant que l'exploi-
tant n'a pas terminé ces études. Il ne peut donc être exclu pour le mo-
ment que ces travaux de remplacement entraînent des effets pos-
sibles, qui seraient toutefois de nature limitée. 
 
Outre les améliorations de la conception et la gestion de l'obsoles-
cence, l'AFCN a également identifié les ressources humaines comme 
un facteur à ne pas sous-estimer pour une exploitation à long terme. 
La liste effective des travaux à réaliser dans le cadre de l'exploitation 
à long terme (LTO) de Doel 4 et Tihange 3 peut encore évoluer en con-
certation entre l'exploitant Electrabel et l'AFCN. Pour plus d'informa-
tions à ce sujet, je vous renvoie vers ma collègue la ministre de tutelle 
de l'AFCN, Mme Verlinden. 
 
Comme expliqué en commission la semaine dernière, en raison de 
cette incertitude, nous avons choisi de baser le strike price sur les 
coûts réels, avec des incitations à maintenir des coûts bas en tenant 
bien entendu compte des exigences de la sûreté nucléaire. 
 

veiligheidsgerelateerde systemen, 
voorzieningen en componenten 
voor de nieuwe exploitatieperiode 
aangetoond worden, ofwel via een 
verantwoordingsdossier op basis 
van studies, ofwel door de vervan-
ging ervan. Het FANC is van oor-
deel dat grote mechanische com-
ponenten niet vervangen moeten 
worden. Voor de kleinere onderde-
len zullen we pas een volledig 
beeld van de noodzakelijke werken 
hebben als de studies van de ex-
ploitant afgerond zijn. Het FANC is 
ook van oordeel dat het belang van 
de human resources niet onder-
schat mag worden voor de lange-
termijnexploitatie. Voor meer infor-
matie verwijs ik u naar de minister 
die bevoegd is voor het FANC. 
Daar het nog niet duidelijk is welke 
werken er uitgevoerd moeten wor-
den, hebben we ervoor gekozen de 
strike price op de werkelijke kosten 
te baseren, met stimulansen om de 
kosten laag te houden zonder dat 
daardoor de nucleaire veiligheid in 
het gedrang komt.  
 

14.03  Marie-Christine Marghem (MR): Je remercie la ministre pour 

ce début de réponse, qui est relativement intéressant, bien qu'il reste 
assez conceptuel et général. Il est évident que, dans une négociation 
de cette ampleur, puisque l'État intervient à travers un véhicule juri-
dique, la SPV, à 50 %, dans le cadre de cette prolongation, et supporte 
dès lors pour moitié les charges qui sont liées à la mise à niveau des 
réacteurs pour qu'ils puissent continuer à produire au-delà de l'âge de 
40 ans pendant 10 ans, l'État ne peut se limiter à une approche globale 
et conceptuelle. Il doit, à tout le moins, plonger dans les détails, certes 
évolutifs, des coûts qui seront à supporter pour la mise à niveau de ces 
centrales. Je reviendrai bien sûr avec cette question pour connaître 
cette évolution. 
 
J'ai eu l'occasion lors de notre dernier échange de citer tous les élé-
ments dont je connais l'existence et qui montrent déjà que ces réac-
teurs sont très à niveau. Pour dire les choses directement et de ma-
nière ciblée, le danger existe toujours que l'évaluation qui est faite soit 
une évaluation exagérée qui alourdisse de manière anormale les coûts 
et qui finalement désavantage l'État. Et comme vous le savez, l'État, 
c'est à la fois le gouvernement, mais aussi tous les citoyens, ceux qui 
investissent dans cette prolongation de dix ans pour avoir une énergie 
abordable, décarbonée et sûre. 
 
Il est donc très important de commencer à affiner précisément la liste 
exacte des travaux et leur coût réel pour que l'on sache à quoi le gou-
vernement belge s'est engagé dans cette transaction. Je reviendrai là-
dessus lors de questions ultérieures. 
 

14.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Dat is interessant, maar het 
blijft algemeen en theoretisch. Aan-
gezien de Staat via de SPV voor 
50 % bijdraagt en dus 50 % van de 
lasten zal dragen voor het upgra-
den van de reactors zodat ze tien 
jaar langer elektriciteit kunnen blij-
ven produceren, moet hij bij derge-
lijke onderhandelingen weten hoe 
de kosten in de loop van de tijd zul-
len evolueren. Tijdens onze jong-
ste gedachtewisseling heb ik alle 
elementen opgesomd waaruit blijkt 
dat deze reactors ruim aan de nor-
men voldoen. Er is altijd een risico 
dat de evaluatie te ver gaat, wat tot 
abnormaal hoge kosten en dus een 
benadeling van de Staat leidt. We 
moeten dus eerst de lijst van de 
werken en de kosten ervan verfij-
nen om te weten waartoe de Belgi-
sche regering zich verbonden 
heeft.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
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15 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La valorisation des 

centrales nucléaires Doel 4 et Tihange 3" (55038073C) 

15 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De waardering van 

de kerncentrales Doel 4 en Tihange 3" (55038073C) 
 

15.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, dans la 

lignée des questions plus précises relativement à la prolongation de 
Doel 4 et Tihange 3, pourriez-vous m'indiquer quelle valorisation a été 
considérée pour les centrales nucléaires amorties Doel 4 et Tihange 3 
dans le cadre de la SPV? Celles-ci sont, en effet, amorties depuis un 
certain temps.  
 

15.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Welke waardering werd er in 
het kader van het SPV in aanmer-
king genomen voor de afgeschre-
ven kerncentrales Doel 4 en Ti-
hange 3? Die centrales zijn inder-
daad al enige tijd afgeschreven.  
 

15.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, il a été 

convenu dans l'accord que les réacteurs nucléaires seraient transférés 
à la joint-venture entre l'État belge et Electrabel sans qu'aucune com-
pensation soit demandée par l'entreprise. 
 

15.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: In het akkoord staat dat 
de kernreactors overgedragen wor-
den aan de joint venture tussen de 
Belgische Staat en Electrabel zon-
der enige compensatie voor het be-
drijf.  
 

15.03  Marie-Christine Marghem (MR): C'est une première indication, 

mais cela ne nous dit toujours pas quel est l'état d'amortissement de 
Doel 4 et Tihange 3. Je peux supposer, mais je le vérifierai, qu'il a été 
considéré – parce que c'est une vérité – qu'elles étaient complètement 
amorties et que, dès lors, leur valeur confinait à zéro.  
 
En tout cas, je ne m'engage pas plus avant sur le terrain et viendrai 
vous poser une autre question ultérieurement.  
 

15.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Dat is een aanwijzing, maar 
het zegt niets over de afschrijving 
van deze kerncentrales. Ik neem 
aan dat men ze als volledig afge-
schreven beschouwd heeft en dat 
hun waarde dus omzeggens nihil 
was.  
 
Ik zal u hierover opnieuw vragen 
stellen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

16 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le véhicule 

NuclearCo envisagé par ENGIE" (55038075C) 

16 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De mogelijke 

oprichting van het vehikel NuclearCo door ENGIE" (55038075C) 
 

16.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, lors de 

notre dernière commission du 4 juillet dernier, la question de la création 
de NuclearCo, filiale intermédiaire entre ENGIE et NuclearSub, avait 
été posée. 
 
Vu l'inquiétude importante qui est apparue au sein du personnel d'EN-
GIE Electrabel à ce sujet, pourriez-vous m'indiquer si, à ce jour, la 
création de NuclearCo par ENGIE est toujours envisagée? Si oui, pour-
riez-vous m'indiquer avec précision les actifs et sociétés qui compose-
ront NuclearCo?  
 
La société Tractebel Engineering, bureau d'études dont les experts du 
secteur savent qu'il est indispensable au fonctionnement des centrales 
nucléaires, fera-t-elle partie de NuclearCo? Dans la négative, quel 
mode de contractualisation sera-t-il envisagé entre NuclearCo, Nu-
clearSub, et la société Tractebel Engineering? Synatom sera-t-elle la 
filiale de NuclearCo? 
 

16.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Het personeel van ENGIE 
Electrabel maakt zich zorgen over 
de oprichting van NuclearCo, een 
tussenvehikel tussen ENGIE en 
NuclearSub. 
 
Is ENGIE nog steeds van plan om 
NuclearCo op te richten? Zo ja, uit 
welke activa en vennootschappen 
zal NuclearCo bestaan? 
 
Zal Tractebel Engineering, het stu-
diebureau dat cruciaal is voor de 
werking van de kerncentrales, deel 
uitmaken van NuclearCo? Zo niet, 
hoe zullen NuclearCo, NuclearSub 
en Tractebel Engineering zich  
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contractueel tot elkaar verhouden? 
 
Wordt Synatom de dochteronder-
neming van NuclearCo?  
 

16.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, comme 

cela a été dit en commission, la semaine dernière, les centrales nu-
cléaires seront exploitées par une entité dont le nom de travail est Nu-
clearCo dans l'accord. Cette entité correspondra à la partie euro-
péenne d'Electrabel. (Brouhaha) 
 

16.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De kerncentrales zullen 
uitgebaat worden door NuclearCo. 
Die entiteit zal overeenkomen met 
het Europese deel van Electrabel.  

16.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, pourriez-

vous répéter votre réponse car il est difficile de comprendre quand 
d'autres parlent?   
 

 

16.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Je recommence donc ma 

réponse.  
 
Comme je l'ai dit en commission la semaine dernière, les centrales nu-
cléaires seront exploitées par une entité dont le nom de travail est Nu-
clearCo dans l'accord. C'était déjà le cas en janvier. Cette entité cor-
respondra à la partie européenne d'Electrabel. C'était aussi déjà le cas 
en janvier. 
 
Il y a deux options. Soit la partie européenne d'Electrabel est retirée 
d'Electrabel et devient une nouvelle entité avec le nom de travail Nu-
clearCo. Soit Electrabel reste l'actuelle Electrabel et les parties non 
européennes sont retirées de l'actuelle Electrabel. Cette dernière op-
tion est la plus probable.  
 
Synatom fait partie de l'actuelle Electrabel et restera également une 
filiale de l'entité exploitant les centrales nucléaires à l'avenir, donc pro-
bablement toujours Electrabel. Tractebel Engineering ne fait actuelle-
ment pas partie d'Electrabel mais du groupe ENGIE. Electrabel a donc 
déjà des contrats avec ce bureau d'études, tout comme NuclaerCo 
aura des contrats avec Tractebel Engineering si NuclearCo devient le 
nouvel exploitant. 
 

16.04 Minister Tinne Van der 

Straeten: De kerncentrales zullen 
uitgebaat worden door NuclearCo. 
Die entiteit zal overeenkomen met 
het Europese deel van Electrabel. 
Er zijn twee opties: ofwel wordt het 
Europese deel van Electrabel Engi-
neering afgesplitst als NuclearCo, 
ofwel blijft het huidige Electrabel 
bestaan, zij het zonder de niet-Eu-
ropese delen ervan. Dat laatste is 
de meest waarschijnlijke optie.  
 
Synatom maakt deel uit van Elec-
trabel en zal een dochterbedrijf blij-
ven van de entiteit die de kerncen-
trales uitbaat. Tractebel Enginee-
ring maakt geen deel uit van Elec-
trabel, maar van ENGIE. Electrabel 
heeft dus al contracten met dat stu-
diebureau, net zoals NuclearCo 
contracten met Tractebel Enginee-
ring zal sluiten, als dat vehikel de 
nieuwe uitbater wordt.  
 

16.05  Marie-Christine Marghem (MR): Je ne vois pas la différence 

entre les deux branches de l'alternative. Vous dites que la partie euro-
péenne est retirée d'Electrabel et devient NuclearCo, ou bien autre 
chose, mais qui ressemble vraiment à ce que vous venez de dire, 
comme si les deux choses étaient semblables. Quelle est la différence 
qui existe entre les deux? 
 

16.05  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik zie niet wat het verschil 
tussen die twee opties is.  
 

16.06  Tinne Van der Straeten, ministre: Je fais référence à ma ré-

ponse.    
 

16.06 Minister Tinne Van der 

Straeten: Ik verwijs naar mijn ant-
woord.  
 

16.07  Marie-Christine Marghem (MR): J'analyserai votre réponse et 

je reviendrai vers vous si elle est, comme je le sens maintenant, peu 
claire. Je vous reposerai alors une question.  
 

16.07  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik zal uw antwoord grondig 
analyseren en erop terugkomen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

17 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les documents de 

l’accord" (55038074C) 
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17 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De documenten met 

betrekking tot de overeenkomst" (55038074C) 
 

17.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, dans 

votre réponse lors de la dernière séance de commission le 4 juillet der-
nier, vous avez mentionné une série de documents "jalons" importants, 
à savoir la lettre d’intention datant de juillet 2022; six mois plus tard, le 
heads of terms, qui comprenait une annexe; ensuite, le 29 juin 2023, 
le updated heads of terms; et enfin, un joint development agreement. 
De manière à assurer la meilleure transparence possible et à nous per-
mettre de réaliser un contrôle parlementaire optimal, et comme cela 
s'est déroulé dans le cadre de la prolongation de Doel 1 et 2 dans le 
précédent gouvernement, auriez-vous la gentillesse de communiquer 
ces documents à notre commission? 
 

17.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): U hebt het bij een vorige ge-
legenheid gehad over enkele ge-
wichtige documenten: de letter of 
intent van juli 2022, de head of 
terms met bijlage, de updated head 
of terms en een joint development 
agreement.  
 
Kunt u met het oog gericht op 
transparantie en een optimale par-
lementaire controle deze docu-
menten aan onze commissie be-
zorgen?  
 

17.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame la présidente, 

comme déjà évoqué la semaine passée, le gouvernement fédéral n’a 
aucune objection de principe à la divulgation de ces documents. Ce-
pendant, nous avons conclu un accord avec une société cotée en 
bourse, ce qui implique certaines obligations. Nous discutons actuelle-
ment avec ENGIE de la manière et du moment pour partager ces do-
cuments avec vous le plus ouvertement possible. 
 

17.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Zoals vermeld, heeft de 
regering geen enkel bezwaar tegen 
de verspreiding van deze docu-
menten. We hebben evenwel een 
akkoord gesloten met een beurs-
genoteerd bedrijf, wat een aantal 
verplichtingen met zich meebrengt. 
We overleggen met ENGIE over de 
manier en het moment waarop we 
deze documenten kunnen delen.  
 

17.03  Marie-Christine Marghem (MR): Est-ce qu’on peut avoir un 

délai? 
 

17.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Kunt u daar een termijn op 
plakken?  
 

La présidente: Je pense que la réponse a été donnée. 
 

17.04  Marie-Christine Marghem (MR): Non, il n’y a pas de délai. Le 

plus rapidement possible, donc ça devrait être (…). 
 

 

17.05  Tinne Van der Straeten, ministre: Non, je ne vais pas donner 

de délai. Je vais être très claire: je ne vais pas donner de délai. On est, 
en ce moment, en train de rédiger une série de documents de transac-
tions définitifs. Et dans ce cadre, on ne cesse de répéter à Electrabel 
qu’on va rendre publics ces documents. On va le faire. En ce moment, 
je n’ai pas de délai précis mais je vous répète, comme je l’ai déjà dit la 
semaine dernière, je ne vais pas tarder à faire cela. 
 

17.05 Minister Tinne Van der 

Straeten: Ik zal geen termijn mee-
delen. We zijn bezig met het op-
stellen van de definitieve transac-
tiedocumenten. In die context zeg-
gen we Electrabel keer op keer dat 
we deze documenten openbaar 
zullen maken. Ik kan geen exacte 
termijn vermelden, maar zal dat 
binnenkort zeker doen.  
 

17.06  Marie-Christine Marghem (MR): Très bien! Je vous réinterro-

gerai si le temps nous semble long. 
 

17.06  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik zal u opnieuw een vraag 
stellen indien de zaak voor ons te 
lang aansleept.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

18 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La récupérabilité et 
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la réversibilité dans le stockage des déchets radioactifs" (55038076C) 

18 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De terugneem-

baarheid en de omkeerbaarheid met betrekking tot de opslag van radioactief afval" (55038076C) 
 

18.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, le 4 juil-

let dernier, je vous demandais si le scénario considéré pour la gestion 
à long terme des déchets radioactifs était le worst case scenario. 
 
Le scénario de coûts qui a été considéré dans vos négociations inclut-
il la récupérabilité et la réversibilité du stockage des déchets radioac-
tifs? 
 
Sauf erreur de ma part, vous n'aviez pas répondu à cette question. 
 

18.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Op 4 juli heb ik u gevraagd of 
het scenario waarmee men reke-
ning houdt voor het langetermijn-
beheer van het radioactieve afval 
het worstcasescenario is.  
 
Worden de terugneembaarheid en 
de omkeerbaarheid van de opslag 
van radioactief afval bij de kosten-
raming in aanmerking genomen?  
 

18.02  Tinne Van der Straeten, ministre: La prime de risque a été 

déterminée en tenant compte du scénario de référence actuellement 
utilisé pour déterminer les provisions et le calcul de coûts mais avec 
des hypothèses plus prudentes dans les simulations Monte-Carlo des 
coûts. 
 
La récupérabilité jusqu'à la fermeture de l'installation de stockage n'est 
pas insurmontable dans ce scénario. Une décision finale sur la gestion 
à long terme de ce type de déchets, y inclus la récupérabilité, fait partie 
du débat public qui a été lancé cette année. Pour cette raison, la prime 
de risques tient également compte d'autres scénarios qui pourraient 
découler de la réversibilité de la décision. 
 

18.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De risicopremie wordt 
bepaald volgens het referentiesce-
nario dat tegenwoordig gehanteerd 
wordt voor de voorzieningen en de 
kosten, maar met voorzichtigere 
hypotheses. De terugneembaar-
heid tot de sluiting van de opslagin-
stallatie is niet onoverkomelijk. De 
beslissing over het langetermijnbe-
heer van het kernafval maakt deel 
uit van het publieke debat dat dit 
jaar aangevat werd. Voor de risico-
premie worden er dus andere sce-
nario's die uit de omkeerbaarheid 
van de beslissing kunnen voort-
vloeien, in aanmerking genomen.  
 

18.03  Marie-Christine Marghem (MR): Je vous remercie pour vos 

réponses. Je voudrais savoir quelle différence vous faites entre récu-
pérabilité et réversibilité. 
 

18.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Wat is voor u het verschil tus-
sen terugneembaarheid en om-
keerbaarheid?  
 

18.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Cette question est éclaircie 

dans les directives existantes à ce sujet. La réversibilité est le fait qu'on 
peut… de beslissing terugdraaien.  
 

18.04 Minister Tinne Van der 

Straeten: Dat wordt gepreciseerd 
in de richtlijnen.  
 

Zullen we diep geologisch bergen? Ja of nee? Zullen we misschien 
toch geen stockage doen? Dat gaat over het politieke beslissingspro-
ces. 
 
Récuperabilité, zoals het woord zegt: recupereren, récuperer, dat is of 
je te allen tijde het diep geborgen, geologisch geborgen, onder de 
grond gestopt afval kan terughalen, en hoelang je dat moet kunnen. 
Zoals in mijn antwoord gezegd, is dat het onderwerp van het publieke 
debat dat momenteel loopt, om de termijn daarvan te bepalen, wetende 
dat we vandaag archieven hebben die tot 200 jaar teruggaan. Als je 
zou besluiten om iets hermetisch af te sluiten door het geologisch te 
bergen, hoelang wil je het dan kunnen terughalen? Wanneer mag het 
voor altijd blijven zitten en kan het nooit meer worden teruggehaald?  
 

La réversibilité signifie que nous 
pouvons revenir sur une décision, 
par exemple celle d'opter ou non 
pour le stockage géologique. La ré-
cupérabilité concerne la possibilité 
de récupérer les déchets stockés. 
Pendant quel délai cette possibilité 
doit-elle exister et à partir de quand 
les déchets peuvent-ils rester en-
fouis pour toujours? Cela fait ac-
tuellement l'objet d'un débat public.  
 

Il s'agit donc d'un côté de réversibilité de la politique, sur la décision en 
elle-même, et d'un autre côté de la "récupérabilité" en elle-même des 
déchets. 

De omkeerbaarheid betreft de poli-
tieke beslissing. De terugneem-
baarheid betreft het afval.  
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18.05  Marie-Christine Marghem (MR): C'est bien clair. Je reviendrai 

donc vers vous éventuellement après certaines vérifications. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

19 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les provisions pour 

la gestion des déchets radioactifs" (55038077C) 

19 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De voorzieningen 

voor het beheer van radioactief afval" (55038077C) 
 

19.01  Marie-Christine Marghem (MR): Lors de notre séance de 

questions du 4 juillet dernier, vous nous avez indiqué qu'un transfert 
de la responsabilité des déchets radioactifs est prévu ainsi que le paye-
ment d'une somme de 15 milliards d'euros. 
 
Dans quel type de véhicule ce montant sera-t-il apporté? S'agit-il du 
Fonds à long terme (FLT) de l'ONDRAF ou bien un véhicule spécifique 
sera-t-il créé? Des règles contraignantes relatives aux placements se-
ront-elles d'application comme celles concernant le FLT de 
l'ONDRAF? Quelle organisation réalisera le contrôle prudentiel sur le 
gestionnaire de ce Fonds? Si un nouveau véhicule spécifique est créé, 
ce dernier sera-t-il consolidé avec les comptes de l'État? Quel sera dès 
lors l'impact dans les comptes SEC de l'État, tant lors de l'apport des 
moyens financiers que lors de leur décaissement? Enfin, sous quelle 
forme est-il prévu que les moyens financiers soient transférés: sous la 
forme d'un payement liquide, par apport d'un portefeuille financier d'ac-
tions ou d'obligations, ou enfin par apport d'actifs mobiliers ou immobi-
liers? 
 

19.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): U gaf aan dat er een over-
dracht van verantwoordelijkheid 
voor radioactief afval gepland is, 
net als de betaling van 15 miljard 
euro.  
 
Welk vehikel zal er gebruikt wor-
den: het langetermijnfonds van NI-
RAS of een ad-hocvehikel? Als dat 
laatste het geval is, wordt dit dan 
geconsolideerd met de rekeningen 
van de Staat? Wat zijn de gevolgen 
voor de ESR-rekeningen van de 
Staat, zowel bij de inbreng als bij 
de uitbetaling van de financiële 
middelen? Zullen er bindende re-
gels komen voor de beleggingen? 
Welke organisatie zal er toezicht 
houden op de fondsbeheerder? 
Hoe zullen de financiële middelen 
overgedragen worden: via con-
tante betaling, inbreng van een fi-
nanciële portefeuille van aandelen 
of obligaties, of roerende of onroe-
rende activa?  
 

19.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, l'État 

belge et ENGIE se sont mis d'accord sur le versement de cette somme 
en cash ou de tout autre actif qui serait accepté par les deux parties. 
Un nouveau véhicule financier sera créé afin de pouvoir garantir aux 
citoyens que ce montant ne sera utilisé que pour couvrir les coûts fu-
turs prévus par l'accord. La consolidation ou non avec les comptes de 
l'État de ce nouveau véhicule financier ne relève pas de ma compé-
tence, mais incombe à l'Institut des comptes nationaux (ICN). Il devra 
se plier aux mêmes obligations que les autres institutions consolidées.  
 

19.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De overheid en ENGIE 
zijn overeengekomen dit bedrag te 
betalen in contanten of andere ac-
tiva die door beide partijen aan-
vaard worden. Er zal een vehikel 
worden gecreëerd om te garande-
ren dat dit bedrag alleen gebruikt 
wordt om de toekomstige kosten 
van het akkoord te dekken. De con-
solidatie met de rekeningen van de 
Staat is de verantwoordelijkheid 
van het Instituut voor de Nationale 
Rekeningen (INR). In dit geval zal 
dit nieuwe vehikel aan dezelfde 
verplichtingen voldoen als de an-
dere geconsolideerde instellingen. 
 

19.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, me con-

firmez-vous bien qu'il s'agit d'un véhicule spécifique, qui n'est pas le 
fonds à long terme de l'ONDRAF? 

19.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Kunt u wel bevestigen dat 
het over een specifiek vehikel gaat 
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 en niet het langetermijnfonds van 
NIRAS?  
 

La présidente: Voulez-vous compléter votre réponse, madame la ministre? 
 

19.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Oui, oui. Ce n'est pas du tout 

le fonds à long terme de l'ONDRAF. 
 

19.04 Minister Tinne Van der 

Straeten: Ik bevestig dat.  
 

19.05  Marie-Christine Marghem (MR): C'était l'une de mes ques-

tions. 
 
Quelle sera l'organisation chargée du contrôle prudentiel du gestion-
naire de ce fonds?  
 

19.05  Marie-Christine Marghem 

(MR): Welke organisatie zal het 
prudentieel toezicht op de beheer-
der van dat specifiek fonds uitoefe-
nen?  
 

19.06  Tinne Van der Straeten, ministre: Vous parlez du fonds à long 

terme ou de celui qui va être créé? 
 

 

19.07  Marie-Christine Marghem (MR): De celui qui va être créé. 

 

 

19.08  Tinne Van der Straeten, ministre: Comme je l'ai déjà dit la se-

maine dernière, pour celui-ci, le travail devra être réalisé dans les mois 
à venir. Les fonds seront versés au moment du closing, attendu pour 
le printemps 2024. Tout devra alors être réglé. Il ne s'agit pas seule-
ment du contrôle prudentiel, mais aussi de la corporate governance et 
de l'institution dans laquelle ce fonds sera logé. Ce sont les questions 
dont nous avons discuté la semaine dernière. 
 
J'ai aussi rappelé que j'étais partie prenante pour connaître les obser-
vations et recommandations du Parlement. De la précédente discus-
sion en commission, j'ai pu retenir que presque tout le monde avait 
soutenu l'idée d'un refinancement du budget de l'État et qu'il fallait être 
absolument certain que les fonds servent bien au but qui leur a été 
assigné. 
 
Et j'ai également dit que, lorsque nous allons imaginer ce fonds, nous 
observerons comment font les autres pays car, aujourd'hui, en Bel-
gique, on ne gère pas, ni dans le secteur public, ni dans le secteur 
privé, un fonds de cette envergure. Un pays de l'Union européenne qui 
a cette expérience est, par exemple, la Norvège. J'ai d'ailleurs rencon-
tré hier une collègue norvégienne lors de la réunion informelle du Con-
seil Énergie. C'est en fait tout un travail qui va être lancé maintenant. 
 

19.08 Minister Tinne Van der 

Straeten: Dat zal de komende 
maanden gebeuren. Het bedrag 
zal bij de afsluiting, in het voorjaar 
van 2024, gestort worden. Dit heeft 
niet alleen betrekking op het pru-
dentieel toezicht, maar ook op cor-
porate governance, waar het on-
dergebracht zal worden, enz. Ik sta 
open voor de aanbevelingen van 
het Parlement ter zake. Er lijkt een 
consensus te bestaan over de 
noodzaak om het budget te herfi-
nancieren en ervoor te zorgen dat 
de middelen wel degelijk gebruikt 
worden waarvoor ze bedoeld zijn.  
 
Bij het opzetten van dat fonds zul-
len we nagaan hoe dat in de an-
dere landen wordt aangepakt, en 
meer bepaald in Noorwegen, waar 
men daar al ervaring mee heeft. Ik 
heb gisteren een Noorse collega 
ontmoet tijdens de informele verga-
dering van de Raad Energie.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

20 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La consolidation de 

la NuclearSub dans les comptes de l’État" (55038078C) 

20 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De consolidatie van 

NuclearSub in de rekeningen van de Staat" (55038078C) 
 

20.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la présidente, cette 

question découle évidemment de la précédente. Vous nous avez pré-
senté la création d'un véhicule NuclearSub à 50/50 entre l'État belge 
et ENGIE. Ce véhicule sera-t-il, oui ou non, consolidé dans les comptes 
de l'État? 
 

20.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): U hebt aangekondigd dat er 
een nucleair joint venture zou wor-
den opgericht, waarvan de Staat 
en ENGIE elk de helft voor hun re-
kening zouden nemen. Zal dat  
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vehikel in de rekeningen van de 
Staat geconsolideerd worden?  
 

20.02  Tinne Van der Straeten, ministre: La consolidation ou non avec 

les comptes de l'État de ce joint venture n'est pas de ma compétence 
mais de celle de l'Institut des Comptes nationaux (ICN). L'évaluation 
de l'ICN ne pourra être faite qu'une fois que la structure complète aura 
été élaborée, ce qui, comme déjà indiqué la semaine passée, inter-
viendra dans les mois à venir. 
 

20.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Voor de consolidatie van 
die joint venture in de rekeningen 
van de Staat is het Instituut voor de 
Nationale Rekeningen (INR) be-
voegd. Het INR kan zich pas uit-
spreken nadat de volledige struc-
tuur opgesteld is, wat in de ko-
mende maanden zal gebeuren.  
 

20.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

remercie pour votre réponse. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

21 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’indépendance de 

l’AFCN dans le cadre de l’accord avec ENGIE" (55038079C) 

21 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De onafhankelijk-

heid van het FANC in het kader van de overeenkomst met ENGIE" (55038079C) 
 

21.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, lors de 

notre dernière séance de commission du 4 juillet, dans le cadre de l’ac-
cord que vous avez réalisé avec ENGIE pour la prolongation de Doel 4 
et de Tihange 3, vous avez indiqué: "Nous voulons éviter à tout prix 
que l'AFCN soit impliquée dans les négociations du contrat. Rien dans 
ce dernier n'affecte les compétences de l’AFCN. Elle pourra toutes les 
exercer sans être liée par les accords de la convention. Il n'y a d'ailleurs 
pas de désaccord à ce sujet. C'est un élément qui est clair pour les 
deux parties autour de la table, à savoir l'État belge et l'opérateur nu-
cléaire". Ce sont vos mots. 
 
Faut-il comprendre de vos mots et de la clarté qui semble apparaître 
de cette citation que, si des normes de sûreté plus sévères sont éta-
blies par décision de l'AFCN, au niveau européen ou par d'autres trai-
tés ou organisations - tels que l’AIEA, WENRA, etc.- et que ces normes 
étaient rendues légalement ou réglementairement applicables en Bel-
gique, impliquant de facto une modification des paramètres écono-
miques de votre négociation (particulièrement dans le domaine des dé-
chets radioactifs), ceci impliquerait-il une clause de rendez-vous ou 
une exception contractuelle qui serait prévue dans ce cas? 
 
Ou bien, dans un tel cas de modification des paramètres économiques, 
serait-ce à l'État belge de prendre ces coûts en charge? 
 
La convention sur la sûreté nucléaire, ratifiée par la Belgique par une 
loi du 26 novembre 1996, prévoit en son article 11.1 que "chaque par-
tie contractante prend les mesures appropriées pour que des res-
sources financières adéquates soient disponibles afin d’assumer les 
besoins de la sûreté de chaque installation nucléaire pendant toute sa 
durée de vie". 
 
Madame la ministre, ceci implique une liaison forte entre les besoins 
relatifs à la sûreté nucléaire et la disponibilité des ressources finan-
cières adéquates, ainsi que vous le savez. 
 

21.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Tijdens de commissieverga-
dering van 4 juli over het akkoord 
over de levensduurverlenging van 
Doel 4 en Tihange 3, zei u dat u 
wilde voorkomen dat het FANC bij 
de onderhandelingen over de over-
eenkomst betrokken raakt. Op die 
manier kan dat agentschap zijn be-
voegdheden uitoefenen zonder ge-
bonden te zijn door de afspraken 
van de overeenkomst. De Belgi-
sche Staat en de nucleaire opera-
tor zijn het daarover eens.  
 
Gesteld dat er in België bij wet 
strengere veiligheidsnormen van 
kracht zouden worden die opge-
steld werden door het FANC of Eu-
ropa, of op last van andere verdra-
gen of organisaties, en waardoor 
de economische parameters van 
de onderhandeling zouden wijzi-
gen, zou dat dan aanleiding geven 
tot een rendez-vousclausule, zou 
er een contractuele uitzondering 
gemaakt worden of zou de Belgi-
sche Staat die kosten op zich ne-
men?  
 
Krachtens het Verdrag inzake Nu-
cleaire Veiligheid moet elke over-
eenkomstsluitende partij zich in-
derdaad vergewissen van de be-
schikbaarheid van de nodige finan-
ciële middelen om de veiligheid 
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van elke nucleaire installatie gedu-
rende de hele levensduur ervan te 
garanderen.  
 

21.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, le strike 

price sera déterminé sur la base des coûts réels qui incluent les inves-
tissements pour la sûreté nucléaire. Ces coûts sont donc supportés par 
le strike price, ce qui implique que cela peut aller dans les deux sens, 
à la fois vers et depuis l’État. Nous avons également prévu un méca-
nisme dans lequel l’opérateur disposera toujours de ressources suffi-
santes pour maintenir la centrale dans un état sûr, même s’il n’y a pas 
de revenus. Dans un premier temps, ceux-ci sont soutenus par un prêt 
dans le cadre du projet. Ce n’est qu’après une perte de plus de 50 % 
sur les amortissements de capital de trois ans que l’État devra interve-
nir dans les frais de maintien de cette centrale dans un état sûr. 
L’AFCN peut donc continuer à exercer ses compétences en toute in-
dépendance et sans entrave. 
 

21.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De strike price zal be-
paald worden op basis van de reële 
kosten, met inbegrip van de inves-
teringen in de nucleaire veiligheid. 
Dat betekent dat er geld naar de 
Staat kan vloeien, maar ook dat de 
Staat eventueel moet bijpassen. 
De operator zal altijd over vol-
doende middelen beschikken om 
de veiligheid van de centrale te 
waarborgen, ook als hij geen in-
komsten heeft. Die middelen zullen 
eerst ter beschikking gesteld wor-
den via een lening. Bij een verlies 
van meer dan 50 % op de kapitaal-
afschrijvingen over drie jaar, zal de 
Staat tussenkomen in de veilig-
heidskosten. 
 
Het FANC zal onafhankelijk blijven 
en zijn activiteiten ongehinderd 
kunnen blijven uitoefenen.  
 

21.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la présidente, je re-

mercie la ministre pour sa réponse qui clôture nos travaux. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
La présidente: Je vous remercie tous d’être restés jusqu’à cette heure tardive. 
 
La réunion publique de commission est levée à 19 h 15. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 19.15 uur. 
 
  

 


